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ابتدایسال
1402

مرداد
1402

شاخص تورم - واحد

یورو - تومان

دلار- تومان

مسکن- تومان

شاخص کل بورس- واحد

اونس طلا - دلار

سکه طرح جدید- تومان

قیمت خودرو - تومان*

سکه طرح قدیم- تومان

ربع سکه- تومان

مثقال طلا- تومان

هر گرم طلای 18عیار- تومان

سکه گرمی- تومان

نیم سکه- تومان
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برای محاسبه قیمت خودرو از میانگین قیمت 65محصول داخلی استفاده شده است.

درصد
تغییــــــراز
ابتدای
سال

اصل ماجرای  تفاوت ارائه ارز  اربعین  به زائران در دولت های رئیسی و روحانی  را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

برنامه »پارک وی« و توضیحات خبرنگار همشهری درباره ماجرای 
نگهداری از حیوانات عجیب  را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

ماجرای چند نمونه از تجاوز به ورزشکاران زن در کشورهای غربی 
را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.
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نگاه یادداشت
مصطفی قويدل؛ مدیرکل اداره امور مالی و اموال شهرداری تهران محمدتقی نقدعلی؛ عضو فراکسیون حج و زیارت مجلس

برای عزیمت به حــج عمره، کتاب »حــج نماز بزرگ« 
را مطالعه کردم. نویســنده محترم جنــاب آقای دکتر 
عادل، نام این کتاب که به توصیف و تبیین مناسک  حداد 
حج می پردازد را »حج نماز بزرگ« گذاشــته، در واقع همانگونه که در نماز، مسلمانان 
مجتمع می شوند، در حج نیز یک اجتماع خیلی بزرگ شکل می گیرد و همه در محضر 
خداوند به نماز ایستاده اند، حال اگر بخواهیم سفر اربعین را با حج مقایسه کنیم باید گفت 

اربعین یک حج بزرگ است با همان مقیاس حج به نماز جماعت.
در سفر، رسیدن به مقصد شرط است و هرکس برای زودتر رسیدن عجله دارد و از هر ابزار 
و وسیله ممکن که با سرعت بیشــتر و زمان کوتاه تر فرد را به مقصد برساند بهره گرفته 
می شود، اما در ســفر اربعین همین که از منزل خارج می شــوی به مقصود رسیده ای، 
مخصوصا زمانی که از نجف راه می افتی، انگار در مقصد هستی. وقتی به اقیانوس پیوستی، 

تو هم اقیانوس می شوی، دیگر فرقی ندارد کجای اقیانوس باشی، تو هم کر می شوی.
همانگونه که در فراق، شوری اســت که در وصال نیست، در مسیر کربلا هم لذتی است 

که در رسیدن نیست.
در اربعین، رسیدن به حرم هدف نیست، کل مسیر بین الحرمین است، در مسیر نجف تا 
کربلا و بالعکس جمع فاصله تا 2 حرم ثابت است، به هر یک نزدیک شوی از دیگری در 

حال دور شدنی، اصلا کل مسیر حرم است.
از مرز مهران که وارد کشــور عراق می شوی )به فاصله اندک( شــهری کوچک وجود 
دارد، در آنجا یک دیوارنوشــته جلب نظر می کند، جمله ای کوتاه، پرمعنی و عمیق که 
»حُبُّ الحُسَین یجمَعُنا« و در کنار آن تصاویر تعدادی از مراجع عظام شیعه چه ایرانی 
و عراقی و چه لبنانی، نصب شده است، امام حســین علیه السلام، محور تمام شیعیان 
اســت و در اظهار محبت به اباعبدالله هرکس گوی سبقت را از دیگری می رباید و به آن 

افتخار می کند.
همانگونه که در حج، تمام مســلمین چه شیعه و چه ســنی و چه مذاهب و اقلیت های 
دیگر اسلامی حضور دارند، در اربعین، همه شــیعیان یا آرزومند حضورند و یا حاضرند 

و چه حج بزرگی!
در زیارت اربعین و در کل مسیر پیاده روی، آنچه موج می زند و هر رهگذری را تحت تأثیر 
قرار می دهد، خدمت رسانی بی منت است و پذیرایی با زحمت؛ در این شرایط اقتصادی و 
محدودیت های موجود در کشور عراق، فراهم آوردن امکانات پذیرایی با این حجم، آسان 
نیست ولی همه و همه با عشق و جان از آن اســتقبال می کنند و رمز آن چیزی نیست 
جز آنکه در طول مسیر در چندین محل نصب کرده بودند که »زِیارَه الحُسَین شَرَفٌ لنَا وَ 
خِدمَه زَوّارِ الحُسَینِ فَخرٌ لنَا«؛ برای جماعت عرب عراقی »زِیارَه الحُسَین« و »خِدمَه زَوّارِ 
الحُسَینِ« یک معنا دارد، اوست که فرقی بین حرم و مسیر حرم نمی گذارد و تمام سعی 
و تلاشش »خِدمَه زَوّارِ الحُسَینِ« است تا در »زِیارَه الحُسَین« مزد بگیرد و در روز محشر 

»شَفاعَهُ الحُسَین« نصیبش شود.
نقل است در روز عاشورای سال61، هیچ کس از آزار و اذیت خاندان پیامبر)ص( و یاران 
حسین)ع( دریغ نمی کرد. هرکس هرچه داشت آورده بود، یکی اسب و شمشیر، دیگری 
تیر و کمان، آن یک خنجر و... و هرکه چیزی نداشت، با پای پیاده، سنگی به دست گرفته 
و آورده بود، ولی در اربعین1445 اوضاع طور دیگری است، البته اینجا هم هرکس هرچه 
داشته آورده است و هیچ کس دست خالی نیست؛ یکی مرکب آورده »کامیون، اتوبوس، 
مینی بوس، سواری، موتور، دوچرخه، گاری، کالسکه، ویلچر و...« دیگری وسایل پذیرایی 
از زوار را فراهم کرده، هزاران نفر به آشپزی مشغولند، هزاران نفر چای می دهند، هزاران 
نفر مســیر را تمیز می کنند، قهوه را گروهی دیگر، آب را جمعــی دیگر و همه و همه با 
هر ابزاری که دارند، آمده اند، یکی آمده که هیچ ندارد، آچاری آورده و مشــغول تعمیر 

کالسکه کودکان زائر اســت، دیگری که کمتر از او داشته، یک 
سوزن و نخ برداشته و نشسته در مسیر و کفش های پاره شده را 

می دوزد، اگر آن روز شمشیردار شمشیر می زد و نیزه دار نیزه، امروز این سوزن مرهمی 
است بر آن زخم ها.

شور و شعور حســینی)ع( که این روزها در آستانه 
فرا رسیدن اربعین در کشور برپاست، نمودی دیگر 
از ارادت مردم ایران به اهل بیت عصمت و طهارت اســت و از خلق حماسه ای 
دیگر خبر می دهد؛ حماسه ای که امســال همه دستگاه ها و نهادها را پررنگ تر 
از گذشته پای  کار آورده تا با خدمت رسانی مطلوب تر، بستر مناسبی به منظور 

تردد زائران فراهم آورند.
آنچه در روزهای اخیر به روشنی قابل مشاهده  است، حضور عاشقان اهل بیت)ع( 
برای مشارکت در راهپیمایی باشــکوه اربعین، هرسال بیشتر از قبل می شود و 
این، وظیفه دولت و دستگاه های خدمت رسان را خطیرتر از گذشته کرده  است. 
با وجود این اما بررسی ها نشان می دهد ارائه خدمات مناسب به زائران، به ویژه در 
مبادی خروجی کشور، با کیفیت تر از سال های گذشته در جریان است و سطح 

رضایت زائران نیز افزایش یافته  است.
سال های گذشــته در روزهای اوج تردد زائران، متأســفانه بعضا شاهد بروز 
کاستی ها و کمبودهایی بودیم که مســئولان مربوط را وا می داشت با صدور 
اطلاعیه هایی از مردم درخواست کنند به  سوی مرزها و مبادی خروجی کشور 
حرکت نکنند، چرا که امکان مدیریت مناسب ترددها فراهم نیست؛ موضوعی 
که از ضعف برنامه ریزی ها و تمهید تدابیر راهگشا در این حوزه حکایت داشت.

این درحالی  است که در سال  جاری شاهدیم با برنامه ریزی ها و اقدام های مناسبی 
که دولت و دســتگاه های اجرایی انجام داده اند، مشــکلات سال های گذشته 
به صورت چشمگیری کاهش و ســطح رضایت زائران نیز افزایش یافته  است. با 
وجود اینکه براساس آخرین آمارها تاکنون بیش  از 2/5میلیون زائر برای حضور 
در راهپیمایی باشکوه اربعین حسینی در ســامانه »سماح« ثبت نام کرده اند و 
اکثریت آنان نیز از مرزها خارج شــده اند، اما گزارش های رسیده و بررسی های 
انجام شده از سوی اعضای فراکسیون حج و زیارت مجلس، نشان دهنده ارتقای 
کیفیت خدمت رسانی به زائران نسبت به سال های گذشته است. اگر چه در برخی 
حوزه ها، مانند انتقال زائران از شــهرهای مختلف کشور به مبادی مرزی کشور 
همچنان مشکلاتی مشاهده می شود، اما مجموع ارزیابی ها از روند خدمت رسانی، 

نشانگر تفاوت های محسوس نسبت به سال های گذشته است.
  بخشی از خدمت رسانی ها به زائران اربعین معطوف به حوزه ترددهای مرزی 
است. بررسی های انجام شده نشان می دهد در این حوزه فعالیت ها مثبت بوده 
و گام های رو به  جلویی نسبت به سال های گذشته برداشته شده  است. افزایش 
گیت های خروجی و سرعت بخشــی در تردد زائــران از موضوع هایی بوده که 

رضایت زائران را به  دنبال داشته  است.
  در حوزه اختصاص ارز بــه زائران نیــز در مجموع، ارزیابی هــا قابل قبول 
بوده  اســت. در ســال های گذشــته شــاهد بودیم که زائران در این زمینه با 
مشکلات بسیاری، هم درایران و هم در عراق مواجه می شدند، اما با تمهیدات 
اندیشیده شده، امسال شاهد ارتقای کیفیت خدمت رســانی به زائران در این 
بخش بوده ایم. اگرچه در روزهای اخیر برخی مشکلات نرم افزاری دردسرهایی 
 را برای زائران به وجود آورده، اما در مجموع اقدام هــای این حوزه مثبت بوده 

 است.
  صدور گذرنامه هم از دیگر بخش هایی بود که در سال های گذشته سبب ایجاد 
دردسرهای زیادی برای زائران می شد، اما در سال  جاری شاهد بودیم با تدابیری 
که در نظر گرفته شده، صف های طولانی  ســال های قبل برای صدور گذرنامه 

برچیده شده و خدمت رسانی در این بخش شتاب مناسبی 
گرفته اســت. در بازدیدهای میدانی که شخصا از مراکز 

صدور گذرنامه داشتم، در مجموع روند خدمت رسانی مناسب ارزیابی می شود.

اربعین؛ حج بزرگ افزايش رضايت زائران اربعین 
از خدمت رسانی مسئولان

اربعین 1397اربعین 1402
 دولت روحانی دولت رئیسی

 سريال تعرض
به زنان ورزشکار  در غرب

بازی با شیر  در ويلای شخصی

نمایی عریان از کذب بودن شعار حمایت از حقوق زنان

برخی پولدارها در باغ ویلاهایشان شیر و ببر نگهداری می کنند

صفحه7

صفحه20

صفحه2

فیلم پاسخ سیدابراهیم رئیسی به پرسش خبرنگار روزنامه 
همشهری درباره معیشت مردم  را با اسکن این کیو آرکد  ببینید.

پایان تأثیر دلار
بر سفره مردم

بنایدولتمــاایناســتکهتحریمهــاراخنثیکنیم

دانشگاهنبایداجازهقانونشکنیبهبرخیافرادبدهد

منتظرلبخندآمریکاییهاواروپاییهانخواهیمماند

مسئلهمسکنخانوادههایمحرومدراولویتاست

صفحه2

رئیسی در پاسخ به خبرنگار همشهری  عنوان کرد:

رئیس جمهور:  دولت با دیپلماسی و اقدامات 
اقتصادی به دنبال  بهبود معیشت مردم است

تفاوتخدماترسانیبهزائراناربعینازدولتدوازدهمتادولتسیزدهم

صفهایارزوگذرنامهبرچیدهشد

5 میلیون تومان
پرندگانشكاریکوچک

300میلیون تومان
پرندگانشكاریبزرگ

500میلیون تومان
تولهشیروببر

داده نما
گرافیک: آرش شاه سمندی

آسانسوری برای رفتن به فضا

مقصران سینا اطهر، منتقدان امروز!

10کشور ، متقاضی درمان ایرانی

کامنت های مرگبار  در  شیراز

داستان کتاب های بدون قیمت

ژاپنی هــا به کمک محققــان چینی در 
حال طراحی یک آسانسور فضایی برای 
جابه جایی انسان به فضا هســتند که  در سال 2025 کار ساخت آن 

آغاز  می شود.

حکم قطعی حادثه  کلینیک سینا اطهر 
درباره تقصیر شهرداری دوره قبل صادر 
 شــد. همان مقصران  حالا منتقد برخورد با مافیای ســاخت و ساز 

هستند.

خبر رســیده برای نخســتین بار 
رایزن هــای ســلامت ایــران بــا 
3مســئولیت ویژه به 10کشــور دنیا اعزام می شــوند تا خدمات 

سلامت ایران را  صادر  کنند.

چطــور اظهارنظرهــای نادرســت 
و هیجــان زده در فضــای مجــازی 
 باعث وقــوع اتفاق هــای تلخ مثل خودکشــی دختر شــیرازی
 می شود.

بعضــی از ناشــران در اقدامــی 
عجیب و غریب، کتاب ها را بدون 
قیمت پشــت جلد راهی بازار نشــر می کنند. اصل ماجرای این 
کتاب ها چیست؟

تلویزیون همشهری

 در جست وجوی  
عطر نان در طهران

به روایت تهرانشناسان

تهرانگردی
 هفدهمین  

تور  همشهری

پنجشنبه 9 شهریور ساعت 8 تا 13

رجوع به  صفحه 7

نزولبازارداراییهادر5ماهگذشته
آمار ها نشان می دهد قیمت اغلب دارايی ها در 5 ماه سپری شده از سال جاری به جز ارز با 
نزول مواجه شده  است. در اين میان بیشترين میزان افت مربوط به نیم سکه بوده است 
که با 19.5درصد کاهش نسبت به ابتدای سال از 18.5میلیون تومان به 14.9میلیون 
تومان در پايان مرداد ماه رسید. بعد از نیم سکه، سکه گرمی و طلای 18عیار با بیشترين 
میزان افت مواجه شده اند و قیمت هر کدام به ترتیب 13.2و 12.3درصد کاهش يافته 
است. قیمت هر گرم طلای 18عیار در ابتدای سال 2میلیون و 640هزار تومان بوده که 

اين رقم در پايان مرداد به 2میلیون 315هزار تومان رسیده است.

ادامه در 
صفحه3 ادامه در 

صفحه3
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کارنــــامه 
2ساله

 رئیس جمهور در سومین نشست  خبری خود عملکرد دولت  سیزدهم را 
در حوزه های مختلف تشریح کرد

خبرسازان

تیتر خبر

تغییر رویه در برخورد با انتقاد و منتقدان
احســان صالحی، دبیر شورای اطلاع رسانی 
دولــت در توییتی درباره نشســت خبری 
دیروز )سه شــنبه( رئیس جمهــور گفت: 
رئیس جمهوری در نشست خبری از تریبون 

عمومی برای تزریق آرامش اســتفاده کرد و 
برخلاف گذشته که از تریبون ها برای پنجه 

کشیدن به صورت منتقدان استفاده می شــد، انتقاد و منتقد را 
محترم شمرد و التهاب را متوجه جبهه دشمن دانست. / فارس

صرف حزب اللهی بودن، ملاک جذب نیست
ســازمان  رئیــس  لطفــی،  میثــم 
اداری واســتخدامی با بیــان اینکه دولت 
به دنبــال جــذب نیروهایــی اســت که 
متخصص، توانمند و ماهر باشــند، گفت: 
اینطور نباشــد که فردی با صرف برچسب 

حزب اللهی بودن، با مدرک بی ربط و با معدل۱۴ جذب دستگاه 
دولتی شود. . / ایسنا

محرومیت وزیر سابق از اقامت موقت در کانادا
مارک میلر، وزیر مهاجرت کانادا اعلام کرد 
حسن قاضی زاده هاشمی، وزیر بهداشت 
پیشین در دولت روحانی که بنابر برخی 
گزارش ها، اخیرا در کانــاد بود، به مدت 
3سال از دریافت اقامت موقت این کشور 

محروم شده است./ تسنیم

خبرهای کوتاه از دنیای سیاست
  احمد وحیدی، وزیر کشور در جریان ســفر به بغداد، با 
عبدالامیر الشــمری، همتای عراقی خــود درباره آخرین 

وضعیت تردد زائران اربعین بحث و تبادل نظر کرد.
 محسن زنگنه، سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه هفتم 
توسعه اعلام کرد گزارش برنامه هفتم توسعه ۱۹شهریورماه 

در دستورکار صحن قرار می گیرد.
  روزنامــه ســوری »الوطــن« از ســفر حســین 
 امیرعبداللهیان، وزیــر امورخارجه ایران به ســوریه خبر

داد.
  باســم العوادی، ســخنگوی دولت عراق اعــلام  کرد که  

کشورش توافق امنیتی با ایران را عملی کرده است.
 حسن درویشیان، رئیس دفتر بازرسی ویژه رئیس جمهور 
گفت: برآورد می شود تا ۲برابر مالیات اخذ شده، فرارمالیاتی 

در کشور وجود دارد.
 بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی اتمی اعلام کرد 
5دستاورد هسته ای ایران مهرماه طی نمایشگاهی در وین 

به نمایش درمی آید.
 عبدالناصــر درخشــان، رئیس گروه دوســتی پارلمانی 
ایــران و هنــد، عضویــت ایــران در گــروه »بریکس« را 
 زمینه ساز توجه بیشــتر هندی ها به توســعه بندر چابهار

 دانست.
  سکینه  ســادات پاد، دســتیار رئیس جمهور در پیگیری 
حقــوق و آزادی های اجتماعــی از اســاتید مدعی اخراج 

خواست مدارک خود را برای وی ارسال کنند.

تا انتخابات

7راهبرد انتخاباتی برای 
اسفندماه

محمدتقی شاهچراغی، رئیس ستاد انتخابات کشور 
راهبردهــای انتخاباتی دولت ســیزدهم به منظور 
برگزاری هرچه باشکوه تر انتخابات اسفندماه۱۴0۲را 
تشــریح کرد؛ راهبردهایی که مهم ترین آنها را در 

ادامه می خوانید.
برگــزاری انتخابات یک امانت در دســت 

برگزار کنندگان و بــه فرموده رهبرمعظم 1
انقلاب، »حق الناس« است.

به اصل وحدت و همبستگی ملی باید توجه 
 شــود و درایــن زمینــه هم افزایــی 2

میان دستگاهی ضروری است.
همه فرایندهای انتخابات متناسب با قانون 

و تقویم انتخابات اجرایی خواهند شد.3
تحقق ۴اصــل »امنیت«، »مشــارکت«، 

»ســلامت« و »رقابــت« در انتخابــات 4
۱۴0۲ضروری است.

 انتظار از رسانه ها این است که در شرایط 
کنونــی، منافع ملی و آینده کشــور را در 5

اولویت خود قرار دهند.
 بــرای بالابردن اســتانداردهای برگزاری 

انتخابات حد و مرز نمی شناسیم.6
 همه کنش گران اعم از دستگاه ها، نهادها، 

احزاب و رسانه ها باید از منظر منافع ملی و 7
اولویت دادن به مشــارکت فعال، به انتخابات ورود 

کنند.

اعتراف آمریکایی ها به شکست دربرابر ایران 
روزنامــه آمریکایــی نیویورک تایمــز در تازه تریــن گــزارش خــود درباره روابــط ایــران و آمریــکا، به شکســت راهبرد 
»منزوی سازی ایران« که ازسوی واشنگتن پیگیری می شود، اعتراف کرد. کارشناسان این روزنامه تصریح کرده اند 

موفقیت های ایران در سیاست خارجی، واشنگتن را در مذاکرات برجامی به چالش می کشد.

ارتقای امنیت مرزی طی 2سال گذشته
تلاش برای تامین امنیت مرزها ازجمله دستورکارهای دولت سیزدهم بوده که کمتر موردتوجه رسانه ها قرارگرفته است. 
این درحالی است که طی 2سال گذشته بیش از 320میلیاردتومان به منظور تقویت زیرساخت های امنیت مرزی صرف 

شده است. امضای اسناد همکاری با دولت های همسایه دراین زمینه هم از اقدا م های انجام شده است.

احترام جایگزین تحقیر شد
  بررسی تفاوت های موجود در خدمت رسانی به زائران اربعین 

در دولت سیزدهم در حوزه های چهارگانه

آخرین آمارها نشان می دهد تاکنون بیش از 2میلیون 
 و700هزار نفر برای حضور در راهپیمایی باشکوه اربعین 
در سامانه »سماح« ثبت نام کرده اند؛ آماری کم نظیر که 
بیش  از هر چیز از ثمربخشی اقدام های انجام شده طی 
یکی، دو سال اخیر با هدف تسهیل سفر زائران حکایت 
دارد.امروز در شرایطی تردد زائران از مبادی خروجی 
کشور به  سوی عتبات  عالیات در کشور عراق با وضعیت 
مطلوبی در جریان اســت که نباید فراموش کرد در 
گذشته ای نه چندان دور، انتقادهای زیادی به کیفیت 
خدمت رسانی دستگاه های دولتی به زائران اربعین وارد 

بود. از کمبودهای محسوس در حوزه حمل ونقل گرفته 
تا تامین ارز مورد نیاز و صدور گذرنامه و ....

 بررســی های میدانی نشــان می دهد با تمهیدات 
اندیشیده شده از ســوی دولت و پای کار آمدن همه 
دســتگاه ها و نهادهای دولتی و حاکمیتی، شــاهد 
افزایش رضایت زائران از خدمات ارائه هستیم.درچنین 
شرایطی اگر چه کیفیت خدمات رسانی به زائران اربعین 
حسینی همچنان با وضعیت مطلوب، فاصله دارد، اما 
تفاوت های معنادار ایجاد شده در نحوه خدمت رسانی، 
نشــان دهنده بهره گیری از همه ظرفیت های موجود 
دراین حوزه از سوی دولت اســت؛ موضوعی که در 
گذشته انتقادهای بسیاری را متوجه مسئولان دولتی 

می کرد.

تشکیل صف های طولانی برای تامین ارز زیارتی، یکی 
از مهم تریــن چالش های پیش روی زائــران اربعین در 

سال های گذشته بود.
موعد راهپیمایی اربعین ســال۱3۹7بود که انتشــار 
تصاویر مربوط به صف های طولانی دریافت ارز از سوی 
زائران، بازتاب گسترده ای در رسانه ها داشت و انتقادهای 
گســترده ای را متوجه مســئولان دولتی کرد. کیفیت 
خدمات رســانی ارزی به زائران در عــراق آنقدر پایین 
بود که کار به عرضه ارز در یک خانه خرابه رسیده بود؛ 
اقدامی از سوی بانک  مرکزی دولت دوازدهم که انتشار 

عکس های آن بازتاب گسترده ای داشت.
 در ایران نیز وضعیت چندان مطلوب نبود و تشــکیل 
صف های طولانی در مقابل صرافی ها در تهران و دیگر 

شهرهای کشــور، زائران را با دردسرهای زیادی مواجه 
کرده بود. در سال جاری اما به اذعان بسیاری از زائران، 
وضعیت به  شکل ملموسی بهبود پیدا کرده  و با تمهیدات 
بانک  مرکزی، دیگر خبری از صف های طولانی و معطلی 
زیاد زائران نیست. اکنون دیگر زائران در داخل کشور و 
بدون معطلی در شــعب بانک ها، ارز دریافت می کنند. 
از سوی دیگر عرضه ارز مورد نیاز زائران به دینار با نرخ 
دولتی، سبب کاهش تقاضا و کاهشی شدن نرخ دینار در 
بازار شد. رفع مشکلات شرکت های پرداخت یار در حوزه 
تامین ارز، تســهیل پرداخت ها با ثبت نام در »سماح«، 
افزایش قابل توجه شــعبه های عرضه ارز و کوتاه کردن 
دست دلالان از مهم ترین اقدام های انجام شده در زمینه 

تامین ارز مورد نیاز زائران بوده است.

مشکلات پیش روی زائران اربعین برای دریافت گذرنامه زیارتی، 
از دیگر چالش هایی بود که در ســال های گذشته سبب خستگی 
و کلافگی زائران می شــد. تشــکیل صف های طولانی در مقابل 
اداره گذرنامه سبب شده بود از مدت ها قبل از سفر، زائران مجبور 
شوند ســاعت های زیادی را در صف های طولانی صرف کنند تا 
بلکه درنهایت با دردسرهای فراوان بتوانند گذرنامه خود را دریافت 
کنند.علاوه  بر این ایجاد مشکلاتی برای زائران در مبادی خروجی 
کشــور نیز بخش دیگری از چالش های پیش روی زائران بود که 
بخش مهمی از آن، به دلیل ناهماهنگی  طرف عراقی بود؛ موضوعی 
که نشــان می داد مقام های مســئول ایرانی در انجام رایزنی های 
راهگشا، به ویژه در سطوح سیاســی و دیپلماتیک با طرف عراقی 

موفق نبوده اند.
بررسی های میدانی انجام شده در روزهای اخیر اما نشان می دهد 
مشــکلات زائران اربعین در این زمینه تاحدود زیادی رفع شده 
 است.امسال با تمهیدات اندیشیده شده، زائرانی که اعتبار 5ساله 
گذرنامه شان به پایان رسیده ، صرفا با چسباندن برچسب در کمترین 
زمان ممکن و بدون صرف هزینه، موفق به اخذ مجوز خروج از کشور 
می شوند. تدارک370 مرکز برای دریافت مدارک و ثبت نام گذرنامه 
زیارتی در سراسر کشور نیز از دیگر تمهیدات اندیشیده شده  است؛ 
به عنوان مثال در حاشیه رویداد »محرم شهر« میدان آزادی تهران 
این موضوع انجام و از ساعت ۱۹تا پاسی از شب، مدارک متقاضیان 

دریافت و پس از چاپ، به در منازل آنان ارسال می شود.

تمدید گذرنامه در کوتاه ترین زمانصف های ارز برچیده شدند 12

امسال برای نخســتین  بار بود که دولت تدابیر ویژه ای 
برای پرداخت وام سفر به زائران اربعین اندیشیده بود.

 اعطای تســهیلات بانکی به زائران اربعین در ابتدا با 
شــبهه های شــرعی درباره »ربوی« بودن آن مواجه 
شــد، اما در ادامه با وجود اعلام شــورای  فقهی بانک 
مرکزی مبنی بر اینکه تســهیلات اربعیــن در قالب 
»عقد مرابحه« بوده و اساساً هیچ شــبهه ای مبنی بر 

پرداخت این تســهیلات در قالب قرض به شرط قرض 
و ربا وجود ندارد، امــا در آخرین روزهای مردادماه بود 
که رئیس جمهور در نشست هیأت  دولت دستور داد وام 
اربعین به صورت قرض الحسنه به زائران پرداخت شود. 
به  دنبال دســتور رئیســی، بانک ملی در اطلاعیه ای، 
اعلام کرد تسهیلات طرح زائران اربعین در این بانک به 

 صورت قرض الحسنه پرداخت می شود.

کمبودهای زیرســاختی در حوزه حمل ونقل از دیگر چالش هایی 
بود که در سال های گذشته برای زائران اربعین مشکلات بسیاری 
ایجاد و سختی سفر را برای آنان دوچندان می کرد. از کمبود وسایل 
حمل ونقل برای انتقال زائران از شهرهای مختلف کشور به مبادی 
خروجی گرفته تا ظرفیت کم پارکینگ ها در شهرهای مرزی و نبود 
وسایل حمل ونقل در کشور عراق، سبب شده بود زائران با چالش های 
فراوانی درمسیر مواجه شوند.در سال  جاری اما دولت  همه امکانات 
موجود را برای رفع مشــکلات حمل ونقلی بســیج کرده است و 
برای تســهیل در حمل ونقل زائران در دوسوی مرز تدابیر ویژه ای 
اندیشیده شده  است. از سوی دیگر مسئولان، تدابیری اندیشیده اند 

که هزینه های حمل ونقل نیز بــرای زائران کاهش یابد. همچنین 
بسیج امکانات راهداری در استان های پذیرای زائران، بخش دیگری 
از اقدام های انجام شده در این حوزه بوده  است. در بخش حمل ونقل 
هوایی نیز برنامه ریزی قابل توجهی انجام شده  و به  گفته مسئولان، 
حدود هزار پرواز از ایــران به عراق طراحی شــده   و ظرفیت های 
فرودگاهی عراق نیز پای کار آورده شده  است. تامین 7هزار دستگاه 
 اتوبوس برای جابجایی زائران و ایجاد امــکان انتقال ریلی روزانه 
هزار و۸00 زائر به خاک عراق، از دیگر اقدام های انجام شده در این 
بخش بوده  است؛ اقدام هایی که کیفیت خدمت رسانی به زائران را 

به مراتب مطلوب تر از سال های گذشته کرده  است.

اعطای وام قرض الحسنه به زائران
تمهیدات گسترده برای حمل ونقل زائران

34

نشست  خبری ســیدابراهیم رئیسی، رئیس دولت 
سیزدهم به مناسبت هفته دولت، دیروز 7شهریورماه، 
با حضور خبرنگاران و رسانه های داخلی و خارجی 
برگزار شــد. رئیسی در ســومین نشست  خود با 
نمایندگان رسانه ها، بعد از ارائه گزارشی از عملکرد 
2ساله دولت، به پرســش های خبرنگاران درباره 

موضوع های اقتصادی، اجتماعی، سیاسی و سیاست 
 خارجی پاســخ داد.تشــریح راهبرد دشمنان در

 2 سال اخیر برای سرنگونی نظام و شکست مفتضحانه 
آنان در آخر کار، تشریح دستاوردهای بین المللی و 
منطقه ای، ارائه توضیحات درباره سفرهای استانی، 
تلاش دولت برای ایجاد و حفظ آرامش در دانشگاه 
و ارائه توضیحات درباره اقدام های اجتماعی دولت 
ســیزدهم، از مهم ترین محورهای مطرح شده در 
نشست خبری رئیس جمهور بود. در ادامه به مهم ترین 

محورهای ذکر شده اشاره خواهیم کرد.

علیرضا احمدیگزارش
روزنامه نگار

امیررضا قشقاییگزارش
روزنامه نگار

2راهبرد 
شکست خورده 
دشمنان 

عده ای باور نداشتند دولت بتواند وضعیت ابتدایی سال1400 را مدیریت کند، اما با تغییر گفتمانی 
که در دولت سیزدهم مبتنی بر بازگشت به مردم و با مردم بودن و تکیه بر ظرفیت های داخلی 
صورت گرفت، با مشارکت مردم توانستیم شرایط را در مدت کوتاهی تغییر دهیم. در این مدت 
دشمنان نیز 2راهبرد منزوی کردن ایران اسلامی در جهان و مأیوس کردن مردم در داخل کشور 

را دنبال کردند، اما در هر دو زمینه شکست خوردند. در بعد منزوی کردن ایران، ما از ابتدا اعلام 
کردیم پرونده هسته ای تنها موضوع تعاملات بین المللی جمهوری  اسلامی نیست و به آن صرفا 
به عنوان یکی از زمینه های تعامل خارجی نگاه می کنیم. وقتی دشمن دید اغتشاشات با کمک و 

حضور مردم در صحنه ناکام ماند، بلافاصله پیام داد می خواهیم به میز مذاکره بازگردیم.

رئیس جمهور در پاسخ به سؤال خبرنگار روزنامه جوان درباره سانسور و نقد اقدام های چشمگیر ۲ساله دولت توسط برخی رسانه ها 
گفت: نقد اگر همراه با رعایت انصاف باشد، بسیار خوب است. ممکن است دولت در بخش هایی هم دچار مشکل باشد، اما باید آنچه 
دولت تحویل گرفته و آنچه طی این مدت انجام داده را در کنار یکدیگر دید. نقطه اشتراک همه مردم و گروه هایی که دل در گرو نظام 
و کشور دارند، منافع  ملی است. باید به خاطر اقدامات انجام شده با کمک مردم شکرگزار بود و درعین حال به بیان نقص ها نیز پرداخت.

منافع ملی؛ نقطه اشتراک همه  مردم

رئیسی در پاسخ به سؤال خبرنگار ایرنا درباره اهتمام دولت به انجام سفرهای استانی عنوان  کرد: با وجود برخی انتقادها، رویکرد 
من از ابتدای آغاز به  کار دولت، ۶روز کار ملی و یک روز کار استانی بوده  است. معتقدم حضور در استان ها، دیدن مسائل از نزدیک 
و شنیدن سخنان مردم، کمک شایانی به حل مسائل خواهد کرد. حضور در استان و دیدن نقص ها، سبب برانگیختن انگیزه برای 

رفع آن خواهد شد. از این منظر سفرهای استانی برای دولت در جهت رفع مشکلات استان های کشور بسیار مفید بوده  است.

۶ روز کار ملی، یک روز کار استانی 
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خبرنــگار المیادیــن: مــن در افتتــاح فــاز 
۱۱ پــارس جنوبــی حضــور داشــتم؛ بــه 
 عنــوان یــک خارجی مبهــوت شــدم؛ این
 تحریــم هــای آمریکایی پس کجاســت؟ 
ایشان مبهوت شدند اما ۶ روزنامه  داخلی 
بــه دلیــل نبــود آزادی بیــان!! در حــد یک 
کلمه هم به موضوع نپرداختند . اولویت 

شان چیه؟ باز به غیرت این خارجی!

 
 FATF ۶ کار مهمی که رئیسی بدون برجام و
انجام داد ولــی روحانــی آنها را مشــروط به 

توافق هسته ای یا FATF می کرد:
۱. افتتــاح فــاز ۱۱ پــارس جنوبــی پــس از 

20 سال
2. ورود ۶0 هواپیمای جدید

3. عضویت در شانگهای
۴. عضویت در بریکس

۵. آزادسازی تمام پول های بلوکه شده ایران
۶. وارد کردن واکسن

 
یکی از تجربیــات موفق دولت ســیزدهم 
دســتیابی بــه کارآمدی هــای #اقتصــاد_
مقاومتی است. یکی از این دستاوردها با 
تغییر رویکرد در خط مشی گذاری مشاغل 
خانگــی رخ داد .طی این دوســال بیش از 
۱۶0 هزار کسب و کار خانگی ایجاد شدکه 
نسبت به دولت های قبل رشدی بی سابقه 
داشــته اســت.بااین نقشــه راه می تــوان 

اقتصادرا مردمی کرد.#وعده_وفا

برخی از رســانه های اصــلاح طلب ترجیــح دادند 
نسبت به خبر  افتتاح فاز11 پارس جنوبی سکوت 

کنند.

@ab_ganji
عبدالله گنجی

 امیرحسین ثابتی
Sabeti@

@azita_hemmatian

گشت ارشاد مسئولان فعال است
راه اندازی گشت ارشاد برای مسئولان یکی از وعده های دولت سیزدهم بوده که محقق شده است. برهمین اساس 
هم بود که احمد صالحی، رئیس مرکز ارتباطات مردمی ریاست جمهوری اعلام کرد مدیرانی که در برقراری ارتباط 

با مردم ناکارآمد باشند، شناسایی و درصورت عدم اصلاح، جابه جا می شوند.

صف طولانی متقاضیان صنایع دفاعی ایران
دستاوردهای دفاعی ایران در سال های اخیر، جمهوری اسلامی را به یکی از سرآمدان این حوزه تبدیل کرده است. 
سردار محمدرضا نقدی، معاون هماهنگ کننده سپاه با بیان اینکه امروز به کشوری تبدیل شده ایم که موشک های 

پیشرفته و ماهواره بر می سازد، اعلام کرد :کشورهای زیادی خریدار دستاوردهای صنایع دفاعی ایران هستند.

 رئیسی در پاسخ به سؤال خبرنگار روزنامه شرق درباره رویکرد دولت نسبت به فضای ملتهب جامعه، ناکارآمدی برخی مدیران 
و وعده های داده شده در انتخابات نظیر پل ساختن به جای دیوار کشیدن در جامعه گفت: ما معتقد به وجود التهاب در جامعه 
نیستیم، بلکه وضعیت دشمنان را بسیار ملتهب می بینیم. در جامعه ما اختلاف نظر وجود دارد، اما معنای آن »التهاب« نیست 
و وجود دوقطبی ها از القائات دشمنان است. همه کسانی که دغدغه کشور را دارند و عموم جریاناتی که درون نظام تعریف 

می شوند، بر تقویت اشتراکات موجود در جامعه تأکید دارند.

وجود دوقطبی؛ القای دشمن

رئیسی در پاســخ به ســؤال خبرنگار خبرآنلاین درخصوص احیای برجام با اشــاره به اینکه در متن ارائه شده ایران برای 
برجام خواسته های به حق ملت مطرح شده، بیان کرد: این آمریکا و اروپا بودند که به تعهدهای خود عمل نکردند، اما ایران 
به طورکامل به تعهدهای خود پایبند بود. آژانس بین المللی انرژی اتمی ۱5بار اعلام کرد برنامه هسته ای ایران انحرافی ندارد، 
اما کشورهای غربی می خواهند از موضوع هسته ای استفاده سیاسی کنند تا به کشــور مستقلی مانند ایران فشار بیاورند. 
درهرصورت ما میز مذاکره را ترک نکردیم که بهانه دست دشــمن ندهیم، اما آنها به تصور اینکه در اغتشاشات می توانند 

دستاوردی داشته باشند، میز مذاکره را ترک کردند و اکنون برگشته اند.

استفاده سیاسی دشمنان از برنامه هسته ای

رئیس دولت سیزدهم در پاسخ به سؤال خبرنگار راشــاتودی مبنی بر اینکه به عقیده برخی، نقش ائتلاف هایی مانند بریکس و 
شانگهای در کمک به اقتصاد ایران بسیار کمرنگ است و تنها راه گشایش در اقتصاد ایران، رابطه با کشورهای غربی است، با بیان 
اینکه ما هیچ گاه میز مذاکره برای رفع تحریم را ترک نکردیم، عنوان کرد: طرف های غربی که میز مذاکره را ترک کردند امروز 
پشیمانند و برای بازگشت به میز مذاکره پیغام می فرستند. درعین حال ما در کنار این پرونده، پرونده های متعدد دیگری ازجمله 
عضویت در ائتلاف های منطقه ای و فرامنطقه ای را دنبال کردیم. با توجه به ظرفیت بسیار بالای جمهوری اسلامی ایران، ارتباط 

با زیرساخت های کشورهای عضو شانگهای و قاره آسیا برای ما بسیار حائز اهمیت است.

میز مذاکره را ترک نکردیم

رئیس جمهور در پاسخ به سؤال خبرگزاری فارس درباره برخی رفتارهای مجرمانه در دانشگاه ها از سوی بعضي استادان و برنامه 
دولت برای حفظ محیط علمی دانشگاه ها گفت: حفظ آرامش در محیط علمی دانشــگاه ها در گرو رفتار مسئولان، استادان و 
دانشجویان دانشگاه هاست. نشاط علمی دانشگاه ها نباید دچار مشکل شود، برگزاری کرسی های آزاداندیشی همواره مورد تأکید 
دولت بوده و دولتمردان به تأسی از مقام  معظم  رهبری ارتباط با دانشجویان و محیط های دانشگاهی را مورد توجه قرار می دهند و 
این روش را دنبال خواهند کرد. درعین حال باید مراقبت کرد محیط علم افزایی و معرفت افزایی دانشگاه ها به محیط های دیگری 

تبدیل نشود و برخی افرادی که دچار غفلت شده اند نیز باید حتما آگاه شوند.

حفظ آرامش در دانشگاه ها

پایان تأثیر دلار بر سفره مردم
پاسخ رئیس جمهور به سؤال همشهری

رئیسی در پاسخ به سؤال خبرنگارهمشهری که پرسید» شما 
تاکنون در ۱0اجلاس بین المللی شرکت کرده اید که در سطح 
کلان قطعا آثار و برکات فراوانی دارد، ولی چه زمانی می توانیم 
آثار این حضور را در سفره مردم ببینیم؟« گفت: این سؤال همه 
افرادی است که دغدغه مند هستند. اقداماتی که دولت می کند، 
همه در جهت این است که در معیشت مردم تأثیرگذار باشند؛ 
به عنوان مثال افزایش تولید، تجارت خارجی و صادرات نفتی 
و غیرنفتی، همه در زندگی مردم مؤثر هســتند. شاخص های 
اقتصادی ما در ارتباط با تولید، اقتصاد و رشد اقتصادی می توانند 
در زندگی مردم مؤثر باشند. بالاخره وقتی که ما بتوانیم اقداماتی 
نســبت به آزاد کردن پول های مسدود شده داشته باشیم، این 
پول ها می تواند تبدیل به نهاده های دامی شود و دام و طیور از 
این نهاده ها بهره مند شــوند و زودتر به بازار بیایند و همین، بر 
قیمت ها و بر تسهیل دسترسی مردم به کالاهای مورد نیازشان 
حتما تأثیرگذار است. اســاس تحریم ها این است که مردم در 
سفره ها یشان دچار مشکل شــوند. تمام اقدامات اقتصادی ای 

که دولت انجام می دهد برای این است که زندگی مردم تسهیل 
شود. با تحریم ها دنبال این هستند که این فرایند پیوسته دچار 
مشــکل شــود؛ یعنی پول و از آن طرف نهاده های دامی دچار 
مشکل شوند و کالاهای اساسی مشکل پیدا کنند. تمام تلاش ما 
این است که این مشکلات به هیچ عنوان در زندگی مردم تأثیر 
نگذارد و اگر جایی اثر می گذارد، سریعا از تأثیر آنها کاسته شود. 
افزایش تولید، رشد اقتصادی، رشد ذخایر بانک مرکزی و همه 
اقدامات اقتصادی در جهت معیشت مردم است، منتهی آنچه 
مستقیم مربوط به کالاهای پروتئینی یا محصولات لبنی است، 
دولت به طور خاص برای اینها برنامــه دارد که از دلاریزه بودن 
خارج شان کند. این اشتباهی بوده که انجام شده؛ یعنی به نحوی 
سفره مردم بند به دلار بوده اســت. ما دنبال این بودیم که این 
بند را قطع کنیم؛ به نحوی که قیمت ارزهای مختلف تأثیری بر 
سفره مردم نداشته باشد. این نیاز به کار و تلاش دارد که دولت 
آغاز کرده است و به نتیجه خواهیم رساند تا مردم بیش از پیش 

نسبت به معیشت شان احساس آرامش کنند.

یادداشت

 افزایش رضایت زائران اربعین 
از خدمت رسانی مسئولان

ادامه از  انجــام هماهنگی هــای سیاســی_ 
دیپلماتیک با طرف عراقی را می توان از صفحه اول

مهم ترین نقاط قوت در زمینه تردد زائران ارزیابی کرد. امسال 
مقام های ایرانی رایزنی های مناسبی با همتایان عراقی خود در 
زمینه ارتقای خدمت رسانی به زائران اربعین داشتند که تأثیر 
آن را در سرعت بخشــی به تردد زائران و کاهش محسوس 
معطلی آنان در مرزها می توان مشــاهده کرد. در سال های 
گذشته کنترل رایانه ای گذرنامه ها از سوی طرف عراقی و قطع 
مکرر سامانه ها، مشکلات بسیاری برای زائران ایجاد می کرد، 
اما امسال با هماهنگی های انجام شده، طرف عراقی گذرنامه ها 
را پس  از کنترل از ســوی طرف ایرانی، فقــط مهر می زند؛ 

موضوعی که سرعت تردد زائران را افزایش داده  است.

  انتقال زائران از شهرهای مختلف به مبادی مرزی کشور 
از مواردی بوده که همچنان با مشکلاتی مواجه است. در این 
زمینه با وجود همه اقدام ها و فعالیت های انجام شده، همچنان 
شاهد ضعف هایی هستیم که باید اطلاع رسانی های لازم در 

خصوص آن از سوی مقام های مربوط انجام شود.

ادامه از 
صفحه اول

اربعین؛ حج بزرگ
آن دیگــری با افتخــار واکس 
می زند کفش های گرد و خاک 
گرفته زوار را و در این میان دختر فلج هم که ظاهرا 
کاری نتوانسته انجام دهد، جعبه دستمال کاغذی 
بر دســت گرفته و روی ویلچرش نشسته و تعارف 
می کند و هر زائری که بــه قصد گرفتن عرق جبین 
آن را بر می دارد، لبخند رضایت و خوشحالی می زند 

که »حسین! من هم آمده ام«.
و چه شکوهمند است آنان که با دست خالی آمده اند، 
هیچ ندارند در دست جز دستش! که چشم ها همه در 

کربلا به دســتان عباس)ع( بود. آنان که دستانشان 
را برای خدمت آورده اند مشــت و مــال می دهند، 
این مشت و مال  چی ها که در بین شــان جوانان و 
حتی کودکان هم هستند که پا و کمر زائران خسته 
از پیاده روی را مشــت و مال می دهنــد، آنهایی که 
می گویند ما هم هســتیم هرچند دســتمان خالی 
اســت. زینب)س( از بیت الله که خارج شد سفرش 
آغاز شد و تا اربعین که به کربلا بازگشت در سفر بود، 
سفری که جز با صبر » مَا رَایَتُ الِّا جَمیلًا« نمی شود.

سفر اربعین سفر صبر اســت، در طول مسیر رفت و 
برگشت و لحظه به لحظه آن باید صبر کرد، باید رسم 

همدردی به جا آورد.
در خــوردن، در حرکت، در آشــامیدن، در تحویل 

دادن و تحویل گرفتن کفش هــا، در صف حمام، در 
طول مســیر پیاده روی، در مســیر عبور از مرز و... 
همه جا باید صبر کرد، قبل از سفر باید تمرین صبر 
را شــروع کرد و از اندوخته صبر در این سفر، در کل 
عمر بهره برد. »فَاصبِر صَبراً جَمیلًا« مقدمه »مَا رَایَتُ 

الِاّ جَمیلًا« است.
حسین)ع( که قبل از احرام از حرم خارج شد و عزم 
کربلا کرد، همه خانواده را با خود برد، او از بنی هاشم 
و صحابی گرفته تــا خواهر و همســر و فرزند را نیز 
با خود برد، حتی علی اصغر)ع( نیز در این ســفر نه  
نقش آفرینی بلکه میدان داری کــرد و هنوز نیز در 
نخستین جمعه هر محرم »هَل مِن مُبارِز« می طلبد 
و اگر در این ســفر فقط مردان مبارز حضور داشتند 

»کربلا در کربلا می ماند«. حج داســتان استطاعت 
است و یکی از شروط حضور در آن بلوغ است، کسی 
سنگ بر شیطان می زند که پای در تکلیف گذاشته 
باشــد وگرنه بی تکلیف حرجی نیســت و شیطان 
دستاوردی ندارد.اما اینجا کربلاست و این سفر عشق 
است و نمی توان تنها به این وادی پا نهاد، درست است 
که سفر صبر است و مشقت دارد اما صبر هم مراحلی 
دارد و کمال درجاتــی. از تهران که ســوار اتوبوس 
می شوی، صدای گریه بچه ها را می شنوی، بچه هایی 
که  از شیرخواره و چندماهه تا چندساله هستند، در 
این سفر زن و مرد، دختر و پسر، پیر و جوان، متاهل 
و مجرد، کارمند و بیکار، مدیر و خدمتکار، دانشجو و 
بیسواد، خلاصه از همه قشری آمده اند. در این حج 

بزرگ هرچند بخش زیادی از مسیر را بخش عظیمی 
از زائران پیاده طی می کنند، اما سیستم حمل ونقل 
بسیار مهم است و پیچیدگی خاص خود را دارد که 
این پیچیدگــی یک کلید ســاده دارد و آن مردمی 
بودن آن است، این مردمی بودن پاسخ همه سؤالات 
و ابهامات در حج اربعینی اســت، مگر ســاده است 
جابه جایی در این حج عظیم و انبوه بدون زیرساخت، 
اصلا عرب ها مشهورند به مهمان نوازی و حاتم طائی 
زبانزد مهمان دوســتی  اســت.در طول سفر با همه 
ناملایمات هیچ احساس گلایه و ناراحتی ای در چهره 
کسی وجود ندارد و بالعکس عموما بر لب ها لبخند 
رضایت موج می زند در همه مســیر کــه »رَضِی الله 

عَنهُم وَ رَضُوا عَنه«. 
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اعزام ۵۵ هزار مسافر از تهران به مرزهای چهارگانه 

پوریا علیمردانی، مدیرعامل سازمان پایانه های مسافری شهر تهران: در ۵روز گذشته ۵۵هزار مسافر از تهران 
به مرزهای چهار گانه اعزام شدند. حجم سفرها با توجه به نزدیکی به روز اربعین افزایش یافته است؛ به گونه ای 
که تنها روز یکشنبه حدود ۱۲هزار مسافر از طریق پایانه های جنوب و غرب به مرزهای غربی کشور اعزام شدند.

تردد موتورهای برقی در محدوده طرح ترافیک
سید محمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران: اگر بتوانیم بیش از ۱۰۰هزار موتورسیکلت برقی 
وارد تهران کنیم و این موتورها تنها در مرکز شهر متمرکز شــوند، خوب است. با ورود این موتورها قوانینی را با 

پلیس راهور تنظیم خواهیم کرد که محدوده طرح ترافیک تنها برای تردد موتورهای برقی باشد.

بررسی مطالبات اعضای شورای شهر از شهرداری
در ادامه جلسه روز گذشــته، اعضای پارلمان شهری 
تذکرات مهمی را نسبت به شــهرداری تهران مطرح 
کردند، اعتراضات شــهروندان به آلودگی های صوتی 
ساخت وســازها موضوعی بود که رئیس کمیسیون 
معماری و شهرســازی آن را در جلســه عنوان کرد و 
خزانه دار شورای شهر نیز برلزوم به روزرسانی 6ملک 
واگذار شده شــهرداری تهران تأکید کرد همچنین 
رئیس کمیته شــفافیت شــورای شــهر نیز بر ارائه 
برنامه های اجرایی از سوی شهرداری برای مهار تورم و 

رشد تولید نکاتی را  مطرح کرد.
مهدی عباسی، رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی 
شــورای شــهر تهران آلودگی های صوتی ناشــی از 
ساخت  وســاز را علت نیمی از تماس های تهرانی ها به 
سامانه 137پلاس دانست و گفت: موضوعاتی همچون 
آلودگی صوتی ناشی از ساخت وســاز مسکونی، سد 

معبر ساخت وساز مسکونی و ایمن سازی  ساخت وساز 
و تخریب مسکونی مورد شــکایت و گله مردم بوده و 
۵1درصد این پیام ها مربوط به آلودگی های صوتی بوده 
است.در فروردین ماه ســال1۴۰۰ ابلاغیه ای مرتبط 
با این موضوع صورت گرفته که نیاز اســت بار دیگر از 
شهرداری تهران درخواست کنم موارد این ابلاغیه را 

مدنظر ویژه قرار دهند.
به دنبــال آن، احمدصادقی رئیس کمیته شــفافیت 
شورای شهر در تذکری به عدم ارائه برنامه های اجرایی 
از سوی شهرداری برای مهار تورم و رشد تولید اشاره 
کرد و گفت: شــهرداری باید در 6 حــوزه فرهنگی و 
اجتماعی، خدمات شــهری و محیط زیست، ایمنی و 
مدیریت بحران، هوشمند سازی ، شهرسازی و معماری 
و حمل ونقل و ترافیک پس از یک ماه از تصویب، برنامه 
خود را ارائه می کرد اما در ۴ ماه گذشته و برنامه ای ارائه 

نشده است.

در این باره مجید باقری، معاون برنامه ریزی، توســعه 
سرمایه انسانی و امور شــوراهای شهرداری تهران به 
همشهری می گوید:تذکر آقای صادقی مربوط به تهیه 
لایحه مرتبط با شعار ســال که در بحث تورم و رشد 
تولید است مربوط می شود که این لایحه به دلیل اینکه 
جدید بوده و سابقه نداشته زمان بر شد، درحال حاضر 
لایحه آماده اســت و به زودی به صحن شورای شهر 

تهران جهت بررسی ارسال خواهد شد.
همچنین حبیب کاشــانی، خزانه دار شــورای شهر 
تهران در تذکر پیش از دســتور خود بــا اعلام اینکه 
شــهرداری برای تعیین تکلیف 6ملک باید براساس 
قیمت کارشناسی روز بابت تسویه بدهی بانک اقدام 
کند، گفت:در 2 ملــک، هزارو۸۰۰ میلیــارد تومان 
افزایش قیمت را شاهد بودیم که می تواند آورده ای برای 
شهرداری باشد؛ خواهش می کنیم براساس اصلاحات 

مورد نظر فرمانداری این واگذاری صورت بگیرد.

600 اتوبوس  جدید  در خیابان های تهران 
روز گذشته رئیس شورای شهر تهران از ورود 6۰۰ اتوبوس جدید تولید داخلی به ناوگان اتوبوسرانی خبر داد

یکصدوهفتادوچهارمین جلسه شورای شهر تهران روز گذشته با یک خبر خوش اتوبوسی 
برای تهرانی ها آغاز شد. دیروز رئیس شورای شهر، با حضور در جمع خبرنگاران از تحویل 
اتوبوس های جدید به پایتخت توسط وزارت کشور خبر داد و گفت که شهرداری هزینه بیش از 
۶۰۰ اتوبوس را پرداخت کرده که قرار شده پس از اربعین این اتوبوس ها به ناوگان تهران اضافه 
شود. اتوبوس های تولید داخلی که می توان گفت اواخر شهریور به تهران می آیند، می توانند 
جان تازه ای به ناوگان حمل ونقل عمومی فرس��وده و قدیمی تهران بدهد.وضعیت ناوگان 
حمل ونقل عمومی به خصوص اتوبوسرانی در شرایطی قرار گرفته که ورود هر تعداد اتوبوس 
می تواند جبران عقب ماندگی های گذشته باش��د؛ همچنین چمران با اشاره به اضافه شدن 
اتوبوس های داخلی به تهران برای مهرماه بیان کرد که روز دوشنبه 2 اتوبوس ساز را دیدیم 
و یک نفر از آنها از ساخت ۳۰اتوبوس خبر داد؛ بعید می دانیم تعداد اتوبوس ها از ۱۰۰دستگاه 
بگذرد. او افزود: علاوه بر این اتوبوس های اورهال شده نیز هر موقع که آماده شود بلافاصله 

وارد خطوط خواهند شد.
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حتما روزانه بین محل کار تا منزل، منزل تا فروشگاه 
سرکوچه تان یا خانه دوست و آشنا را تردد می کنید و یا به 

خرید می روید و روزمرگی تان را خوب و بد می گذرانید؛ گاهی 
مشکلی جلوی پای شما سبز می شود، اما نمی دانید چطور 

می توانید رفع کنید. آسفالت کوچه خیابان شما خراب شده، 
پسماند همسایه تان آزاردهنده است یا پا را از آن فراتر 
می گذارید؛ موجودات موذی را در راه دیده اید و خلاصه 
کلافه شده اید. تلفن را بردارید؛ ۰2۱2۳۰2۳۳۳7 تلفن 

ارتباط با خوانندگان همشهری را شماره گیری کنید تا مسائل 
و مشکلات شما را از مدیران شهری پیگیری کنیم.

 شست وشوی
 قطارهاي خط 5  
در خط 5 مترو نظافت و شستشوی قطارها 
در 2 بخش، حین سرویس و خارج از 
 سرویس، در ۳ نوبت کاری و در
 ایستگاه  هاي صادقیه، گلشهر و پایانه 
مهرشهر انجام می شود. در  حین سرویس 
با توجه به زمان اندک تعویض خط یا شانت 
قطارها به سکوی اعزام، تنها جمع آوری 
زباله ها و نظافت موردی انجام می شود.در 
طرح های ویژه مثل طرح استقبال از مهر که 
پیش رو است، هر 2 روز یک قطار به صورت 
کامل به اصطلاح صفرشویی می شود. این 
طرح از مرداد ماه شروع شده و تاکنون ۸ رام 
قطار صفر شویی کامل شده است.

درخواست شهروند: حضور خودروهای حمل 
زباله روبه روی بازار تره بار کردستان در خیابان 
بیست و هشتم در میان بافت مسکونی، مشکلات 
زیادی برای ساکنان امیرآباد ایجاد کرده است. 
بوی نامطبوع و نمای بصــری نازیبا ازجمله این 
مشکلات اســت. اهالی می خواهند خودروهای 

حمل زباله به جای دیگری منتقل شود.

درخواست شهروند: عرشــه پل عابر پیاده 
جوانمرد در محدوده ترمینال جنوب منطقه16 
تهران برای مــردم نا امنی های زیــادی ایجاد 
کرده؛ هنگام عبور و مرور از این محدوده متوجه 
مزاحمت های ناموســی، کیف و گوشی قاپی، 
استعمال مواد مخدر و... شده ام. لطفا مسئولان 

پیگیری کنند.

درخواست شهروند: طرح انشعاب فاضلاب یا همان 
اگوی شــهری بعضی از محله های منطقه9 تهران 
بلاتکلیف است و بخش وسیعی از این محدوده ازجمله 
محله امامزاده عبدالله)ع( و محله مهرآباد هنوز منتظر 
اقدام مسئولان است. سرریز شدن فاضلاب خانگی در 
جوی ها باعث آلودگی  های زیست محیطی و بهداشتی 

در این نقطه از پایتخت شده است.

پاس��خ مس��ئول: »صدیقه صدراللهی«، 
شــهردار ناحیه ۴ منطقه6 می گوید: »روال 
این است که پارکینگ خودروهای هر ناحیه 
در همان ناحیه باشد تا در نظافت و پاکسازی به 
مشکل برنخورد؛ بنابراین اینکه اهالی می گویند 
خودروها به مکان دیگری بروند که خودشان 
به ما شهرک والفجر را معرفی کرده اند ، فعلا 
منتفی اســت. با توجه به گلایه اهالی دستور 
دادیم این زمین محصور شــود تا شهروندان 
وقتی از خانه بیرون می آیند منظر نازیبا دیده 
نشــود و تپه اکبری هم به کمک آمده و باعث 
شده که اینجا مشرف به بافت مسکونی نباشد. 
درهای این محل همیشــه بســته و ضایعات 
در آن دپو نمی شــود. نگهبانی هــم دارد که 
همه  چیز را کنترل می کند. درخواست اهالی 
را با شــهرداری منطقه در میان می گذاریم و 
اگر اتفاق خوبی در این زمینه بیفتد به اطلاع 

خواهیم رساند.«

پاسخ مسئول:علی محمد کریم پور، معاون 
حمل ونقل و ترافیک شهردار منطقه16 در 
این باره می گوید: »در منطقه16 تهران از این 
دســت پل ها 3نمونه را شناسایی کردیم که 
نخستین مورد پل عابر پیاده جوانمرد است 
و سال ها به محلی برای ســرقت تجهیزات 
ترافیکی و تجمع معتادان و بزهکاران تبدیل 
شده بود. به همین دلیل دستور جمع آوری 
این پل عابر صادر و در مرحله نخست پله های 
دو طرف پل عابر به طور کامل برداشته شده 

است.«
محمد رجبــی، رئیــس اداره زیباســازی 
شــهرداری منطقــه16 نیز در ایــن رابطه 
می گوید: » طرح جمــع آوری پل های عابر 
پیاده ناکارآمد توســط ســازمان زیباسازی 
شهرداری تهران در دستور کار قرار گرفت و 
پله های آهنی پل عابر)جوانمرد( به طور کامل 

برچیده شد.« 

پاسخ مسئول:سیدمحمدرحیم مرتضوی، 
شهردار منطقه 9 تهران در پاسخ این مشکل 
می گوید: »شیب زمین مناطق 2 و ۵ تهران به 
ســمت منطقه9 تهران بوده و در نقطه مقابل 
سطح منطقه9 ساکن و راکد است و این مسئله 
باعث می شود که سرازیر شدن آب های جاری 
در این محدوده مشــکلاتی را به  وجود آورد. 
طرح شــبکه فاضلاب در منطقه9 به  شــکل 
1۰۰درصدی انجام نشده؛ بنابراین بسیاری از 
منازل به شبکه فاضلاب شهری و اگوی شهری 
متصل نیست و باعث می شود که انهار منطقه9 
به صورت روزانه دچار پرشدگی شوند. در این 
زمان اگر بخواهیم هر روز انهار را لایروبی کنیم 
که واقعا هم دارند این کار را انجام می دهند باز 
هم جوابگو نیست. ما سعی کردیم در حد توان 
مشــکل مردم را حل کنیم تا درخواست های 
137 مردم در این زمینه کمتر و رضایتشــان 

بیشتر شود.« 

مشکل ورودی عباس آباد از مدرس
از ساعت حدود ۴:3۰ تا 6 در بزرگراه مدرس مسیر شمال به 
جنوب از ورودی عباس آباد به مــدرس انبوه خودروهایی که 
قصد دارند وارد طرح بشوند توقف می کنند. اغلب تعداد این 
خودروها آنقدر زیاد اســت که مجبور به توقف دوبله و حتی 
بیشــتر می شــوند و حتی صف خودروهای منتظر ورود به 
محدوده طرح تا پارک وی هم می رسد. ضمن تشکر از زحمات 
پلیس راهور تقاضا داریم به این مورد هم رسیدگی کنند و با 
برخورد با خودروهایی که باعث ترافیک مسیر می شوند اجازه 

ندهند مسیر عادی تردد قفل شود.
ادیب نژاد از تهران

پایانه مشهد برای دامغان، شاهرود و سمنان اتوبوس ندارد
متأســفانه پایانه شهرمشهد برای شــهرهای دامغان، شاهرود 
وسمنان اتوبوسی ندارد، این درحالی اســت که عده زیادی از 
افراد هر روزقصد رفتن به این شــهرها را دارند. نبودن اتوبوس 
باعث شده مسافران مجبور به استفاده از تاکسی هایی شوند که 
مقصد نهایی شان تهران است و طبیعتا کرایه مشهد به تهران را 
از مسافران می گیرند. این موضوع هزینه بالایی را به مسافران 
تحمیل می کند خصوصا آنهایی که در ماه مجبورند چندین بار 
به مقصد این شهرها سفر کنند. مسلما اختصاص و استفاده از 
اتوبوس در این مسیرها کمک زیادی به صرفه جویی در وقت و 

هزینه های مردم خواهد کرد.
برناک از شاهرود

تشدید نظارت بانک مرکزی بر عملکرد بانک ها ضروری است
اگر نظارت بانک مرکزی بر بانک ها تشــدید شــود هم جلوی 
اختلاس از درون بانک ها گرفته می شــود و هم مچ مشتریان 
دروغین را می گیرند که اینها می تواند ایمنی ســرمایه گذاران 
بانک ها را بیشتر تامین کند و در آینده شاهد تصرفات کمتری در 

اموال کشور و بانک ها توسط افراد اختلاسگر باشیم.
قاعدی از تهران

دهک بندی ها همچنان غیرعادلانه است
 با گذشــت چند ماه از اعلام زمان اعتراض بــه پرکردن فرم و 
ثبت نام، همچنان دهک بندی ها به روز نشده و عادلانه نیست. 
چطور ممکن اســت که صاحبخانه ما با چندیــن خانه و باغ و 
آپارتمان و مغازه و ملک در خارج از کشور یارانه دریافت می کند، 
 اما من و همســرم که روی هم 1۵میلیون دریافتی با 7میلیون 

اجاره خانه و 3 فرزند داریم یارانه نداشته باشیم؟
سمایی از کرمان 

میزان بنزین سهمیه ای تاکسی های اینترنتی کافی نیست
با توجه به میزان تردد تاکســی های اینترنتی در سطح شهر، 
سهمیه 1۵۰لیتری بنزین برایشان کفایت نمی کند و رانندگان 
مجبور به خرید بنزین آزاد هستند.درحالی که هزینه تعمیر و 
نگهداری خودرو هم بسیار بالا ست. خواهشمندیم سهمیه بنزین 

رانندگان تاکسی های اینترنتی را افزایش دهید.
رضایت از تهران

گیلان از زباله پاکسازی شود
بسیاری از تفرجگاه ها، مسیرهای بین شهری، کناره های جاده 
و... در گیلان مملو از زباله  است. سهم بومی ها در این قبیل زباله ها 
ناچیز است و گردشگران این زباله ها را کنار جاده ها و تفرجگاه ها 
و... رها می کنند. وقتی سوار بر خودرو از کنار جاده به سرسبزی ها 
نگاه کنید جز سرسبزی با انبوه زباله ها و چهره نازیبای گیلان 
نیز مواجه می شوید که واقعا شرم آور و غم انگیز است. یک برنامه 
مدون و بزرگ بگذارند و همه کسانی که در گیلان هستند چه 
گردشــگر و چه بومی محدوده حضور خود به شعاع چند متر 
را پاکســازی کنند. باور کنید کل گیلان پاکسازی خواهد شد. 

می توان این برنامه را در همه شهرهای کشور اجرا کرد.
رضایی از لنگرود

کمربندی شهر ری به قرچک کی احداث می شود؟
 مســیر شــهر ری به قرچک همیشــه با ترافیک ســنگینی 
روبه روست و همین موضوع اهالی این مناطق را کلافه و خسته 
کرده است. سال گذشته بنا شد کمربندی احداث شود تا بخشی 
از بار ترافیکی این محدوده را کاهش دهد. متأسفانه این پیشنهاد 
در حد حرف مانده و تاکنون هیچ اقدامی برای آن صورت نگرفته 
است.از مسئولان درخواست داریم هر چه زودتر نسبت به احداث 
این کمربندی اقدام کنند تا بخشی از مشکلات ناشی از ترافیک 

این منطقه حل شود.
عباسعلی از ورامین

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

فرناز محمد زادهشورا
روزنامه نگار
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کارت بلیت  هــای متــرو یکــی از 
پرمصرف ترین روش هــای پرداخت 
کرایه حمل ونقل عمومی هســتند که 
دائما در اتوبوس ها و شبکه مترو مورد 

استفاده مسافران قرار می گیرند. 
روال گذشته این بود که کارت ها 

تنها تا سقف 45هزار تومان شارژ 
می شــدند، اما بنا بود حداکثر 
ظرفیت ایــن کارت افزایش 
پیدا کند. در روز های گذشته 
خبری درباره ســقف شارژ 
شد  منتشــر  کارت بلیت ها 
که عنوان می شــود افزایش 

ظرفیت، اعمال نشده است.

چهارشنبه چهارشنبه 88 شهریور  شهریور 14021402- شماره - شماره 88718871
استقرار کمیته های مدیریت بحران در مرزها

علی نصیری، رئیس ســازمان پیشــگیری و مدیریــت بحران شــهر تهــران: از قرارگاه های مــرزی بازدید کردم. 
کمیته های مدیریت بحران در این قرارگاه ها مستقر شــده اند تا ایمنی زوار عتبات عالیات در مراسم اربعین 

حسینی تامین شود. 

افزایش خدمت رسانی به زائران
محمد امین توکلی زاده، رئیس ســتاد اربعین حسینی شهرداری تهران:در مراســم اربعین امسال شاهد رشد 
۵0درصدی حضور نیروهای مردمی داوطلب و افزایش 30درصدی خدمت رسانی به زائران هستیم. اتفاق مهم 

امسال این است که زیرساخت های پیش بینی شده برای خدمت رسانی به زائران در مرزها، ماندگار هستند.

گزارش کار امروز

مهم تریــن اقدامــات مدیریت شــهری،کف مناطــق رخ می دهد و 
همشــهری در پی مطالبه گری از شــهرداری های مناطق اســت تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

منطقه 

۴۷0پیام شهروندی در نواحی ده گانه منطقه یک را مورد بررسی قرار 1
دادم. این پیام ها با موضوعات مختلف خدمات شــهری، عمرانی و 
ترافیکی توســط اکیپ اجرایــی ســامانه مدیریت شــهری و نظارت 

همگانی ۱3۷پلاس مورد رسیدگی و رفع قرار گرفت.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

صبح چهارشنبه در پنجمین ملاقات مردمی عضو شورای اسلامی 9
شهر تهران در منطقه۹ شــرکت کردم. آقای حبیب کاشانی در این 
نشست با شهروندان دیدار کردند و مشکلات آنها با حضور برخی از 

کارکنان شهرداری منطقه مورد بررسی قرار گرفت.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

در  جلسه پروژه هاي اولويت دار شهر تهران با حضور شهردار تهران شركت 5
كردم و پيشرفت پروژه دره فرحزاد مورد بررسي قرار گرفت و دستور داده 

شد تا در دهه فجر فاز اول آن افتتاح شود و مورد بهره برداری قرار بگیرد.

احسان شریفی

منطقه 

جلسه کمیته درآمد منطقه را برگزار کردم و قرار شد که این کمیته، 12
بانک اطلاعاتی از درآمدهای پایدار، پرونده های ماده ۵ و موضوعات 

مشمول بند 3 را در اولویت حوزه شهری و درآمدی قرار دهد.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

در جلســه ای که برای بررســی آخرین وضعیت پروژه های عمرانی با 18
حضور معاونان و نماینده های شرکت ها و نمایندگان دستگاه های 
خدمت رسان برگزار شــد، شــرکت کردم و برای تســریع روند اتمام 

پروژه ها تأکید شد.

محمد جواد خسروی

منطقه 

در ادامه حضور و بازدید مدیران ارشد شهرداری تهران از گذرگاه مرزی 3
چذابه، همراه با مهندس حسین نظری رئیس کمیته خدمات شهری 
ستاد اربعین کشــور، حلیا حســینی مدیرکل محیط زیســت و توسعه 
پایدار، زنگیشه دبیر کمیته خدمات شهری ستاد اربعین فعالیت ها و 

نحوه خدمات رسانی به زائران حسینی بازدید کردم.

حمید جوانی

منطقه 

در راستای طرح ساماندهی مشاغل و اصناف مختلف تمامیت خواه 11
و رفع مزاحمت ناشــی از فعالیت این واحدها، دســتور دادم تا یک 
واحد صنفی در خیابان وحدت اسلامی پلمب شود، پیش از این نیز 

22واحد صنفی دیگر پلمب شده  بودند.

سید محمد موسوی

منطقه 

در راســتای رســیدگی به مشــکلات محلات ۹ گانه، بــا اهالی محله 16
علی آباد در مســجد صاحب الزمان)عــج( دیدار کردم و شــهروندان 
درخواســت ها و مشکلاتشــان را مطــرح کردند و معاونــان مربوطه 

قول پیگیری دادند.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

در جلسه شورای معاونان منطقه شرکت کردم و درخصوص مسائل 7
منطقه بحث و گفت وگو انجام شد و تصمیم هایی در جهت بهبود 

امور صورت گرفت.

نصرالله آبادیان

منطقه 

جلسه هم اندیشی درخصوص اجرای مؤثر طرح تحول نگهداشت 14
شهر با حضور روسای ادارات تخصصی و شهرداران نواحی داشتم و 

مشکلات احصا و نحوه رفع موانع در دستور کار قرار گرفت.

امیر یزدی

منطقه 

به مناسبت هفته پزشک با رئیس بیمارستان هفتم تیر دیدار کردم 20
و ضمن تبریک این ایام با تعدادی از کادر درمان گفت وگو کردم.

رضا شنگی

منطقه 

روز گذشــته مراســم بدرقه دومین کاروان خادمین حسینی به مرز 2
زرباطیه برگزار شد و در این مراسم حضور داشتم تا ۹0نفر از خادمین 

را راهی مرز کنیم.

مهدی صالحی

منطقه 

طی برگزاری جلسه ای در قرارگاه طریق الحسین)ع(، هماهنگی های 10
لازم بیــن بخش هــای مختلف بــرای خدمت رســانی بهتر بــه زائران 

اربعین حسینی انجام دادم.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

در جلسه کارگروه قرارگاه شهر کربلا با حضور شهردار کربلا شرکت 6
کردم که در آن درباره چگونگی عملکرد قرارگاه بحث و گفت وگو شد. 

همچنین از صحن عقیله در شهر کربلا بازدید کردیم.

مرتضی روحانی

منطقه 

در جلســه ای با حضور مدیرعامل ســازمان مدیریت حمل ونقل بار 13
و پایانه های مســافری شــهر تهران، مــوارد مرتبط با پایانه شــرق در 
منطقه را بررسی و درخصوص تسریع در امور مرتبط با مسائل این 

پروژه بحث و تبادل نظر کردیم.

محمد هادی علی احمدی

منطقه 

در نشست شــورای معاونان و مدیران منطقه شــرکت کردم و در این 19
جلسه 3معاون خدمات شهری و محیط زیست، برنامه ریزی و توسعه 

سرمایه انسانی و حمل ونقل و ترافیک، تودیع و معارفه شدند.

تورج فرهادی

منطقه 

روز گذشــته در جلســه هم اندیشــی رفع ســد معبر مشــاغل ســیار و 4
بی کانون در ناحیه 6 حضور داشتم و درخصوص رفع معضل سد معبر 

و ساماندهی آن، بحث و تبادل نظر و راهکارهای جدید بررسی شد.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

17
رضا سیفی

منطقه 

جلسه شورای عملیاتی توسعه مدیریت شهرداری منطقه۸ برگزار و 8
درباره موضوعات مطرح شده، تصمیم گیری کردم.

فاطمه تنهایی

منطقه 

عملیات تامین روشــنایی ۹ بوســتان  منطقــه را به پایان رســاندیم. 15
با اجرای این پروژه ضمن زیباســازی و تأمین روشــنایی بوستان ها، 
شــهروندان می توانند از جلوه بصری زیبا و مطلوب ســیمای شبانه 

منطقه بهره مند شوند.

محمد شیری

منطقه 

دیروز با حضور در قرارگاه شهر کوفه، از روند خدمات رسانی به زائران 21
اربعین حســینی در شــهر و مســجد کوفه بازدید و نــکات لازم برای 

بهبود خدمت به زائران اباعبدالله)ع( را گوشزد کردم.

رضا پوریافر

منطقه 

به همت همکاران پرتلاشم در پایانه مرزی خسروی، خدمات رسانی 22
۱00کیلومتری محور راه کربلا از قصر شیرین تا مرز خسروی و پایانه 
مرزی منذریه در خاک عراق به صورت شبانه روزی انجام می شود و 

در این خصوص هماهنگی های  لازم را انجام دادم.

مسعود نصرتی

600 اتوبوس  جدید  در خیابان های تهران 

قبله تهران، آماده استقبال از جاماندگان اربعین
بیش از بیش از 13001300موکب در مراسم جاماندگان اربعین برپا می شودموکب در مراسم جاماندگان اربعین برپا می شود

پیاده روی در مسیر 14کیلومتری
بیش از یک دهه از شــکل گیری خودجوش و 
مردمی آیین پیاده روی زائران جامانده اربعین 
در تهران می گذرد و هر ساله این آیین مذهبی، 
رونق بیشــتری می گیرد و امسال این مراسم 
با عبارت »لشــکر حســین)ع(« پس از نماز 
صبح با قرائـت زیارت شریف اربعین از میدان 
آیینی امام حسین)ع( به سمت حرم حضرت 

عبدالعظیم حسنی)ع( آغاز می شود. 

موکب ویژه خردسالان
در موکب ها علاوه بر توزیع نذورات، 
برنامه های مختلف فرهنگی و هنری 
هم اجرا می شــوند. موکب حضرت 
ام البنین)س( بــرای ارائه خدمات 
به مادران دارای فرزند خردســال 
پیش بینی  شده اســت. این موکب 
توســط بانوان داوطلــب مردمی 
راه اندازی شده و خدمت رسانی هم 
توســط خواهران صورت می گیرد. 
در این مراســم خدمات پزشکی و 
ســلامت محور هم پیش بینی  شده 
که نهادهــای مربوطــه در این امر 

خدمت رسانی می کنند.

استراحتگاه برای دلدادگان
در محدوده حرم حضــرت عبدالعظیم 
حسنی)ع( برای جلوگیری از ازدحام در 
فضای داخلی حرم مطهر، در اطراف حرم 
موکب ها و استراحتگاه هایی در قسمت 
جنوبی و موکب هایی در شــرق و غرب 
حرم مطهر درنظر گرفته شده است. در 
داخل حرم هم برنامه عزاداری و قرائت 

اربعین اجرا می شود.

مترو رایگان است
در بحــث حمل ونقــل، رایزنی هــا با 
شــرکت های متــرو، تاکســیرانی و 
اتوبوســرانی برای تســریع و تسهیل 
جابه جایی شــهروندان، انجام شــده 
است. در مسیر راهپیمایی ۵ پارکینگ 
و توقفگاه تاکسی و اتوبوس پیش بینی  
شــده و ایســتگاه های مترو در مسیر 
پیاده روی از ابتدا تا انتهای روز اربعین به 
 صورت رایگان در خدمت زائران خواهد 
بود. برای رفاه ســاکنان اطراف مسیر 
پیاده روی، مسیرهای جایگزین تعیین 
شده که توسط پلیس راهور در روزهای 

آتی اطلاع رسانی  خواهد شد.

جزئیات اماکن روی سامانه
در طــول مســیر، مکان هایــی بــرای 
استقرار نیروهای آتش نشانی، اورژانس 
و پلیس تهــران، اختصاص  داده  شــده 
اســت. همچنین برای دسترسی راحت 
زائران بــه امکانات رفاهــی و موکب ها 
در مسیر، ســامانه  متمرکزی راه اندازی 
شده و شــهروندان می توانند فهرست و 
جزئیات این اماکن و مراکز را در نشانی 
map.farhangsara.ir مشــاهده 
کنند. همچنین سامانه تلفنی 1۸3۷ از 
ساعت ۸ تا 1۷ و روز اربعین از ساعت ۶ 
تا ۲0 پاسخگوی شهروندان درخصوص 

جزئیات برنامه راهپیمایی خواهد بود.

برخی از افراد و اعضای وابسته به جریان های حزبی، سیاسی 
و مدیران سابق شــهری در دوره پنجم، حادثه تلخ ریزش 
آوار در جریان تخریب ساخت و ســازهای غیرمجاز و ناایمن 
خلازیر را دســتاویز و بهانه کردند تا عملکرد، صلاحیت و 
توانایی شهرداری تهران را زیر ســؤال ببرند و در یک جمله 
حملات رســانه ای همه جانبه ای از صفحات مجازی گرفته 
تا روزنامه های حزبی علیه مدیریت شهری تدارک دیدند تا 
مسئولیت جان باختن ۵نفر در این حادثه ازجمله ۲پرسنل 
شــهرداری تهران و ۲نیروی پلیس را مســتقیما بر گردن 
شهرداری تهران بیندازند.گر چه شــهرداری از اتفاق پیش 
آمده شانه خالی نکرد ولی در این شرایط، خبر صدور حکم 
پرونده حادثه مرکز ســینا اطهر دوباره همه را به یاد حادثه 
تلخ 10تیر ماه ســال 1399انداخت. حوالی ساعت ۲1 آن 
روز انفجاری در مرکز جراحی محدود سینای مهر شمیران 
)سینا اطهر( واقع در خیابان شریعتی تهران رخ داد که باعث 
جان باختن 1۵زن و ۴مرد شد. اکثر جان باختگان و مصدومان 
این حادثه در اتاق های عمل جراحی طبقات چهارم یا پنجم 
این مرکز درمانی حضور داشــتند. هرچند از منظر دینی و 
انسانی حتی حفظ جان یک انسان هم مهم است و خداوند در 
آیه 3۲سوره مبارکه مائده می فرماید: »هر کس جان احدی 
را نجات دهد، مانند آن است که جان همه مردم را نجات داده 
است«، اما کسانی با رسم و شیوه مدیریتی خودشان و کوتاهی 
و ترک فعل در برخورد با ســاختمان های ناایمن، فقط در 
یک مورد باعث جان باختن 19انسان شدند. این ساختمان 
مسکونی بود، اما به عنوان درمانی مورد بهره برداری قرار گرفت. 
برخی از نمایندگان مجلس اما در همان زمان خبر از تخلف 
شهرداری وقت دادند و اعلام کردند در حادثه  کلینیک سینا 
اطهر پای تخلف ساختمانی در میان است. سید نظام الدین 
موســوی، نماینده مجلس گفته بود که متأســفانه در این 
سانحه باز هم پای تخلف ساختمانی در میان است. ساختمان 
مســکونی بوده، اما آن را تبدیل به کلینیک کرده اند؛ فلذا 
سیستم برق، کشش نداشته و دچار ایراد و موجب بروز سانحه 
شده است.در همان زمان اعلام شد که ۷نفر به هیأت رسیدگی 
به تخلفات اداری شهرداری و 3 نفر نیز به هیأت رسیدگی به 
تخلفات نهاد ریاست جمهوری معرفی شدند که یکی از معاونان 
شهردار تهران از ســوی هیأت رسیدگی به تخلفات نهاد به 

انفصال دائم از خدمات دولتی محکوم شده است.
در جریان رسیدگی به پرونده ســینااطهر در شعبه 10۵۸ 
دادگاه کارکنان دولت که 31متهم داشــت و اتهامشان هم 

تسبیب در قتل شبه عمد بود، براساس حکم صادره هرکدام از 
متهمان درصدی مقصر شناخته شده و نسبت به میزان قصور 
به پرداخت دیه و تعدادی از این متهمان به حبس هایی از یک 
سال و ۶ ماه تا 3سال محکوم شــدند. براساس حکم صادره 
در کنار وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، دانشگاه 
علوم پزشکی دولت دوازدهم و شهرداری منطقه در دوره قبلی 
مدیریت شهری نیز مقصر شناخته شده و به پرداخت دیه در 

حق اولیای دم و جریمه نقدی محکوم شدند.
همچنین ۴نفر از متهمان که در معاونت شــهرداری سابق 
تهران بودند، علاوه بر جریمه نقــدی در مجازات تکمیلی 
باید یک مقاله تحقیقی ارائه دهند تا حادثه رخ داده در این 
کلینیک آسیب شناسی شود؛ حتی در بین محکومان سازمان 
آتش نشانی وقت هم به چشم می خورد که به پرداخت جریمه 
محکوم شده است و ۲ نفر از مســئولان آتش نشانی علاوه 
بر پرداخت جریمه نقدی باید یک مقالــه تحقیقی همراه 
مستندات و فیلم تهیه کرده و به شعبه اجرای احکام ارسال 
کنند.احکام صادر شده نشان می دهد که شهرداری سابق 
در بخش های مختلف آن به میزان و انــدازه ای در وقوع آن 
حادثه تلخ دخیل بوده و قدرالسهم دارد. بزرگ ترین تقصیر 
هم بر گردن کسانی است که در تمام آن ۴سال حکمرانی بر 
شهر تهران در بهترین تعبیر ممکن، عافیت طلبی کرده و در 
بحث ساختمان های ناایمن ورود نکردند یا دست کم ورود 
جدی نداشــتند. نگاهی به موضوع ساختمان های ناایمن و 
غیرمجاز در مدیریت پنجم شهری، نشان می دهد که برخورد 
با این موارد در اکثر مواقع، از ارسال اخطار فراتر نرفته است! 
در نقطه مقابل، شهرداری تهران در این دوره را داریم که با 
وجود تقدیم ۴شهید در راه اجرای قانون و صیانت از جان مردم 
و هجمه های  رسانه ای پرشمار داخلی و خارجی، نه تنها یک 
قدم پا پس نگذاشته است که پرقدرت تر از قبل در این مسیر 
گام برمی دارد تا در آینده شــاهد وقوع اتفاقات تلخی مانند 
ســینااطهر و جان باختن ده ها و صدها نفر از شهروندان در 
جریان حوادث و بلایای طبیعی و غیرطبیعی ازجمله زلزله 
نباشیم. شهرداری تهران در این مسیر سخت و پرچالش و 
ناهموار بدون ترس و توجه به نام و موقعیت ساختمان و سازه 
غیرمجاز و ناایمن فقط قانون را جاری و ساری می کند، حالا 
می خواهد پالادیوم لاکچری در منطقه یک باشد یا علاءالدین 
و شانزه لیزه شلوغ و پررفت وآمد در مرکز پایتخت یا خانه های 

سست و ناایمن خلازیر در جنوب شهر! 

تغییرات جدید در نامگذاری 
برخی از معابر پایتخت

دستور جلســه روز گذشــته اعضای شورای شهر، 
نامگذاری جدیــد در معابر تهران بــود که کمیته 
نامگذاری شورای شــهر تهران پیشنهاد های  خود 
را در این باره اعلام کرد. براســاس نظر این کمیته 
پیشنهاد شد در منطقه۲1 کوچه صاحب الزمان)عج( 
به نام شهید سیدمحمد اسحاقی، کوچه دوم به نام 
شهید جعفر عباسپورباغان، کوچه آزادی در خیابان 
امام حسین)ع( به نام شهید صبور رستمی و کوچه 
آزادی در خیابان شهید طالقانی به نام شهید حسن 
تقی خندابــی تغییر کند. همچنیــن کوچه یکم 
در خیابان امام خمینی)ره( به نام شــهید حسین 
شعبانی، کوچه شــریعتی به نام شهید محمدرضا 
فرقانی، کوچه ولیعصر)عج( به نام شــهید مهدی 
مجیدی، کوچه بنفشه به نام شهید داوود شریفی 
تغییر می کند و کوچه هشــت متری یکــم به نام 
شهید غلامرضا قربانی، کوچه توحید به نام شهید 
افراسیاب امیری و خیابان گلستانک به نام شهدای 
مگاموتور نامگذاری شوند. همچنین در منطقه1۴ 
کوچه اردیبهشت به نام شهید هادی محبی، کوچه 
متحدی به نام شهید سیدمحمد حسین میردوستی، 
کوچه تیر به نام شــهید محســن عباسی، کوچه 
بامداد به نام شهیدان رجبعلی و حسنعلی شاکری، 
کوچه شاهد۶ به نام شهید علیرضا مشجری، کوچه 
پویش3 به نام شــهید حمید صبوری، میدان فاقد 
به نام شهید احمد باجلانی و کوچه اول در میدان 
کلانتری به نام شهید حسین چلندری تغییر یابند. 
در نهایت به پیشــنهاد اعضای شورای شهر تهران، 
تغییر نام کوچه شهید رجایی به نام شهید محمدرضا 
علیرضایی از دســتور کار خارج شد و مابقی تغییر 

نام ها، با حداکثر آرا به تصویب رسید.

منطقهمنطقه

صیانت از حریم و اراضی کشاورزی18
مساحت: 47 هکتار
کاربری: 30 باب ویلا

کاربری: 370 بنا و دیوارکشی
مقابله با ساخت وسازهای تقی آباد

مساحت: 5 هکتار
کاربری: 70 قطعه زمین تفکیک شده

کاربری: 12 سوله
مقابله با ساخت وسازهای غیرمجاز یافت آباد

مساحت: 32 هکتار
کاربری: 170 مورد تخلف در اراضی کشاورزی

تخریب تخریب بیش از  5 هکتار
ساخت وسازهای 
غیرمجاز در کن و 

حصارک

آزادسازی 3هزارو600مترمربع 
اراضی ملی

تخریب 1600 مترمربع 
ساخت وساز غیرمجاز

 غول های ناپایدار
 فرور یختند

منطقهمنطقه

15

 طرح 5مرحله ای 
رفع تصرفات غیرقانونی 

 3600 مترمربع 
آزادسازی اراضی ملی

جزئیات رفع تصرفات غیرقانونی مناطق 
مسگرآباد و مسعودیه

1600 مترمربع رفع تصرف سوله ناایمن 
حریم منطقه )11اردیبهشت(

 2000 مترمربع رفع تصرف غیرقانونی 
حریم منطقه )2خرداد(

منطقهمنطقه

5
 1401 الی 1402

 20 مورد
 گردشگری
تفریحی: 15
 مسکونی: 5

 5 هزار مترمربع

سال
تعداد
کاربری

متراژ

ناحیه یک 

 1401 الی 1402
 25مورد

 مسکونی: 6
 گردشگری
تفریحی: 11
 تجاری: 8

 6 هزار مترمربع

سال
تعداد
کاربری

متراژ

ناحیه 3

 1401 الی 1402
 30 مورد

 تجاری: 14
 مسکونی: 16

 6 هزارمترمربع

سال
تعداد
کاربری

متراژ

ناحیه 2

منطقهمنطقه

1
منطقهمنطقه

19

مقصران سینا اطهر؛ منتقدان امروز!

جزئیات اجرای حکم ها در 
محله های آبک و گلابدره در 

3مرحله
 مرحله اول تخریب 6طبقه به 

متراژ ۱200مترمربع مسکونی 
)اسفند ۱۴0۱(

 مرحله دوم تخریب ۴طبقه 
به متراژ ۴00مترمربع مسکونی 

)تیر ۱۴02( 
 مرحله سوم تخریب و جلوگیری 
از ساخت و پلمب 20 ملک متخلف  

تجاری -  مسکونی )تیر۱۴02(

19 مرحله تخریب
بازه زمانی: از مهر ماه سال گذشته 

تا امروز

 مقابله با مافیای
ساختمان های نا ایمن

میزان کرایه دســتگاه های حمل ونقل 
عمومی و هزینه هــای مرتبط با آن در 
جریان تصویب بودجه سالانه شهرداری 
در شورای شــهر تعیین می شود. این 
تغییــرات در اردیبهشــت ماه اعمال 
می شــوند، اما امســال به دلیل تغییر 
پیمانــکار و تحــولات نرم افــزاری 
در شــهرداری تهران ایــن کار با 
تأخیر روبه رو شــد. با این حال بنا 
به اعلام مرکز ارتباطــات و امور بین الملل 
شــرکت بهره برداری راه آهن شــهری تهران و 
حومه، اکنون ســقف اعتبــار کارت بلیت های 
مبلغ دار از ۵0 هزار تومــان به 100هزار تومان 

ابلاغ و عملیاتی شده است. همچنین علاوه بر 
گیشه های فروش بلیت و دستگاه های خودکار 
تعبیه شده در ایستگاه های مترو، افزایش اعتبار 
کارت بلیت ها به  صــورت غیرحضوری از طریق 
سایت و اپلیکیشــن» تهران من« امکان پذیر 
اســت. در ضمن امکان افزایش اعتبار و اتصال 
کارت بلیت اعتباری به کیف پول شــهروندی 
- بــدون محدودیت در میــزان افزایش اعتبار 
ریالی - به صورت غیرحضوری و از طریق سایت 
my.tehran.ir فراهم اســت. از سوی دیگر 
مدتی پیش نیز خبــری درباره کمبــود فروش 
کارت بلیت در ایستگاه های مترو منتشر شده بود. 
این خبر بیان می کرد که تولید و توزیع کارت بلیت 

دیگر انجام نمی شود و پیمانکار مربوط به این بخش 
به کار خود پایان داده اســت. پس از گذشت چند 
روز مشخص شد که تولید کارت بلیت ادامه دارد و 
تنها در برخی از ایستگاه ها ذخیره آن کاهش پیدا 
کرده اســت که به روال عادی بازگشت.همچنین 
در توزیع کارت اقشــار خاص نیز مشکلاتی پیش 
آمده بود و به دلیل توقف فعالیت پیمانکار، کارت 
سالمندان شارژ نمی شد. شرکت بهره برداری مترو 
عنوان کرد که  برای حل مشکل رأسا وارد عمل شد 
و در ایســتگاه صادقیه اقدام به شارژ این کارت  ها 
کرد. اکنون صــدور و فــروش کارت بلیت مترو 
همچنان ادامه دارد و کارت ها در ایستگاه های مترو 

و اتوبوس قابل استفاده هستند.

چگونه کارت بلیت مترو را بدون محدودیت شارژ کنیم؟

مکث

مهدی اسما عیل پور 
روزنامه نگار

چهارشنبه 15شهریور، شهرری؛ قبله تهران مقصد جاماندگان 
اربعین خواهد بود. پیش بینی می شود حدود 4میلیون نفر در 
مراسم جاماندگان اربعین شرکت کنند و از این رو شهرداری 

تهران تدابیری در راستای برگزاری باشکوه این مراسم اتخاذ 
کرده است. 

حمیدرضا جعفر خونوئی، معاون فرهنگی ســازمان فرهنگی 
هنری شــهرداری تهران در یک نشســت خبری، برنامه ها 
را تشــریح کرد و از برپایــی 1300موکب بــرای پذیرایی و 

خدمت رسانی به شرکت کنندگان در این مراسم خبر داد.

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار
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محمد سرابی
روزنامه نگار
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چهره روز

گفت وگو

سوپرمارکت

شیوه توزیع شکر، کام 
مصرف کنندگان را تلخ کرد

چند روز پیش شایعه سهمیه بندی شکر منتشر شد. برخی 
رسانه ها از سهمیه بندی شکر به میزان 4کیلوگرم برای هر 
نفر خبر دادند. اما مسعود امراللهی، مدیرکل دفتر بازرسی 
و نظارت بر کالاهای اساسی جهادکشــاورزی این خبر را 
تکذیب و اعلام کرد: شکر در حوزه مصرف کننده، صنف و 
صنعت سهمیه بندی نمی شود. او گفت: 50هزار تن شکر از 
طریق بخش خصوصی به استان ها تخصیص داده ایم که در 
حال توزیع است. همچنین، 62هزار تن شکر را هم شرکت 
بازرگانی دولتی به استان ها داده که از این میزان هنوز 30هزار 
تن را مباشران معرفی شده از جهاد استان ها جذب نکرده اند. 

این یعنی التهابی در بازار وجود ندارد.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی اما میزان شکر را  در 
بازار کافی نمی داند. رضا کنگری در گفت وگو با همشهری در 

مورد وضع بازار شکر توضیحاتی داد.

آیا مشکل کمبود شکر حل شده است؟ 
خیر، شکر همچنان در بازار خیلی کم است و قیمت ها متفاوت 
اســت و به قیمت مصوب پیدا نمی شود. در حال حاضر، شکر به 
قیمت 34هزار تومان هم در بنکداری پیدا نمی شــود اگر باشد 
خیلی کم است. در ســوپرمارکت ها هم به تعداد انگشت شمار، 

شکر به قیمت 40تا 42هزار تومان پیدا می شود.
مشکل کمبود شکر در بازار چند ماه است که ادامه 

دارد. چرا چالش  بازار شکر حل نمی شود؟
یکی از مشکلات اصلی به شیوه توزیع شــکر بازمی گردد. برای 
ما حدود 400تن ســهمیه توزیع شــکر درنظر گرفته شده که 
متأسفانه حق فروش به بنکداری ها را هم نداریم و فقط باید بین 
سوپرمارکت ها و خواربارفرشــان و عطاری ها و سقط فروشان و 
لبنیاتی ها به صورت حواله ای و یک تن یک تن عرضه کنیم که از 
دیدگاه ما این نظام توزیع بسیار غلط است چرا که مرجع اصلی 
محصولات غذایی، اتحادیه بنکداران مواد غذایی است و باید اول 
بنکداران تامین شوند و سپس، بنکداران، خرده فروشی ها را تامین 
کنند تا بازار آرام شود. اما اگر قرار باشد توزیع از سوپرمارکت ها و 
فروشگاه های زنجیره ای شروع شود بار خواه ناخواه از طریق دلال 

به بنکداری برمی گردد و قیمت آن افزایش می یابد.
راه حل مشکل کمبود و گرانی شکر چیست؟ 

تا عرضه و تقاضا برابر نشــود چالش بازار شکر حل نخواهد شد. 
400تن شــکری که در اختیار ما گذاشته می شود مقدار بسیار 
کمی اســت و مصــرف 4-3روز یک بنکدار اســت درحالی که 
چندین بنکدار زیرنظر ما کار می کنند. البته ما با مسئولان وزارت 
جهادکشاورزی جلسه ای داشــتیم و از آنها درخواست کردیم 
وضعیت توزیع شــکر اصلاح شــود و اجازه دهند توزیع شکر از 
بنکداری شروع شود. امروز هم قرار است در جلسه ای دیگر این 

درخواست خود را پیگیری کنیم.
چه میزان شکر نیاز فعلی بازار است؟

درصورتی که 50هزار تن شکر در اختیار ما قرار گیرد می توانیم 
بازار را از شرایط فعلی خارج کنیم. اخبار حاکی از آن است که شکر 
موجود است اما توزیع آن شروع نشده که امیدواریم کالا به وفور به 

بازار تزریق شود تا قیمت  شکر کاهش یابد.

عقبگرد بازارها در 5  ماه نخست سال
در 5 ماه گذشته بازده واقعی سرمایه گذاران در بازار دارایی ها، شامل طلا، ارز، مسکن و بورس منفی بوده است

هندی ها در چابهار فعالیت خود را از سر گرفته اند 
علی اکبر صفایی، مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانــوردی: هندی ها تاکنــون  25میلیــون  دلار در بندر چابهار 
سرمایه گذاری کرده اند و قرارداد با هندی ها در فاز یک بندر چابهار به صورت سرمایه گذاری ۸5 میلیون دلاری 

و BoT است. همچنین برای فاز 2 بندر چابهار هم با شرکت های خارجی مذاکره می کنیم.

مصرف کولر های آبی، نصف می شود
مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت برق: اگر تولید سالانه یک میلیون و2۰۰ هزار کولر آبی محقق شود 
و مصرف کولر ها را به طور متوسط5۰۰ کیلووات در نظر بگیریم، با ارتقای بهره وری، مصرف آنها به 25۰ کیلووات 

بر ساعت می رسد و به  عبارتی، مصرف برق کولر های آبی نصف می شود.

افزایش شکاف مزد و معیشت
با اقدامات دولت ســیزدهم، تب تورم شکسته و شتاب رشد آن 
نسبت به دوره های قبلی گرفته شده اســت، اما به واسطه رشد 
قیمــت موادغذایی تحت تأثیــر حذف ارز ترجیحــی، افزایش 
تنش های روســیه و اوکراین در موضوع کریدور انتقال غلات و 
مشکلات تحریم در مسیر واردات کالاهای اساسی و انتقال مالی 
برای آنها، گروه خوراکی ها در شاخص تورم با رشد قیمت بالاتری 
نسبت به گروه غیرخوراکی مواجه شده اند. این مسئله، مستقیماً 
هزینه معیشت خانوارهای کارگری را افزایش داده است؛ چراکه 
آنها سهم بالایی از درآمد خود را به تأمین کالاهای اساسی و غذا 
اختصاص می دهند و مابقی آن را باید صرف هزینه مسکن کنند 
که از قضا این یکی هم به واسطه نابسامانی های بازار اجاره با رشد 
نجومی مواجه بوده است. براساس گزارش مرکز آمار ایران، در 
مردادماه و درحالی که شــاخص تورم مصرف کننده 2.4درصد 
رشد کرده بود، افزایش شاخص گروه خوراکی ها به 2.6درصد 
رسیده اســت. این میزان رشد در مقایســه با تورم 1.2درصد 
خوراکی ها در تیرماه، از شتاب قابل توجه تورم این گروه حکایت 

دارد که فشار مضاعفی به سبد معیشت کارگری 
وارد می کند.

بازنگری مزد یا چانه زنی با کارفرما؟
چندی پیش، صولت مرتضوی، وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
در مورد افزایش دســتمزد کارگران درصورت بــالا رفتن حقوق 
کارمندان دولت، گفته بود: درصورتی که دستمزد کارمندان دوباره 
افزایش یابد، درباره بررسی مجدد دستمزد کارگران تشکیل جلسه 
می دهیم، اما عدد و رقمی که به عنوان دستمزد تعیین شده برای 
حداقل بگیرهاست و کارگران می توانند از قدرت چانه زنی استفاده 
کرده و حقوق بیشتری دریافت کنند. گرچه این توصیه وزیر کار در 
یک اقتصاد سامان یافته و رقابتی درست است، اما در اقتصاد ایران بنا 
به وضعیت ویژه ای که حضور دولت در همه ابعاد را توجیه کرده 
است، وقتی کارفرما قادر به چانه زنی در محیط رقابتی نباشد، 
طبیعتاً مهلتی هم برای چانه زنی بر سر دستمزد رخ نمی دهد 
و به دلیل نبود امنیت شــغلی برای کارگران، عملًا هرگونه 
چانه زنی به زیان آنها تمام خواهد شد. در این وضعیت، تنها 

ابزاری که می تواند از وقوع چالش جلوگیری کند، قانون 
کار و مصوباتی است که براساس این قانون ابلاغ شده و بر 

همین اساس است که محمدرضا تاجیک، عضو کارگری شورای عالی 
کار در مورد بازنگری مــزد با چانه زنی کارگــران و کارفرمایان به 
همشــهری می گوید: همواره نیروی متخصص قدرت چانه زنی در 
تمام کارگاه ها را داشــته، اما چانه زنی خوب زمانی محقق می شود 
که امنیت شغلی داشته باشیم؛ درحالی که به واسطه متناسب نبودن 
عرضه و تقاضا در بازار کار و بالا بودن تعداد بیکاران، عملًا کارگران 
قدرتی برای چانه زنی ندارند. تاجیک با تأکید بر اینکه خط کش ما 
برای دســتمزد کارگران، ماده 41قانون کار است، می افزاید: طبق 
این ماده، تورم و هزینه هــای زندگی ملاک های اصلی برای تعیین 
دستمزد کارگران هستند و محدودیتی در افزایش 2 یا 3بار حقوق 
کارگران در ســال نیز نداریم؛ ازاین رو انتظار می رود که شــرکای 
اجتماعی یک طرفه صحبت نکنند و اجازه دهند تصمیم گیری در 
این رابطه در شــورای عالی کار و با توجه به قانون کار انجام شود. او 
این نکته را نیز یادآور می شود که اگر روند دستمزد به این صورت 
پیش برود، این نگرانی وجود دارد که در آینده نزدیک کارفرماها 

با کمبود نیروی کار مواجه شوند.

کارگران درخواســت تشــکیل جلسه 

اشتغال
شورای عالی کار با دســتورکار بازنگری 
دستمزد داده اند. بر این اساس، نشست 
آینده این شورا در اواخر شهریور، به این مبحث اختصاص 
خواهد داشت. بن مایه این درخواست، نگرانی از افزایش 
هزینه های معیشت اعم از هزینه مسکن و خوراک بوده 

است. به گزارش همشهری، در مصوبه دستمزد 1402که 
اسفندماه گذشته به تأیید شــرکای اجتماعی رسید، 
تبصره ای گنجانده شد که اگر دولت حقوق کارمندان را 
افزایش داد، به همان نسبت، دستمزد کارگران نیز افزایش 
پیدا کند، اما برخلاف این تمهید، حقوق کارکنان تغییر 
نکرد، بلکه آنها از طریق مزایا و مشوق های مالی حمایت 

شدند. به همین واسطه، نمایندگان کارگران نیز باوجود 
نقض نشدن آن تبصره، به استناد ماده 41قانون کار که بر 
تعیین دستمزد براساس هزینه معیشت و نرخ تورم تأکید 
می کند، درخواست تشکیل جلسه شورای عالی کار برای 
بازنگری در دســتمزد را به دبیرخانه این شورا ارسال 

کردند.

آمارها نشــان می دهد بازار دارایی ها در 5 ماه 
گذشــته با رکود مواجه شــده و تقریبا اغلب 
بازارها به جز بازار ارز با افت محسوس قیمت 
مواجه شده اند. به این معنا که در 5ماه گذشته 

بازده واقعی سرمایه گذاران در بازار دارایی ها 
شامل طلا، ارز، مسکن و بورس منفی 

بوده است.
بــه گــزارش همشــهری، به نظر 
می رســد در 5 ماه نخست امسال، 
وضع به گونه ای بــوده که ورق به 
ضرر سوداگران برگشــته و نزول 
قیمت هــا و رکود بــازار دارایی ها 
موجب شــده، سود ســفته بازان 

کاهش یابد.
طلا، ارز، مســکن و بــورس ازجمله 

بازار هایی هســتند که صاحبــان نقدینگی 
به صورت ســنتی از آنها به عنوان ابزار پوشش 
تورم اســتفاده می کنند؛ به ایــن معنا که با 
سرمایه گذاری در این بازار ها تلاش می کنند از 
کاهش ارزش پس اندازهایشان در مقابل تورم 
جلوگیری کنند. از ابتدای ســال 1397بازار 
دارایی ها در ایران با رشد بسیار زیادی مواجه 
شد و این روند رو به رشد تا اوایل سال  جاری 
هم ادامه داشت. مهم ترین بازاری که در این 
دوره با رشد های افراطی مواجه شده بازار ارز 
بوده اســت. حالا اما تازه ترین آمار ها نشــان 
می دهد در 5 ماهه نخست امسال ورق برگشته 
است و سرمایه گذاری در بازار دارایی ها، دیگر 
صرفــه اقتصادی نــدارد و هیچ کــدام از این 
دارایی ها نتوانسته اند رشدی متناسب با تورم 
یا شاخص قیمت مصرف کننده داشته باشند. 
به  نظر می رسد اعمال سیاست های انقباضی 
دولت، عامل اصلی این نــزول و رکود در بازار 
دارایی ها بوده است. این موضوع در عین حال 
موجب شده حجم ســفته بازی در این بازارها 
کاهش یابد چرا که دیگر خرید و فروش در این 
بازارها صرفه اقتصادی ندارد. با این حال برخی 
کارشناســان اعتقاد دارند در صورت افزایش 
کســری بودجه دولت، این امکان وجود دارد 
که سیاســت های انقباضی به سیاســت های 
انبساطی تغییر جهت دهد و منجر به تغییرات 

معناداری در بازار دارایی ها شود.

رکود در بازار دارایی ها
آن طور که آمارها نشــان می دهد شــاخص 
قیمت مصرف کننده که بیانگر نرخ تورم است 
از ابتدای ســال تاکنون 13.6درصد افزایش 
یافته، اما در این مدت هیچ بازاری نتوانســته 
ابزاری برای پوشش تورم باشد؛ به این معنا که 
بازده هیچ بازاری متناسب با نرخ تورم 5ماهه 

نبوده است.
طبق اطلاعات موجــود، در این مدت قیمت 
اغلب دارایی ها به جز ارز با نزول مواجه شــده 
اســت. در این میزان، بیشــترین 
میــزان افت، مربوط به نیم ســکه 
بوده است که با 19.5درصد کاهش 
نسبت به ابتدای سال از 18.5میلیون 
تومان به 14.9میلیون تومان در پایان 

مرداد  ماه رسید.
بعد از نیم ســکه، سکه گرمی و طلای 
18عیار با بیشترین میزان افت مواجه 
شــده اند و قیمت هر کدام به ترتیب 
13.2و 12.3درصــد کاهــش یافته 
اســت. قیمت هر گرم طلای 18عیار 
در ابتدای سال 2میلیون و 640هزار 
تومان بود که این رقم در پایان مرداد به 

2میلیون 315هزار تومان رسید.
این اطلاعات همچنین نشان می دهد قیمت 
ربع سکه 11.6درصد و ســکه طرح قدیم 

11.3درصد نزول کرده است.
این داده ها نشــان می دهد، ســوداگرانی که 
ابتدای ســال  جاری در بازارهای طلا و سکه 
سرمایه گذاری کرده اند، با زیان مواجه شده اند.

همچنین مقایســه قیمت خودرو های داخلی 
در پایان مرداد نسبت به ابتدای سال بیانگر آن 
اســت که میانگین قیمت خودرو های داخلی 
در این مدت 9.8درصد در بازار آزاد افت کرده 
اســت. در این مدت تنها بازاری که با افزایش 
قیمت مواجه شده اســت بازار ارز است. طبق 
داد هــای موجود قیمت یورو از ابتدای ســال 
تاکنون 3.2درصد و قیمــت دلار 1.4درصد 

افزایش داشته است.
بازار ســهام نیز اقبال چندانی نسبت به سایر 
بازار ها نداشته و در 5ماهه امسال با 1.1درصد 

افت مواجه شده است.
در مورد قیمت مســکن نیز با توجه به توقف 
انتشار آمار معاملات مسکن از مراجع رسمی، 
اطلاعی در دست نیست، اما شواهد میدانی از 

نزول نرخ ها در این بازار حکایت دارند.

بازنگریدستمزدبامعیارتورمخوراکیها
اعضای کارگری شورای عالی کار به استناد ماده 41قانون کار، خواستار بازنگری دستمزد براساس نرخ تورم و هزینه 

معیشت شدند

هر مثقال زعفران چند شد؟
قیمت زعفران همچنان رو به بالا در حرکت است. از ابتدای 
امسال بیش از 20درصد به قیمت این محصول افزوده شده 
است. به گزارش همشــهری، قیمت هر مثقال زعفران که 
اسفند پارسال به حوالی 300هزار تومان رسیده بود، امروز 
به طور میانگین 360هزار تومان اســت. بعضی بسته ها در 
همین وزن تا 390هزار تومان هم قیمت خورده اند. تقاضا در 
بازار داخلی زعفران به دنبال افزایش قیمت این محصول در 

سال های اخیر کاهشی بوده است. 

قیمت فروش زعفران در سوپرمارکت های تهران

بهزاد رنجبرگزارش
روزنامه نگار

 رونق اقتصادی 
با افزایش تعطیلات

 محسن پیرهادی، عضو هیأت رئیسه 
مجلس با تأکید بر اینکه ســاماندهی 
تعطیــلات پایــان هفتــه، رونــق 
گردشگری و توســعه اقتصادی را به  
دنبال دارد، می گویــد: ایران به دلیل 
یک روزه بودن تعطیــلات هفتگی اش با عــدد 79روز 
تعطیلی با احتساب تعطیلات مناسبتی و رسمی، فاصله 

قابل توجهی_40روز_ با میانگین جهانی دارد.
به گفته او، میانگین روزهای تعطیل در اکثر کشــورهای 
دنیا 120 است و این نشان می دهد که تعطیلات هفتگی 
در ایران برخــلاف تصور عمــوم، کمتر از ســایر نقاط 

دنیاست.
چند سال است که ســاماندهی تعطیلات پایان هفته و 
افزایش آن به 2روز مطرح اســت؛ با این حال این طرح 
تاکنون مورد تصویب قرار نگرفته اســت. در گذشــته 
اســتدلال اصلی این بود که افزایش تعطیلات به کاهش 
رشد اقتصادی منجر می شــود؛ در حالیکه تجارب سایر 
کشور ها نشان می دهد، افزایش تعطیلات هفتگی منجر به 
افزایش بهره وری و حتی رشد اقتصادی می شود. به همین 
دلیل، بسیاری از کشور ها به ســمت افزایش تعطیلات 
هفتگی گام برداشــته اند. مطالعات مرکز پژوهش های 
مجلس نیز نشان می دهد که افزایش تعطیلات منجر به 
افزایش بهره وری و کارایی کارکنان می شود؛ ضمن اینکه 
افزایش تعطیلات سبب رشد اقتصاد گردشگری می شود.

برخی از مطالعات هم نشان می دهد، صرفه جویی در اثر 
افزایش تعطیلات آخر هفته، ازجمله در مصرف سوخت 

و برق، قابل توجه است.
افزایش تعطیلات پایان هفته علاوه بر افزایش بهره وری 
نیروی کار و رشــد اقتصادی، فرصت و توان برنامه ریزی 
برای استفاده هدفمند از روزهای پایان هفته را در اختیار 
شــهروندان،   به  ویژه خانواده ها قرار می دهــد تا بتوانند 
ســفرهای یک یا 2 روزه ای به حاشیه شــهرها و مراکز 
فرهنگی، زیارتی و تاریخی تدارک ببینند و ســفرهای 

داخلی منظم و  پرتعدادی داشته باشند.
مطالعات و بررسی ها باعث آگاهی بســیاری از مقامات 
مســئول از آثار مطلوب افزایش تعطیلات هفتگی منجر 
شده تا برخلاف چند ســال گذشته، میزان مخالفت ها با 

افزایش تعطیلات هفتگی کمتر شود.

جزئیات دور جدید ثبت نام خودرو 
در سامانه یکپارچه 

ســامانه یکپارچه عرضه خودروهای داخلی از ســاعت20 
دوشنبه ششم شهریور بازگشایی شــد تا 3درصد متقاضی 
جامانده از مرحله دوم طرح فروش یکپارچه بتوانند خودرو 
مورد نظر خود را انتخاب کنند. اما اصل ماجرا و جزئیات این 
بازگشایی چیست و چه کســانی می توانند در این مرحله از 
ثبت نام شرکت کنند و چه خودروهایی را می توانند انتخاب 

کنند؟ 
اولین نکته قابل توجه در دور جدید عرضه خودرو در سامانه 
یکپارچه این اســت که در این مرحله خبری از محصولات 
ایران خودرو و ســایپا نیســت و فقط تعدادی از محصولات 
2شــرکت خصوصی کرمان موتــور و مدیران خودرو عرضه 
می شود اما این عرضه نیز شامل کسانی می شود که در دور 
دوم طرح یکپارچه شــرکت کرده و دارای پروفایل کاربری 

هستند.
به گفته مدیر سامانه یکپارچه، ظرفیت جدید ثبت نامی در پی 
افزایش تولید خودروسازان و انصراف تعدادی از متقاضیان 
محصولات مونتاژی ایجاد شــده که برای امضای قرارداد و 
تکمیل وجه خودروهای ثبت نامی اقــدام نکرده اند. بر این 
اساس متقاضیانی که در مرحله دوم سامانه فروش یکپارچه 
نوبت دریافت کرده اند اما خودرویــی به آنها تخصیص داده 
نشــده، می توانند برای دریافت خودرو در این مرحله اقدام 
کنند. این افراد که 3درصد از متقاضیان مرحله دوم فروش 
یکپارچه را تشــکیل می دهند در خردادمــاه و بعد از اعلام 
نتایج نوبت دهی با توجه به محدودیت ظرفیت خودروسازان 
خصوصی، تخصیصي برایشان صورت نگرفت. اما علاوه بر این 
افراد، همه متقاضیان محصولات 2شــرکت خودروساز که 
موعد تحویل خودروي آنها نیمه دوم امســال یا سال1403 
اعلام شده اســت نیز می توانند محصول جدیدی از همان 
شرکت را به جای خودروي قبلی انتخاب کنند که براساس 
اعلام سامانه یکپارچه، اولویت تخصیص با این افراد است و 
ظرفیت قابل عرضه به افرادی که خودرو به آنها تعلق نگرفته 
از محل عدم تکمیل ظرفیت پس از تخصیص به متقاضیان 

خواستار جابه جایی خواهد بود.
در دور جدید عرضه خــودرو، 9مدل خودرو از 2شــرکت  
خودروساز برای متقاضیان عرضه شده است. کرمان موتور، 
خودروهای عرضه شده در طرح تکمیل ظرفیت را 4محصول 
جکS5، جکS3، جکJ4 و کی ام سیJ7 اعلام کرده است. 
همچنین طبق جدول منتشر شده در سامانه یکپارچه خرید 
خودرو، متقاضیان خرید و یا تعویــض خودرو که متقاضی 
محصولات شــرکت مدیران بوده اند می توانند خودروهای 
فونیکسFX، تیگو7پرو، آریزو6پرو،  ام وی امX22 و  ام وی ام

X55 را انتخــاب کنند. این 2خودروســاز خصوصی اعلام 
کرده اند امکان فروش فوق العاده محصولات خود با تحویل 

حداکثر 3ماهه را دارند.
براساس اعلام سامانه یکپارچه، افرادی که مشمول ثبت نام 
در این مرحله هستند، با مراجعه به سامانه ابتدا باید گزینه 
لغو سفارش خود را از قسمت جزئیات سفارش انتخاب کنند 
تا خودروي قبلی حذف شــود. پس از لغو سفارش برای هر 
متقاضی از سبد محصولات اعلامی در سایت، امکان انتخاب 
محصول مهیا شــده و می توانند خودروی جدید خود را از 
همان خودرو ساز انتخاب کنند. این افراد پس از پایان مهلت 
تغییر خودرو باید به سایت خودروساز مراجعه و واریز وجه 
کنند تا فرایند ثبت نام نهایی شود. نکته مورد توجه این است 
که در صورتی که متقاضی سفارش قبلی را لغو کند و امکان 
انتخاب خودروی جایگزین فراهم نشود کماکان اولویت قبلی 

آنها محفوظ خواهد ماند. 
سایت سامانه یکپارچه از ساعت20 دوشنبه 6شهریور باز شده 
و تا ساعت20  پنجشنبه 9شهریور امکان ثبت نام وجود دارد.

مقایسه بازده بازار ها در مقایسه بازده بازار ها در 55  ماهه   ماهه 14021402

ابتدای سال بازار
1402

مرداد
1402 

درصد تغییر از 
ابتدای سال

174.1197.713.6شاخص تورم - واحد
519۰۰5355۰3.2یورو - تومان
4۸7۰۰494۰۰1.4دلار- تومان

6۰۰۰۰۰۰۰6۰۰۰۰۰۰۰۰.۰مسکن- تومان
1.1-196۰457193۸253شاخص کل بورس- واحد

5.4-2۰۰21۸93اونس طلا - دلار
۸.۸-3۰۸۰۰۰۰۰2۸1۰۰۰۰۰سکه طرح جدید- تومان

9.۸-۸19، 692، 9۰۸3۰۸، 615، 3۸5میانگین قیمت خودرو تومان* 
11.3-2۸2۰۰۰۰۰25۰۰۰۰۰۰سکه طرح قدیم- تومان

11.6-112۰۰۰۰۰99۰۰۰۰۰ربع سکه- تومان
12.3-11439۰۰۰1۰۰31۰۰۰مثقال طلا- تومان 

12.3-264۰7۰22315664هر گرم طلای 1۸عیار- تومان
13.2-6۸۰۰۰۰۰59۰۰۰۰۰سکه گرمی- تومان
19.5-1۸5۰۰۰۰۰149۰۰۰۰۰نیم سکه- تومان

برای محاسبه قیمت خودرو از میانگین قیمت 65محصول داخلی استفاده شده است.

سحرخیز
درجه یک، 
یک مثقال 

367.500

گلستان
یک 
گرمی

95.000

سحرخیز
سرگل 
3 گرمی

240.000

گلستان
سرگل یک 

مثقالی

245.000

مصطفوی
یک مثقالی 
درجه یک

370.000

مهسان
یک 

مثقالی

270.000

تسنیم
سرگل یک 

مثقالی

345.000

بهرامن
یک مثقالی 

پاکتی

350.000

قیمت- تومان   شهریور 1402
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عکسنوشت

فریادپیرمردفلسطینیهنگامتخریبخانهاش
یک پیرمرد فلسطینی که در الخلیل واقع در کرانه باختری ساکن است بر سر نیروهای 

صهیونیست که در حال تخریب خانه اش هستند، فریاد می زند.

چهرهبینالملل

منابعرسانهایادعاکردندکهوزیرخارجهمعزوللیبیکهبهترکیهگریختهبود،
استانبولرابهمقصدلندنترککردهاست.

وبگاه»بوابهالوســط«لیبی کهازفرار»نجلاءالمنقوش«،وزیرخارجهبرکناری
اینکشوربهترکیهبهدلیلدیداربا»الیکوهن«،وزیرخارجهرژیمصهیونیستی
خبردادهبود،بهنقلازیکمنبــعآگاهگزارشدادکهویظهرروزدوشــنبه
)۲۸آگوست(،اســتانبولرابهمقصدلندنترککرد؛درحالیکهسایراعضای
خانوادهاشهمچناندرترکیهبهسرمیبرند.پیشتر،یکمنبعآگاهامنیتیدر
گفتوگوبا»بوابهالوســط«،تصریحکردهبودکهالمنقوش،فرودگاهبینالمللی
»معیتیقه«رابایکهواپیمایاختصاصــیازنوع»فالکون«کهمتعلقبهدولت
وحدتملیموقتلیبیاســت،بهمقصدترکیهترککردهاست. اماپسازآن،
دســتگاهامنیتداخلیلیبیبااشــارهبهاینکهنامالمنقوشدرفهرستافراد
ممنوعالخروجاســت،گفتکهویازمجاریرســمیوازفرودگاهبینالمللی

معیتیقه،ازکشورخارجنشدهاست.

وزیر خارجه معزول لیبی از ترکیه به انگلیس گریخت 

نصرالله: اجازه نمی دهیم 
لبنان میدان ترور شود

دبیرکل حزب الله با بیان اینکــه هرگونه عملیات 
ترور دشمن صهیونیستی در لبنان با پاسخی قوی و 
قاطع مواجه خواهد شد، تصریح کرد: ما هرگز اجازه 
نمی دهیم لبنان به میدان ترور تبدیل شود. به گزارش 
الجزیره، وی افزود: نه تهدید و نه اجرای آن، مقاومت 
را متوقف نخواهد کــرد بلکه موجب قدرت گرفتن 

هرچه بیشتر آن خواهد شد. 

حمله سوریه به مقر 
تروریست ها در ادلب

وزارت دفاع ســوریه اعلام کرد که در واکنش به 
تجاوزات اخیر گروه های تروریستی به پایگاه های 
نظامی نیروهای مســتقر در حومه حماه و ادلب، 
مقرهای تروریست های موسوم به »أنصار التوحید« 
و هیئه تحریر الشــام )جبهه النصره سابق( هدف 
حملات موشکی و هوایی قرار گرفت. به گزارش سانا، 
این حمله با همکاری جنگنده های روسی انجام شد. 

پیش بینی مقام عراقی 
درباره افزایش تعداد زائران 

اربعین امسال
»عمر الوائلی« رئیس اداره گذرگاه های مرزی عراق 
اعلام کرد که تا روز یکشنبه بیش از یک میلیون زائر 
از مرزهای زمینی و هوایی وارد عراق شده اند و انتظار 
می رود که تعداد زائران در مقایسه با سال های گذشته 
بیشتر باشد. به گزارش المیادین، الوائلی تأکید کرد: 
ورود زائران خارجی غیرایرانی از طریق مرز الشیب 

)چذابه( صورت خواهد گرفت. 

 تمسخر نتانیاهو 
 در رسانه های صهیونیستی

در پی تهدید مقاومت
تهدیدهای اخیر نخست وزیر رژیم صهیونیستی 
علیه مقاومت فلسطین و رهبران جنبش حماس، 
تمسخر رســانه های این رژیم را به همراه داشته 
و فعالان رســانه ای این تهدیدهــا را »پوچ« و 

»توخالی« توصیف کرده اند.
شبکه ۱۳ رژیم صهیونیستی در این باره اعلام کرد 
که تهدیدهای بنیامین نتانیاهو، صرفا در راستای 

گمراه کردن و یک فریب است. 

جهانمقاومت

 مرگبارترین
آتش سوزی جنگلی در یونان

انتشــارویدئوییازتــلاشصدها
آتشنشــانیونانیبــرایاطفای
آتشسوزیعظیمیکهدر10روز
گذشتهحداقل۲0نفررابهکاممرگ
کشانده،باعثجلبتوجهبهزنجیره

آتشسوزیهادرغربشدهاست.اینآتشسوزیبهعنوان
مرگبارترینآتشســوزیجنگلیاروپادرتابستانامسال
توصیفشده،زیراامواجگرمایبیسابقهآتشسوزیهاییرا

درسراسراینقارهایجادکردهاست.

 ریزش کوه در فرانسه
 مسیر ریلی و جاده ای را مسدود کرد

رانــششــدیدزمیندرفرانســه
منجربــهریزشکــوهودرنتیجه
مسدودشدنمسیرریلیوبزرگراه
شد.ویدئوییکهازاینصحنهمنتشر
شده،نشانمیدهدکهریزشکوهبه

حجم700مترمکعبدردرهمورینفرانسهرخدادهوتردد
ریلیوجادهایبینفرانسهوایتالیارامتوقفکرد.

 سقوط بالگرد پلیس
 در فلوریداي آمریکا

رســانههایآمریکاازســقوطیک
فروندبالگردنجاتپلیسدرساحل
پومپانویایالتفلوریدا،خبردادند.
بهگزارشسیانان،۲نفردراین
سانحهبهشدتمجروحشدندکهبه

سرعتبهبیمارســتانانتقالیافتند.ایندرحالیاستکه
سقوطبالگردها،هواپیماینظامیوغیرنظامیدرآمریکادر

مقایسهبایکدههگذشتهافزایشیافتهاست.

جهاننما

افزایش 25درصدی کلاهبرداری در سوئد
جدیدترینآمارمنتشرشدهدرســوئدازافزایشعجیبمواردکلاهبرداریدراینکشورحکایتدارد.بهگزارش
روزنامهبیلد،تنهادر۶ماهنخستامسالبیشاز۱۱۴هزارموردشکایتکلاهبرداریبهثبترسیدهکه۲۵درصد

بیشترازدورهمشابهسالگذشتهاستکهیکرکوردکمسابقهبهشمارمیآید.

محکومیت 2 هزار نفر در ارتباط با اعتراضات فرانسه 
حدود۲هزارنفردرارتباطبااعتراضهایگسترده۲ماهگذشتهفرانسهکهدرپیقتلیکنوجوانآفریقاییتبار
توسطپلیساینکشورفورانکردهبود،محکومشدند.بهگزارشخبرگزاریفرانسه،ازمیان۲هزارو۱۰۷نفریکه
محاکمهشدند،یکهزارو۹۸۹نفرمجرموبراییکهزارو۷۸۹نفرمحکومیتزنداندرنظرگرفتهشدهاست.

هشتگ

سلمان معمار
تحلیلگر

اگر۵سالپیشعضوبریکسوشانگهایمیشدیم،
چقدرمنفعتمیبردیم؟اونهاییکهضررروزانهامضا

نکردنبرجامروحسابمیکردنکجان؟

جکسون هینکل
فعال رسانه ای آمریکایی

ایراندیگرداراییمسدودشدهبهدلیلتحریمها
نداردونخستینکشوریاستکهایالاتمتحدهرا
مجبورمیکندتاتمامپولهایمسدودشدهخودرا

آزادکند.

کنعان کربو
فعال بوسنیایی

آیامیتوانیدتصورکنیدکهتدریسزبانبوسنیایی
درخودسارایوو،ازدبستانهاوازبرنامهتحصیلی

خارجشدهاست؟فرضکنیدتدریسزبانفارسیدر
دبستانهایتهرانحذفشود.

»سوءاستفاده سیستماتیک از زنان 
در ورزش«؛ ایــن عبــارت از هفته 
گذشــته که »لوئیــس روبیالس«، 
رئیس فدراســیون فوتبال اسپانیا، 
در اقدامــی غیراخلاقی مهاجم تیم 
فوتبال زنان اسپانیا را بوسید، بارها 
در رسانه های مختلف جهان بازنشر 
شده اســت. فدراســیون جهانی 
فوتبال )فیفا(، روبیالس را از ریاست 
فدراسیون فوتبال اسپانیا تعلیق کرده 
ولی مردم اسپانیا با تجمع اعتراضی، 
خواستار برکناری او هستند. واقعیت 
این اســت که اقداماتی از این دست 
نمی تواند نقطه پایانی بر پرونده قطور 
سوءاســتفاده و آزار زنان در ورزش 

حرفه ای در غرب باشد. سال گذشته 
بود که روزنامــه نیویورک تایمز با 
انتشار گزارشی تحقیقی اعلام کرد 
سوءاستفاده جنســی، آزار کلامی 
و احساســی علیه ورزشکاران زن 
در آمریکا امر مرســومی است. در 
این گزارش عنوان شــده که نیمی 
از مربیان لیگ ملــی فوتبال زنان 
از ســوی ورزشــکاران به تعرض و 
سوءاستفاده متهم شده اند. البته این 
پدیده، مختص فوتبال نیست. موارد 
متعددی از سوءاستفاده و تعرض به 
زنان در رشته های مختلف ورزشی 
در اروپا، آمریکا و کانادا دیده شده، 
اما فرامتن ایــن اخبار حکایت از آن 
دارد که مدعیــان حقوق زن، هویت 
آنها را لگدمال کرده و به زنان، نگاه 

ابزاری دارند.

انگلیس:روزنامهتایمزفوریه۲۰۲3باانتشاریکنظرسنجی
گزارشدادکهازهر۱۰زنورزشکار،3نفراعلامکردهاندکه
هنگامتمرینموردتعرضقرارگرفتهاند.مؤسســهOrigymنیزســال۲۰۲۲
بااعــلاماینکــهجســتوجوهایاینترنتیبــراییافتنباشــگاههایمختص
خانمهادرانگلیــس۶۹درصدافزایــشیافته،گــزارشدادکــه۶زنازهر
۱۰زنورزشکاراعلامکردهاندکهبهنوعیموردتعرضوآزارقرارگرفتهاند.

کانــادا:ســال۲۰۲۲بــودکــه
روزنامــهگلوباندمیــلکانــادااز
پرداختحقالســکوتتوسطمســئولانفدراسیون
هاکــیروییخکانــادابهورزشــکارزنــیخبــردادندکه
قربانــیسوءاســتفادهوآزارقــرارگرفتهبــود.دامنهاین
رسواییچنانگستردهشدکهوزیرورزشکاناداخواستار
اســتعفایدســتهجمعیمدیــرانســازمانهاکــیروییخ
شــد.درآنزمانگفتهشــدکهســازمانهاکیروییخاز۲
صندوقمخفیبرایپرداختهزینههایغرامتبهشاکیان

تجاوزهایجنسیاستفادهکردهاست.

یونان :ســوفیابکاتورو،قهرمانقایقرانی
المپیک۲۰۰۴میلادیسال۲۰۲۱سکوت
خــودراشکســتوازآزارواذیــتورزشــکارانحرفــهای
زندریونانســخنگفــت.اومقاماتارشــدفدراســیون
قایقرانییونانرابهآزارواذیتمتهمکرد.بکاتوروکهدر
رویدادهایمختلفورزشیدههامدالکسبکردهدر
مصاحبــهایبانیویورکتایمزبااشــارهبهفشــارروانی
ســنگینیکهتحملکــردهاســت،گفتکــههمواره
احســاسمیکردهتحقیرشــدهوناتــوانازدفاعاز

حقوقخوداست.

کرهجنوبــی:»شیمســوکهی«
اســکــیــتبــــازســرعـــتاهـــل
کرهجنوبــیومــدالآورایــنرشــتهورزشــیســال
۲۰۲۱درمصاحبهایبــاخبرگزاریفرانســهاعلام
کردکهدرفاصلهســالهای۲۰۱۴تــا۲۰۱۷بارها
ازســویمربیخودموردتعرضوضربوشتم
قــرارگرفتــهاســت.دادگاهدرنهایــتمربــیاو
رابــهاتهــامتجــاوزبــه۱۰ســالزنــدانمحکــوم
کرد،حکمــیکهباانتقادشــدیداینورزشــکار

روبهروشد.

کــه زمانــی نــروژ:
اعضــایتیــمفوتبــال
هندبــالســاحلینــروژتصمیــمگرفتندتا
ازلباسپوشــیدهتریاســتفادهکنندنفری
۱۵۰یوروجریمهشدند.بهگزارشیورونیوز،
بسیاریاززنانورزشکار،اجباربهاستفادهاز
لباسهاینامناسبراتحقیرآمیزوناکارآمد
میدانند.موضوعپوشــششــرکتکنندگان
درورزشهــایســاحلیزنــانطــیســالهای
گذشتهبهدفعاتبحثبرانگیزشدهاست.

آمریکا: ایــالات متحــده یکــی از بلندترین 
فهرســت های مربوط بــه آزار و اذیــت زنان 
در فضاهــای ورزشــی را بــه  خــود اختصــاص داده اســت. آزار و 
اذیــت بسکتبالیســت های زن ایالــت نیومکزیکو توســط مربیان 
و متهم شــدن مربیان و مســئولان تیم هــای فوتبال »پورتلنــد تورنز 
ســاوربرون«، »راسینگ لوئیزویل اف ســی« و »شیکاگو اســتارز« تنها 

در سال 2023 گوشه ای از پرونده سنگین آزار و اذیت سیستماتیک زنان 
ورزشکار در آمریکاست. با این حال رسوایی ای را که پزشک سابق تیم ملی 
ژیمناســتیک آمریکا به بار آورد، شــاید بتوان یکی از جنجالی ترین موارد 
برشــمرد؛  فردی به نام »لورنس جرارد نصار« مشــهور به »لــری نصار« در 
سال هایی که به عنوان پزشک تیم ژیمناستیک دختران فعالیت می کرد 
صدها تن از زنان و دختران فعال در این ورزش را مورد آزار قرار داده بود.

بهاره محبیگزارش
روزنامهنگار
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درد ما را نیست درمان الغیاث
هجر ما را نیست پايان الغیاث

بی تعـارف و تـکلف   مـثـل هـمـین 
مـتن کوتاهی که می بیـنید، ما منتظريم 
تا نوشته هايتان درباره مسائل روزمره، 
مشــکلات و دغدغه هايتان را برای ما 
ارسال کنید. اگر اهل طنز و کاريکاتور و 
طراحی هم هستید جايتان اينجا محفوظ 
است. متن يا طرح تان که آماده شد يک 
تماس  با شــماره 23023636 بگیريد تا 
برای رساندنش به ما ، راهنمايی تان کنیم. 

فراخوان

کشف کرم در مغز 

دکترها در استرالیا، برای نخستین بار در تاریخ بشر، یک کرم 
سالم و زنده را از مغز یک انســان بیرون کشیده اند. این زن 
مدت ها دچار فراموشی و افســردگی شدید می شده و حالا 
پزشــکان می گویند دلیلش همان کرم 8سانتیمتری بوده 
است. بعد از اسکن، پزشــک ها حضور یک جسم خارجی را 
تشخیص دادند و با جراحی، آن را خارج کردند. پزشک جراح 
این زن گفته که این مورد، واقعا یک راز است و تا حالا موردی 
مثل آن در دنیا مشاهده نشده است. او گفته است که حین 
جراحی، به چشم خود دیده که این انگل، حرکت می کرده 
است. این کرم، برای تحقیقات به یک مرکز علمی منتقل شد 
تا ساختار ژنتیکش بررسی شود. زن استرالیایی هم گفته از 

فراموشی و افسردگی خلاص شده.

آهو در بهشت شیرين

یک آرزو که خیلی ها در کودکی داشــته اند، پرسه زدن 
بدون مزاحم در قنادی بوده اســت تا هر چه می خواهند 
بخورند. حالا یک آهو در آمریکا، به ایــن آرزوی دیرینه 
رسیده و مدتی در یک قنادی چرخ زده و در نهایت، آن را با 
کام شیرین ترک کرده است. مالکان این مغازه که مشغول 
انبارگردانی بوده اند، به سر و صداها در داخل مغازه مشکوک 
می شوند و وقتی به آنجا می روند، با این آهو مواجه می شوند. 
آهو به آرامی گشت می زده و برخی شیرینی ها و آب نبات ها 
را مزه می کرده و در نهایت بدون آسیب وارد کردن به مغازه، 
آن را ترک کرده است.مالکان بعد از بررسی دوربین، متوجه 
شــده اند که این حیوان قبل از اینکه در کاملا بسته شود، 
آرام داخل مغازه خزیده و حسابی از خودش پذیرایی کرده.

قهرمان 5ساله هاوايی

یک پسر بچه آمریکایی، به خاطرنشان دادن همدردی خود به 
مردم هاوایی که گرفتار یک آتش سوزی مهیب طبیعی بزرگ 
هستند، به قهرمان آنها تبدیل شده است. این پسر 5ساله که در 
آیداهو زندگی می کند، بعد از شنیدن اخبار آتش سوزی های 
بزرگ در هاوایی، جلوی گاراژ خانه شــان بســاط لیموناد و 
تنقلات راه انداخت تا برای مردم هاوایی پول جمع کند. اقدام 
نیکوکارانه این پسر بامزه، با استقبال همسایه ها مواجه شد و 
در نهایت، نزدیک به 20هزار دلار هم برای مردم هاوایی جمع 
شد. حالا اقدام این پســر بچه، در آمریکا و به خصوص هاوایی 
سر و صدا کرده و مردم در شــبکه های اجتماعی از او و حس 

انسان دوستی اش حسابی تمجید کرده اند.
 

کتابخانه تابستانگرینویچ

ایده خوب

بوشهر صادق

روبه روی اسکله جفره ایستاده 
بودم و ماهی های تازه صیدشده 
را می دیدم؛ نه قصد خرید داشتم و نه پای رفتن. دلیلی 
که برای خودم موجه بود مرا به زمین خیس و لزج آنجا 
چسبانده بود. می توانستم گوشه ای بمانم و گفت وگوی 
ماهی فروش جوان بوشــهری و پیرزنی را بشــنوم که 
صورت گرد ســبزه اش را بین یک شیله مشکی پوشانده 
بود و این برای من که شــیفته گویش بوشهری هستم 
بی نظیر بود، اما کم کم حس کردم حضور ســاکتم، نگاه 
پسر ماهی فروش را پر از سؤال کرد. پیش از آنکه او چیزی 
بپرسد، گفتم: »من عاشق بوشهر و لهجه بوشهری ام.« او 
ولی در فکر فروش ماهی های خودش بود. گفت: »پس 
مسافری، یه ماهی خوشمزه بدم ببری شهرت؟« ماهی 
نمی خواســتم، اما برای چند دقیقه بیشتر ماندن بهتر 
بود چیزی بخرم. گفت: »خو پس ستاره ببر، قشنگِن.« 
یک ستاره دریایی خریدم و شب که به تهران رسیدم آن 
را کنار کتاب تنگســیر و یکی، دو جلد داستان کوتاهی 
گذاشتم که نویسنده ای از بوشهر آنها را نوشته است. قرار 
بود دیدن هرباره ستاره مرا یاد بوشهر بیندازد، اما همیشه 
عذاب وجدان جدا کردن بخشی از طبیعت مقدم بود بر 

یاد بوشهر.
چند  ماه بعد وقتی حسابی دلم برای بوشهر تنگ شده بود، 
سراغ همان طبقه از کتابخانه رفتم. تنگسیر را برداشتم و 
شروع کردم. از آنجایی که من نشسته بودم، یعنی روی 
کاناپه کنار کتابخانه و زیر باد کولــر، گرمای تند آفتاب 
بوشــهر را با کلام صادق چوبک حس کردم. زائر محمد 
همان مرد بوشهری روراســتی بود که مرا به صداقت و 
یکرنگی بوشهر و بوشــهری ها وصل می کرد. شب شده 
بود، چشمانم سنگین بود، اما روند رمان چنان تند بود که 
نتوانستم آن را زمین بگذارم، یک نفس خواندم و کتاب 
وقتی تمام شــد که نور آفتاب، پرده ضخیم شیری رنگ 

سالن را رد کرده و روی فرش پهن شده بود.
روی خط آخر کتاب مانده بودم؛ جایی که چوبک پس از 
آن دیگر چیزی ننوشته بود، اما من می دانستم زائر محمد 
که حالا شیرمحمد شده، بر بلم سوار شده، می دانستم از 
رسیدن به دلخواهش خوشنود است و می دانستم عذاب 
وجدان در سینه اش ریشــه دوانده و چیزی نمانده تمام 

وجودش را بگیرد.
تنگسیر را بستم، بلند شدم، پرده ها را کنار زدم و سمت 
کتابخانه رفتم. حالا چقدر جای ستاره دریایی بیشتر از 
قبل مناسبش است؛ ستاره ای که همیشه در کنار یادآوری 
شیرین سفر بوشهر، بلد است نیشــی به عذاب وجدانم 
بزند تا یادم بماند باردیگر تکــه ای از طبیعت را به خاطر 

خوشایندم با خود به خانه نیاورم.

سینمای دانش آموزی 

سینما، برای خیلی از ما بزرگ ترها نوعی سرگمی است، 
برای آنهایی که منتقدند یا شغلشــان یک جورهایی با 
ســینما گره خورده، خیلی جدی تر است و برای آنها که 
علاقه عجیب و غریبی به سینما دارند، عشقی است که 
به خاطرش به آنها می گویند عشــق ســینما. اما همین 
پرده نقره ای و سالن پر از صندلی و تاریک، برای بچه ها 
یک تفریح بزرگ و یک خوشــگذرانی چندساعته است 
که با خودش می بردشــان به دنیایی از رنگ ها و رؤیاها 
و خیال ها. این درســت که لابــه لای فیلم های جدی و 
بزرگسالانه، هر ســال چندتایی فیلم کودک و نوجوان 
هم تولید می شوند، اما تا به حال هیچ سینمایی مختص 
بچه ها ساخته نشده بود و قشــر کودک و نوجوان برای 
دیدن فیلم هایشان باید به همان سینماهایی می رفتند 
که پدر و مادرها می روند. می گوییم ســاخته نشده بود، 
چون همین امروز نخســتین ســینمای مختص بچه ها 
در مجتمع کانون پرورش  فکری کــودکان و نوجوانان 
افتتاح شد. اســم این سینما را گذاشــته اند »سینمای 
دانش آموزی« چرا که وزارت آموزش و پرورش هم یکی 
از بانیان این طرح است و قرار اســت بعد از این بیشتر با 
کانون همکاری داشته باشد. اینکه سینمای دانش آموزی 
قرار است چطور اداره شود یا چه فیلم هایی نشان دهد و... 
هنوز معلوم نیســت، اما وزیر آموزش و پرورش گفته که 
موضوع کانون های مدرسه قرار است در کانون به صورت 
جدی پیگیری شود و علاوه بر آن طرح معلم و دانش آموز 
و کتــاب و کتابخوانی، قصه گویی هم بشــود مهم ترین 
محورهای تغییر و تحول در کانون پرورش فکری کودکان 

و نوجوانان.

ماجراجویی با بچه های قد و نیم قد
ماجراجویــی و طبیعت گــردی در نقــاط دورافتاده و 
صعب العبور، برای هر آدمی سخت است و چالش برانگیز؛ 
حالا فکرش را بکنید، یک خانواده 7 نفره با بچه های قد و 

نیم قد به چنین ماجراجویی سختی برود.
این چالش، چیزی نبوده که خانــواده نتبرگ ها را از این 
سفر خانوادگی پرهیجان منع کند. دانا و اولن نتبرگ که 
هر دو 44ساله هستند، همراه با 5بچه خود که 14، 12، 
10، 7، و 2ساله هســتند، چنین کاری کرده اند و برخی 
از طاقت فرســاترین، چالش برانگیزترین و طولانی ترین 
 مســیرهای طبیعت گــردی در آمریکا را با هــم زیر پا
 گذاشته اند. آنها در یک مسیر 3هزار و 540کیلومتری 
از ایــالات جورجیا تا مین طبیعت گــردی کرده اند و در 
تجربه تحسین برانگیز دیگرشان، یک مسیر تریل 4هزار و 
873کیلومتری را زیر پا گذاشته اند  و این البته پایان کار 
تجربه های هیجان برانگیز این خانواده نیست و آنها در حال 
طی کردن یک مسیر معروف دیگر هستند که نزدیک به 

12هزار و 900کیلومتر را شامل می شود.
حتی فکر کردن به این اعداد، کمی می تواند ترسناک باشد 
اما این خانواده، لذت با هم بودن در یک کار هیجان انگیز 
و ماجراجویانه را بالاتر از همه ترس ها و نگرانی ها می داند 
و الهام بخش خانواده های شلوغ در سراسر دنیا شده است. 
دانا، مادر این خانواده درباره این تجربیات عجیب گفته 
اســت: »ما می دانیم که خانواده های زیادی نمی توانند 
چنین کاری بکنند. یا زمانش را ندارنــد، یا پولش را و یا 
اصلا تمایلی به انجام ایــن کار ندارند. به همین خاطر ما 
خودمان را خوشبخت می دانیم که موفق به انجام این کار 

شده ایم.« دانا و اولن که هر دو پزشک هستند، در دوران 
دانشجویی با هم ازدواج کردند و در 20سال گذشته، انواع 
ماجراجویی را تجربه کرده اند؛ از طبابت در آفریقا گرفته 
تا کوهنوردی های طولانی در ارتفاعات کانادا. اما سال ها 
به خاطر بچه هایشان، کمی از این فعالیت ها دور بودند تا 
اینکه بعد از تولد فرزند چهارمشان، تصمیم گرفتند دوباره 
ماجراجویی ها را و این بار با همراهی بچه ها، از سر بگیرند.

آنها از طبیعت گردی های کوتاه 50کیلومتری شــروع 
کردند و وقتی دیدند تجربه خوشــایندی است، کم کم 
مسیرهای طولانی تری را انتخاب کردند و در نهایت، به 

مسیرهای سخت و مشهور رسیدند.
ســخت ترین چالش آنها در این ســال ها، گاهی نه خود 
مسیر که شرایط آن بوده است؛ برای نمونه آنها در دوران 
همه گیری کرونا، باید مطمئن می شــدند که می توانند 
از مناطق خاصی عبور کنند و قرنطینه شــامل حالشان 
نمی شود و البته خود مســیرها و چالش هایش هم بوده 
اســت؛ آنها نمی دانســتند که آیا واقعا با توجه به تعداد 
بچه ها و شرایطی که دارند، می توانند ماجراجویی شان را 
به پایان برسانند یا نه. اما در نهایت، نه تنها موفق به انجام 
آن شدند بلکه انگیزه بیشتری برای برنامه های بعدی پیدا 
کردند. تولد پنجمین کودک، کمی برنامه های آنها را به هم 
ریخت، اما وقتی کمی این فرزندشان بزرگ تر شد، تحقیق 
درباره سفر در دل طبیعت با نوزاد را شروع کردند و خیلی 
زود دوباره برنامه ها از سر گرفته شد. نوزاد، حرکت آنها را 
در تجربه بعدی کندتر کرد اما به گفته خودشــان، لذت 

ماجراجویی بیشتر شده است.

فاطمه اشرف

 بانک خون کشور
 غنی تر شد

ديگر کسی نیســت که نداند فرآورده های خونی چقدر برای 
بیماران اهمیــت دارد و اهدای خون چقــدر می تواند زندگی 
بخش باشد. اگر در سال های گذشــته به ويژه در روزهايی که 
کرونا با قدرت يکه تازی می کرد، زياد می شنیديم يا در خبرها 
می خوانديم که فلان استان با کمبود ذخاير خونی مواجه شده، 
حالا وضعیت فرق کرده و به لطف هموطنان مان و فرهنگ سازی   
درست ســازمان انتقال خون، وضعیت ذخاير خونی در کشور 
مطلوب است و حتی امســال ذخاير خون و فرآورده های آن 
به جای 5روز، به 8روز افزايش پیدا کرده اســت؛ يعنی اگر تا 
همین چند وقت پیش سازمان انتقال خون تنها به اندازه 5روز 
می توانست پاسخگوی مراکز درمانی، برای تامین ذخاير خونی 
باشــد و بايد دوباره برای دريافت خون اقدام می کرد، حالا اين 
زمان افزايش پیدا کرده و به 8روز رسیده است. علاوه بر اينکه 
بزرگ ترين سردخانه پلاسما هم قرار است در کشور ساخته شود 
تا طول عمر مؤثر پلاسمای درمانی مورد مصرف مراکز درمانی هم 
افزايش پیدا کند. با همه اين اتفاقات خوب، فراموش نکنید که 
بسیاری از بیماران و مصدومان حوادث نیازمند دريافت خون و 
فرآورده های آن هستند و بارزترين مثال نیاز به خون در حوادث 
و سوانح گوناگون مانند تصادفات رانندگی، سوختگی ها و اعمال 
جراحی مانند جراحی قلب بازنمــود دارد و بعضی افراد مانند 
بیماران تالاسمی ماژور يا هموفیلی نیز برای ادامه زندگی عادی 
خود به دريافت منظم خون يا محصولات آن نیازمندند. تاکنون 
هم با وجود پیشرفت های وسیع در علم پزشکی، جايگزينی برای 
اين مايه حیات ساخته نشــده و فقط از طريق اهدا امکان پذير 
است. محدود بودن مدت نگهداری خون و فرآورده های خونی 
باعث می شود که نیاز مراکز درمانی و بیماران به اهداکنندگان، 
دائمی و روزانه باشد و در نتیجه اهدای خون بايد مستمر باشد تا 

بتوان همیشه نیاز بیماران به خون را تامین کرد.

خوش خبر

هديه اربعینی دانش بنیان ها 
 

معمولا دانش بنیان ها رکــورد دار خبرها و اتفاقات ناب 
بوده اند و حالا ســر و کله آنها در اخبار خوب اربعینی 
هم پیدا شده. محققان شرکت های دانش بنیان ارادت 
خود به اباعبدالله)ع( و عاشقان اباعبدالله را با تولید یک 
دارو نشــان دادند تا مبادا تن زائران امام حسین)ع( به 
ناز طبیبان نیازمند شود. این محصول که قبل از اربعین 
وارد بازار شد، یک اسپری بینی است که در پیشگیری 
و درمان بیماری های ویروسی ازجمله سرماخوردگی 
و آنفلوانزا هم کاربرد دارد. اســم تحفه دانش بنیان ها 
برای زائران اربعینی اسپری »کلدانیز« است که زائران 
با مصرف آن یــک طورهایی در مقابــل بیماری های 
ویروسی مصون می شوند. نکته خیلی مهم درخصوص 
این داروی ضد ویروسی شکســتن دوباره یک انحصار 
است. تا پیش از این، این محصول در دنیا فقط توسط 2 

شرکت آمریکایی و اتریشی تولید می شد.

از زندان  به زيارت
 

همین چند روز پیش اگر یادتان باشــد خبر دادیم که 
عده ای از زندانیان تویســرکان که گروه سرود تشکیل 
داده و اشــعاری با مضامین و محتوای محرم و عاشورا 
را آماده کرده بودند، برای اربعیــن راهی زیارت کربلا 
شــده اند. حالا هم از اداره کل زندان هــای آذربایجان 
خبر رســیده که با اعزام 410 زندانی واجد شرایط به 
مرخصی برای شــرکت در پیاده روی اربعین موافقت 
شــده. می بینید! اربعین خیلی از معــادلات را به هم 
می زند. آنقدر که زندان ها را هم خالی می کند و به تعداد 
قدم های زائــران از عمود یک تا عمــود 1452 اضافه 
می شــود. اتفاقا امام حســین)ع( هوای این زائران را 
بیشتر از بقیه دارد، چون دل شکسته تر از بقیه اند. چون 
از چهاردیواری زندان قدم در این مســیر گذاشته اند و 
شکی نیست که امام حسین)ع( دست شان را پر می کند 

از کرم بی حسابش.

مراقبت از کودکان در پیاده روی اربعین
راهنما

 
مراسم پیاده روی اربعین برای همه است، حتی کودکان. امسال هم همانطور که در خبرها خوانده ايد، حضور کودکان در اين مسیر سبز 
پررنگ تر شده و از آنجا که اين گروه سنی، به شدت آسیب پذيرند، بايد حسابی مراقب بود که آسیبی نبینند. اگر با کودکتان قصد سفر 

به کربلا را داريد، اين توصیه های کارشناسان هلال احمر می تواند به شما کمک کند تا بهتر از کودکتان در اين سفر مراقبت کنید.

  يادتان باشــد که قبل از سفر، از واکسیناسیون کودك 
مطمئن شويد و اگر واکسنی مانده که تزريق نکرده، حتما 

واکسیناسیون را انجام دهید.
  بايد در طول ســفر، برای کودك خود از کرم ضد آفتاب 
استفاده کنید؛ زيرا پوست او بسیار حساس است و ممکن 

است به راحتی دچار آفتاب سوختگی شود.
  طاقت و استقامت کودکان خیلی از بزرگ ترها کمتر است، 
پس حواستان باشد که هرچند ساعت به کودك خود استراحت 

دهید و اجازه بدهید که کودکتان خواب کافی داشته باشد.
  نکته مهمی برای پیشگیری از انتقال بیماری های 
ويروســی و میکروبی وجود دارد؛ اينکه قبل از دادن 
آب و مواد غذايی به کودك، حتماً از ســالم  بودن آن 

مطمئن شويد.
  حتما لباس متناسب فصل برای کودك خود همراه ببريد.
  بهتر اســت از بردن کودك بیمار خــودداری کنید

  امــا، درصورتــی کــه کودکتان 
 بیمار بــود و او را به ســفر برديد،
  بايــد داروهای مصرفــی روزانه
 او را همراه ببريــد به موقع به او 

بدهید.

  در طول ســفر از قراردادن کودك در معرض دود سیگار، 
افراد مبتلا به بیماری های تنفسی و عفونی، محیط های آلوده 
و غیربهداشتی، گزش حشرات و جانوران موذی خودداری 

کنید.
  می دانید که قرار است سبک سفر کنید اما درصورت بردن 
کودك، لازم اســت که حتما يک ساك دستی شامل لباس 
اضافه و مناسب فصل، پوشک و وســايل مورد نیاز تعويض 
آن، تنقلات مورد علاقه، داروها و مکمل ها، اسباب بازی، شیر 
خشک و وسايل تهیه آن را برای کودك خود در سفر همراه 

داشته باشید.
  به علائم بیماری در کودك توجه داشته باشید و درصورت 
مشــاهده، کودك را به واحد يا پايگاه ارائه دهنده خدمات 
بهداشــتی و درمانی منتقل کنید. اين علائــم عبارتند از: 
نشانه های خطر عفونت تنفسی مثل سرفه، تنفس تند يا تو 
کشیده شدن قفسه سینه، بالابودن دمای بدن و بی قراری. 
علائم خطر اســهال مثل خروج آبکی مدفــوع، بی حالی، 
فرورفتگی چشم ها، ناتوانی در نوشیدن و بی قراری. علائم 
خطر عفونت گوش مانند درد گوش و خروج ترشحات چرکی 
از آن. علائم خطر گزش حشرات و جانوران موذی مثل درد 
و ســوزش محل گزش، بی قراری، خارش موضعی يا خارش 
عمومی بدن و علائم خطر مســمومیت غذايی مثل اسهال، 

استفراغ و دردهای شکمی.
  با توجه به گردوغبار و وزش بــاد، از آنجايی که کودکان 
و خردســالان در برابر ريزگردها نســبت به ســاير افراد 
آسیب پذيرتر هستند، بنابراين بايد از آنها بیشتر مراقبت 
کرد و بهتر است از ماســک های مخصوص کودکان استفاده 
کنید. چند ماســک  تمیز اضافه هم همراه داشته باشید تا 
درصورتی که ماسک کودك آلوده، خیس يا گم شد، ماسک 

جايگزين داشته باشد.

فاطمه عباسی

آخر مصور اربعین

اعتیاد مجازی    اثر: آنجل بولیگان/ مکزيک



10کشور ، متقاضی درمان ایرانی
برای نخستین بار رایزن های سلامت ایران با 3مسئولیت ویژه به 10کشور دنیا اعزام می شوند 

چندی پیش بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت 
از اجرا شدن یک طرح برای نخستین بار در 

دولت سیزدهم خبر داد؛ اعزام رایزن سلامت 
به کشورهای منطقه، آمریکای لاتین و آفریقا؛ 
طرحی که به نظر می رســد توسعه خدمات 
سلامت ایران در این کشــورها و انسجام 
ساختاری در گردشگری سلامت و صادرات 

تجهیزات و داروی ایرانی را رقم بزند. البته 
با هدف توسعه این خدمات، پیش از این پای 
روبات های جراح ایرانی به بیمارستان های 
اندونزی باز شد و قرار اســت 4دانشکده  
علوم پزشــکی هم در 4کشور احداث شود. 

البته به گفته محمدحسین نیکنام، مدیرکل 
همکاری های بین الملل وزارت بهداشــت 
دانشگاه علوم پزشکی در کربلای عراق چندی 
پیش فعالیتش را آغاز کرده و سایر دانشگاه ها 
هم در مراحل اجرایی قرار دارند. او همچنین 

درباره انتخاب و اعزام رایزن های ســلامت 
هم نکات جالبی را مطــرح می کند و اینکه 
چه اتفاقی قرار است با فعالیت این رایزن ها 
برای خدمات بین المللی حوزه سلامت کشور 

رقم بخورد.

مریم سرخوش گزارش
روزنامه نگار

7کشور در اولویت اعزام رایزن سلامت 
»طبق برنامه ریزی صورت گرفته، با همکاری وزارت امور خارجه و با هدف توسعه گردشگری سلامت رایزن 
سلامت به کشورهای همسایه اعزام خواهد شد و تسهیل و گسترش ســفر گردشگران سلامت به ایران و 
ارزآوری ازجمله وظایف رایزنان سلامت خواهد بود.« این نکته را بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت چندی پیش 
اعلام کرده و گفته بود: »اولین رایزن سلامت به کشور عراق اعزام می شود و برخی کشورهای آسیایی، آمریکای 
لاتین و آفریقایی هم دیگر کشورهایی هستند که رایزن های سلامت ایران به این کشورها اعزام خواهند شد.« 
به گفته عین اللهی، رایزن سلامت در زمینه بهداشت و گردشگری سلامت می تواند پلی بین وزارت بهداشت، 
وزارت امور خارجه و سایر طرف های ذیربط باشد: »با وزیر امور خارجه گفت وگوهایی مبنی بر تعیین و انتصاب 
رایزن سلامت در سفارتخانه های برخی از کشورهایی که با آنها در زمینه های دارو، تجهیزات پزشکی، علم 
و فناوری و تبادل استاد و دانشجو همکاری داریم، داشته ایم و کشورهایی که در حوزه دیپلماسی سلامت، 
ارتباطات گسترده ای با ما دارند، در اولویت های انتخاب رایزن سلامت خواهند بود.« وزیر بهداشت با بیان 
اینکه نخستین رایزن سلامت به زودی در عراق مستقر خواهد شد، عنوان کرده بود: »گردشگری سلامت ما در 
عراق بسیار فعال است و تعیین رایزن سلامت این کار را هدفمند می کند. به این ترتیب دست برخی واسطه های 
غیرعلمی که صرفا به دنبال منافع شخصی خود هستند هم کوتاه می شود. در ۶ کشور دیگر هم در مرحله اول، 
رایزن سلامت منصوب می شود که شامل کشورهای آمریکای جنوبی و آفریقایی است. همچنین در کشورهای 
همسایه نیز استقرار رایزن سلامت را پیگیری می کنیم. مذاکرات با کشورهای اوراسیا و پیمان شانگهای نیز در 

حال انجام است و امیدواریم بتوانیم دبیرخانه سلامت این کشورها را در ایران فعال کنیم.« 

مکث

عددخبر

نکته هایی طلایی درباره بالش ها
چطور یک خواب آسوده 

داشته باشیم؟
انسان ها در طول شب به سه وضعیت به پهلو، طاقباز 
یا روی شکم می خوابند. در وضعیت خوابیدن به 
پهلو، بالش مناسب بالشی است که علاوه بر پرکردن 
گودی گردن در وضعیتی که فشرده شده فاصله 
گوش تا گردن فرد را به طور کامل پر کند؛ به عبارتی 
ستون فقرات فرد از پشت حتی المقدور شبیه به 

یک خط صاف در یک راستا دیده شود.
برای خوابیــدن در وضعیت طاقباز باید بالشــی 
انتخاب شــود که علاوه بر پر کردن گودی گردن 
وقتی بالش فشرده شد، ســر به سمت زمین یا به 
سمت سقف خم نشود. در حالت خوابیدن به روی 
شکم نیز بیشــتر افراد برای حفظ ستون فقرات 

ترجیح می دهند از بالش استفاده نکنند.

ضرورت استفاده از تشک خوب
اکثر افراد هنگام خواب به اطــراف می چرخند و 
به گونه منحصر به فرد خودشان می خوابند. بنابراین 
دانستن سبک خواب خود برای یافتن تشکی که 
کیفیت لازم مناسب ما را داشته باشد کلید اصلی 
اســت. در واقع اینکه چه کسی با چه خصوصیات 
فیزیکی یا مشکلات جســمانی از تشک استفاده 
خواهد کرد کمک می کند تا بتوان تشــک خوبی 
را که از نظر اندازه و پشــتیبانی و راحتی برای فرد 

مناسب است انتخاب کرد.

 انتخاب تشک مناسب؛ 
راز یک خواب شگفت انگیز

تشک مناسب تشکی است که بتواند شکل طبیعی 
ستون فقرات ما را حفظ کند. تشکی که شما در آن 
کامل فرو می روید یا سطح خیلی سفت می تواند 
برای ستون فقرات شما در دراز مدت مشکل ایجاد 
کند. راز یک خواب شگفت انگیز در انتخاب تشکی 
است که هنگام خواب از ستون فقرات ما پشتیبانی 
می کند. داشتن حمایت کافی از ستون فقرات برای 
اطمینان از مواجه نشدن ما با درد ناشی از خوابیدن 
در وضعیت نامناســب برای بدن ضروری است. 
بنابراین، هنگام انتخاب تشک توجه داشته باشید 
بهترین تشک متناســب با نوع بدن شما - مانند 
وزن و قد - تشکی اســت که بتواند هنگام خواب 
به طور بهینه از ستون فقرات حمایت کند. درنتیجه 
انتخاب یک تشک خوب برای اتاق خواب ضروری 
است و پس از مدتی متوجه تفاوت تشک مناسب 
و غیراســتاندارد در برخورداری از خواب راحت، 
رفع مشکلات مربوط به ستون فقرات و همچنین 

چگونگی قرار گرفتن مفاصل خود خواهید شد.

وضعیت مناسب خوابیدن برای کسانی که 
ریفلاکس معده دارند

افرادی که ریفلاکس معــده دارند بالش آنها باید 
با ســطح افق زاویه ای 20-15 درجه ای داشــته 
باشد و این افراد حتماً باید به سمت چپ بخوابند. 
خوابیدن به سمت راست یا طاقباز یا وقتی سر به 
سمت پایین برود و همچنین خوابیدن روی شکم، 
مشکل ریفلاکس آنها را بیشتر می کند. بنابراین 
افراد دچار مشکل زخم معده یا دوازدهه می توانند 
با الگوی درد بالینی شانه درد به فیزیوتراپی مراجعه 
کنند تا ضمن افتراق این بیماران با بیماران مبتلا 
به درد شانه با منشأ عصبی عضلانی، متخصصان 
فیزیوتراپی، این بیماران را به متخصص داخلی یا 

گوارش ارجاع دهند.

انواع بالش
انتخاب مدل بالش با توجه به سلایق و علایق افراد 
متفاوت اســت. هر فرد با نوع خاصــی از بالش ها 
احســاس راحتی بیشــتری دارد. اما بهتر است 
هنگام انتخاب، علاوه بر علایــق خود به کیفیت 
مناسب به ویژه از لحاظ دارا بودن شرایط لازم برای 
آسیب نرساندن به گردن و کتف و شانه و همچنین 
نحوه قرار گرفتن ستون فقرات دقت داشته باشیم. 
همچنین باید میزان سفتی، نوع و اندازه بالش هم 
با توجه به شرایط فیزیکی یا مشکلاتی که فرد دارد 

مورد توجه قرار گیرد.

بالش های بدن
بعضی بالش ها به بالش های بدن معروفند، چون کل 
بدن را دربرمی گیرند. در واقع این بالش ها به گونه ای 
طراحی شده اند که شکل تختخواب ها را مشخص 
کنند. بنابراین می توانند برای همه مناسب باشند. 
اما بیشتر به خانم های باردار پیشنهاد می شود که 
نمی توانند در طول شب به راحتی بخوابند یا افرادی 

که معده درد یا کمر درد دارند.

بالش های حمایتی
بالش های ساپورت یا حمایتی برای همه ضروری 
است. مهم نیســت شما به پشت، شــکم یا کنار 
می خوابید؛ این نوع بالش ها می توانند برای همه 
مفید باشند. چون می توانند به کاهش فشار ستون 
فقرات، کاهش تنش عضلانی، همسویی گردن و 
سر و در نهایت بهبود خواب کمک کنند. بالش های 
ســاپورت یا حمایتی نرم و قابل تنظیم هستند، 
بنابرایــن می توانید آنها را زیر زانو یا پشــت خود 
نگه دارید یا از آنها به عنــوان یک بالش در آغوش 

استفاده کنید.

زمان تعویض بالش
یکی از ویژگی های ضروری یک بالش خوب، راحتی 
آن است. اگر نیمه شب از خواب بیدار می شوید تا 
بالش خود را جمع کنید، تا کنیــد یا به آن ضربه 
بزنید، این نشانه خوبی اســت برای اینکه به یک 

بالش راحت جدید نیاز دارید.
یک بالش راحت بالشی اســت که راحت روی آن 
بخوابید و فرم قرار گرفتن سر و شانه شما در طول 
شب به گونه ای باشــد که صبح آرام و پرانرژی از 

خواب بیدار شوید.

مهرداد بهرامیانیادداشت
فیزیوتراپیست

یک میلیارد و
 ۲00 میلیون

دلار ارزآوری از گردشگری 
ســلامت در 1401 بــرای 
ایران رقم خورده اســت. 
بهرام عین اللهــی، وزیر 
بهداشت با اعلام این خبر 
گفتــه ما نیازمنــد افراد 
متعهدی هستیم تا در قبال 
کشــورمان تعهد داشته 
باشــند. در حوزه سلامت 
در برخی از رشته ها مانند 
اورولوژی، ایران پیشرفت 

چشمگیری کرده است.

30دقيقه 
اگر طي شــد و آخر شب 
که وقت استراحت است، 
خواب تان نبــرد، باید از 
رختخواب بلند شــده و 
فعالیتي آرام در نور کم که 
نیازي به وسایل الکترونیکي 
ندارد، انجام دهید. به گفته 
نیویورك تایمز، مـحـققان 
اشاره کرده اند که بي خوابي 
حتي مي تواند به ذهن آدمي 
نیز صدمه زده و فقط باید 
در حالت خواب آلودگي یا 
خواب در رختخواب بمانید. 

60هزار 
تخت بیمارستانی به مجموع 
تخت های کشــور اضافه 
خواهد شد. بهروز رحیمی، 
معاون توســعه مدیریت 
و منابع وزارت بهداشــت 
با اعلام ایــن خبر گفت: 
افزایش این میزان تخت در 
اولویت و این اقدام هم اکنون 
در دست اجراست. به تأکید 
رحیمی علاوه بر این تمامی 
پروژه های بهداشتی هم تا 
پایان1403 تحویل خواهد 

شد.

6واكسن
کرونــا در پلتفرم هــاي 
مختلف در کشور تولید شد 
که به گفته معاون بهداشت 
وزارت بهداشــت، این امر 
کیفیت کاري و سرعت کار 
دانشمندان علوم پزشکي 
ایران را به جهانیان نشان 
داد. به گفته رئیس شوراي 
اطلاع رساني، تولید واکسن 
در کشــور بزرگ تریــن 
دســتاورد پزشکي دولت 
بوده که توانســته تلفات 

کرونا را در ایران صفر کند. 
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»برای بسیاری از خدمات حوزه سلامت که قرار است در سطح 
بین الملل انجام شوند، حضور یک نماینده سلامت در کشورهای 
هدف، گام مهم و کاربردی اســت.« مدیــرکل همکاری های 
بین الملل وزارت بهداشت با بیان این مطلب، به شهرت ایران در 
درمان بسیاری از بیماری ها اشاره می کند و می گوید: »همین 
حالا هم در بسیاری از کشورهای همسایه قدرت پزشکی ایران 
تثبیت شده و در حال تسری به کشورهای دیگر است. یکی از 
دســتاوردهای آن توجه بیماران بین المللی به بخش درمانی 

ایران است، اما در این باره با یک مشکل مواجه هستیم.«
 نیکنام درباره این مشــکل توضیح می دهد: »شــاید بدون 
اطلاعات کافی نتوانیم به ویژه در مراحل ســخت و پیشرفته 
بیماری کاری برای بیمــار انجام دهیم و اگر ایــن افراد وارد 
کشور شوند و درمان نشــوند، درواقع به شهرت ایران آسیب 
وارد می شود؛ به همین دلیل هم انتخاب و راهنمایی بیمار و 
هم تبلیغات گردشگری سلامت در ایران بسیار حائز اهمیت 
است که تنها با وجود یک دفتر در کشــورهای مبدا محقق 
می شــود. مدیریت چنین شــرایطی از راه دور انجام شدنی 
نیست و کشورهایی هم که در این زمینه موفق عمل می کنند، 
تشکیلاتی را در کشــورهای هدف دارند.« او ادامه می دهد:  
»علاوه بر مسئله مدیریت بیماران بین المللی، آموزش پزشکی 
هم در این باره دیده شده است. شاید دانشجویانی باشند که 
تمایل به ادامه تحصیل در رشته های پزشکی در کشور داشته 
باشند؛ برای همین اطلاع رسانی در این باره اهمیت زیادی دارد. 
اینکه ما چه ظرفیت هایی داریم یا هزینه و شرایط تحصیل در 

کشورمان چگونه است، باید به آنها اطلاع رسانی شود.« به گفته 
نیکنام سومین مسئولیت هم بازاریابی برای صادرات تجهیزات 
پزشکی و دارویی ایران اســت که از ســوی این افراد انجام 
می شود: »رایزن سلامت می تواند ورود شرکت های دارویی و 
تجهیزات پزشکی را به کشورهای هدف و حتی انتقال دانش و 
تکنولوژی را تسهیل کند. تمامی ظرفیت ها و خدمات بین الملل 

حوزه سلامت نیاز دارد که فردی تحت عنوان رایزن سلامت 
در این کشورها نقش ایفا کند و مسئولیت ها را برعهده بگیرد.« 

10 کشور هدف اعزام رایزن ها
مدیــرکل همکاری هــای بین الملل وزارت بهداشــت 
درباره اینکه چه تعداد رایزن ســلامت به کشورها اعزام 

می شــوند، بیان می کند: »فعلا بحث 10کشور مدنظر 
است. این کشــورها بیشــترین تعاملات را با ما دارند. 
براساس این طرح یک نفر در ســفارتخانه های ایران در 
این کشــورها به عنوان رایزن سلامت از طرف ما مستقر 
می شود. کسانی که به عنوان گردشگر سلامت وارد ایران 
می شوند و تحت عمل جراحی قرار می گیرند، اگر دچار 
عارضه ای شــوند باید فردی وجود داشــته باشد که در 
کشور هدف پاسخگو باشد. رایزن سلامت می تواند این 

کار را انجام دهد.« 
نیکنام درباره اینکه چه میزان می تــوان به تحقق اهداف 
درنظر گرفته شده در حوزه سلامت با فعالیت این رایزن های 
سلامت امیدوار بود، می گوید: »به هر حال هر مجموعه ای 
با اهدافی خاص، فعالیتش را آغاز می کند. ما هم امیدواریم 
اهداف ما ازجمله نمایندگی نظام ســلامت، نشــان دادن 
دستاوردها و انسجام و پیشبرد همکاری ها، رفع مشکلات و 
تعامل و ارتباط دائمی با مسئولان کشورهای هدف محقق 

شود.« 
اما درباره اینکه انتخاب این رایزن های ســلامت و پیگیری 
فعالیت های آنها قرار اســت از ســوی کدام نهاد انجام شود، 
این مســئول توضیح می دهد: »وزارت بهداشت در این باره 
تصمیم گیرنده است و الزاما هم اینطور نیست که پزشک اعزام 

شود. کار با کشورها از راه دور تا حدی موفق 
است و برای کسب نتایج بیشتر باید تعاملات 
دائمــی و نزدیک وجود داشــته باشــد.« 

افزایش ظرفیت پذیرش بیماران خارجی در کشور
تسهیل و مدیریت سفر گردشگران سلامت از دیگر کشورها به ایران و عرضه خدمات باکیفیت به گردشگران به طور 
کلی از مهم ترین فعالیت های رایزن سلامت در سفارتخانه های ایران است، فعالیتی که به گسترش مراکز ارائه دهنده 
خدمات سلامت در کشور هم بستگی دارد و حالا سعید کریمی، معاون درمان وزارت بهداشت از روند رو به رشد 
صدور مجوز برای بیمارستان ها جهت پذیرش بیماران خارجی خبر می دهد. همین حالا هم ۲۵0مرکز درمانی در 

زمینه پذیرش گردشگران سلامت در کشور فعال هستند و ظرفیت های ویژه ای برای ارائه خدمات دارند.

۳۰هزار
تعداد مراکز درمانی کشور

6۰هزار نفر
ظرفیت پزشک متخصص

25۰
تعداد مراکز دارای مجوز

9۰هزار نفر
ظرفیت پزشک عمومی

16۰هزار
ظرفیت تخت های بیمارستانی

56درصد
ظرفیت بخش خصوصی

44درصد
ظرفیت بخش دولتی

بیشترین 
مراجعه بیماران 

خارجی:
 6درمان شامل زنان، 
زایمان و ناباروری، 

چشم پزشکی، ارتوپدی، 
اورولوژی، سرطان و 

دندانپزشکی

بیشترین 
کشورهای 

بیمارفرست به ایران:  
10کشور شامل افغانستان، 

عراق، عمان، بحرین، 
پاکستان، کویت، آذربایجان، 

هند، تاجیکستان و 
عربستان

ظرفیت 
پذیرش گردشگران 

سلامت برای پیوند اعضا: 
۳۰مرکز پیوند کلیه، 11مرکز 

پیوند کبد، 11مرکز پیوند قلب، 
۳مرکز پیوند ریه، 4مرکز 
پیوند پانکراس و 22مرکز 

فراهم آوری بافت

دانشگاه های بین المللی علوم پزشکی ایران 
عراق از سوی دانشگاه علوم پزشکی تهران )نخستین شعبه بین الملل 

دانشگاه  علوم پزشکی که فعالیتش را آغاز کرده است.( 
غرب آفریقا از سوی دانشگاه علوم پزشکی ایران )احداث می شود.( 

تاجیکستان از سوی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی )احداث می شود.(
لبنان از سوی دانشگاه بقیه الله )احداث می شود.(
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فاضلی معتقد اســت كه بخش قابل توجهی از داوطلبان مجاز 
كه انتخاب رشته نمی كنند، قصد دارند در دانشــگاه آزاد ادامه 
تحصیل دهند. او می گوید: »نیمی از مجازشدگان به دلیل اینکه 
رتبه مناسبی كسب نکرده اند و نمی توانستند در دوره های روزانه 
و شبانه قبول شوند، ترجیح دادند در دانشگاه آزاد انتخاب رشته 
كنند.«  رتبه بسیاری از افراد كه برای تعیین رشته مجاز شده اند، 
آنقدر بالاست كه اگر داوطلب، تردستی های حرفه ای زبده ترین 
مشاوران كنکور را هم به كار گیرد، باز هم نمی تواند در دانشگاه های 
دولتی پذیرفته شود. فاضلی درباره دلیل بالا بودن آمار مجازشدگان 
كنکور می گوید: »دانشگاه های دولتی در واحدهای روزانه و شبانه 
و فرهنگیان خلاصه نمی شوند و كسانی كه رتبه بالایی دارند اگر 
سایر دانشگاه های دولتی مانند پیام نور و پردیس های بین المللی را 
انتخاب كنند، می توانند تحصیلات دانشگاهی خود را آغاز كنند.«

رشته های دانشگاهی با بازار کار تناسب ندارند
 

علی امرایی، عضو كمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و عدالت 
معتقد است بسیاری از رشته های دانشگاهی با نیاز بازار كار تناسبی 
ندارند و به همین دلیل داوطلبان تمایلی ندارند در این رشــته ها 
تحصیل كنند. امرایی در گفت وگو با همشهری توضیح می دهد: 
»در كشور ما برای بسیاری از رشته های خوب كه در دنیا مورد اقبال 
قرار گرفته اند، بازار كار ایجاد نشده و از ظرفیت این رشته ها به خوبی 
استفاده نمی شود.« این عضو كمیسیون آموزش دیده بان شفافیت و 
عدالت معتقد است تغییرات بازار كار سبب می شود بعضی از رشته ها 
جذابیت خود برای داوطلبان را از دست بدهند. او می گوید: »مثلا در 
مقاطعی شرایط دریافت مجوز كارآفرینی برای بعضی از رشته های 
دانشگاهی ساده است و داوطلبان از آن رشته ها استقبال می كنند، 
اما در سال های بعد مراحل دریافت مجوز آن مشاغل دشوار می شود 
و كسی كه در چگونگی انتخاب رشته خود، داشتن شغلی مناسب را 

مدنظر قرار می دهد، تمایلی ندارد وارد آن رشته ها شود.« 

 پشت کنکوری ها در انتظار کنکور1403

امرایی نیز مانند فاضلی معتقد است بخش قابل توجهی از افرادی 
كه امسال انتخاب رشته نکرده اند، با كنکوری های سال آینده برای 
قبولی در رشته های پرطرفدار وارد رقابت می شوند. او می گوید: 
»بخش بزرگی از این داوطلبان سال بعد دوباره در كنکور شركت 
می كنند تا در رشته های پرطرفدار پذیرفته شوند و بخش اندكی از 
آنها نیز به این هدف دست پیدا می كنند، ولی كنکور سال بعد هم 
جاماندگانی خواهد داشت كه تعداد پشت كنکوری ها را افزایش 
می دهد.«  امرایی بر این باور است كه در سال های اخیر جوانان به 
كسب تجربه در بازار كار و یا مراكز فنی و حرفه ای گرایش بیشتری 
پیدا كرده اند و تلاش می كنند در كنار تحصیل، مهارت نیز به دست 

آورند تا برای داشتن شغلی بهتر شانس بیشتری داشته باشند. 

عواقب نظردهی مجازی ما
خبر خودكشی دختر شیرازی را حتما شنیده اید. خبر تلخی است، 
البته كه كلا خبر خودكشی تلخ اســت. خاصه وقتی با روایت های 
كج و معوج ســیاه تر هم می شود. چرا تلخ اســت؟ چون در زندگی 
هیچ وقت راه بن بست نیســت. اما زمانی تلخ تر می شود كه همراه 
با نقص های فرهنگی ما دیده می شود. از آن بدتر هم آنجاست كه 
بهانه دست یک سری رسانه ضد ایرانی داده می شود. اما راستش الان 
حرف اصلی نقص فرهنگی عجیب و غریب است كه  ای كاش برایش 
فکری كنیم. اصل ماجرا این است كه یکی از مهم ترین حواشی خبر 
خودكشی این دختر شیرازی كامنت هایی بود كه موقع انتشار لایو 
خودكشی او از سمت مخاطبان گفته و یا نوشته می شد. كامنت هایی 
كه به سرعت در فضای مجازی هم پیچید و مورد گلایه قرار گرفت. 
حالا این كامنت ها چه بود؟ اینکه به جای دعوت به آرامش و ایجاد 
امید و ممانعت از خودكشی، با حرف های هیجانی و تعابیری از این 
دست مواجه می شدیم كه: »پس چرا خودكشی نمی كنی؟« و »چرا 
مارو معطل كردی؟« و غیره كه باعث بدتر شدن ماجرا شد. اما تلخی 
ماجرا این است كه مأمور آتش نشانی در فضای مجازی اش استوری ای 
با این مضمون گذاشته:  »اونایی كه اونجا بودن و می خواستن با حادثه 
سلفی بگیرن در این خودكشی سهم دارن چون باعث شدند ما سر 
حادثه به موقع نرسیم.« در این میان حرف اصلی چیست؟ حرف 
اصلی همین »رفتار هیجانی« است. چرا برخی در فضای مجازی 
فکر نمی كنند كه ممکن است كامنت های آنها باعث یک حادثه تلخ 
شود؟ شاید یادآوری اش بد نباشد، خودكشی خانم »آزاده نامداری«. 
در آن زمان هم خیلی ها گفتند كه یکی از علل اصلی این خودكشی 
اظهارنظرهای نادرست و هیجان زده و قضاوت های بیجا در فضای 
مجازی بوده است. یا مثلا خودكشی خانم بازیگر، »زهره فکورصبور«. 
درست یا غلطش بماند، اما در این مورد هم گفته می شد كه ثمره 
تهدید های مجازی بوده اســت. البته كه همه می دانیم این چیزها 
سهم خطا و القای بن بست در زندگی را كم نمی كند، اما یادمان باشد 
رفتار و گفتار ما در اتفاقات بزرگ چه تلخ! و چه شیرین! در زندگی 
دیگران چه نقشی دارد. كمی حواسمان باشد كه حساب شده تر رفتار 
كنیم و صرفا بر مدار هیجان در فضای مجازی نباشیم. و نکته آخر 
هم اینکه... اگر نظر و منش بسیاری از سلبریتی هایی كه سال گذشته 
درآتش سوزی های كف خیابان حرف های شاذ زدند را رصد كنید یا 
وقتی از آنها در مورد این واقعه سؤال كنید، می گویند: »علت اصلی اش 

فشار كامنت ها و دایركت ها بود.«  ای بابا. رهایش كنیم. بگذریم. 

ماجرای آب گرفتگی اسناد 
کتابخانه ملی

نشســت خبری علیرضا مختارپور، رئیس سازمان اسناد و 
كتابخانه ملی، ظهر روز سه شنبه هفتم شهریورماه در سالن 
همایش های سازمان اسناد و كتابخانه ملی برگزار شد. رئیس 
كتابخانه ملی گفت: به دلیل بارندگی هایی كه در بستر مترو 
در چند سال پیش رخ داد، مقداری از اسناد در طبقه زیرین 
آرشیو سازمان اسناد و كتابخانه ملی دچار آبگرفتگی شد. 
مختارپور در ابتدای این نشســت گفت: در طول 2ســال 
گذشته و مدیریت جدید در این سازمان چند هدف مدنظر ما 
بوده است؛ اول اینکه تلاش كردیم كاستی ها و كمبودهایی 
كه در هر دوره وجود دارد و طبیعتاً توسط مدیران بعدی باید 
برطرف شود، برطرف كنیم. دومین اقدام ما حركت به سمت 
تحول، پیشرفت در آینده، بهبود شرایط برای استفاده بهتر 
و بیشتر از منابع سازمان بود كه ســازماندهی منابع تحول 
دیجیتال، ساماندهی اسناد، كمک به دستگاه های مختلف 
برای جمع آوری اسناد ازجمله محورهای انجام شده در این 
دو اقدام است. مؤمنی، معاون كتابخانه های سازمان اسناد 
و كتابخانه ملی نیز در این نشســت در سخنانی با اشاره به 
4 اداره كل در ایــن معاونت گفت: فراهــم آوری، پردازش، 
سازماندهی و اطلاع رسانی ازجمله وظایف این بخش است. 
همچنین وظایف اداره كل در راســتای قانون اساســنامه 
سازمان تعریف شده اســت كه بتواند حافظ منافع ایران و 
ایرانیان باشد. همینطور صدر، معاون پژوهشی سازمان اسناد 
و كتابخانه ملی نیز در این نشســت خبری به ارائه گزارش 
آماری از رونــد فعالیت ها پرداخت و گفــت: برای تکمیل 
پروژه های تحــول دیجیتال با 3پروژه هــوش مصنوعی به 
فعالیت خود ادامه دادیم كه بخشی از آنها برای پیاده سازی  

روی سامانه های سازمان آماده سازی  می شوند.

 اعلام نتایج اولیه آزمون استخدام 
دبیر و هنرآموز آموزش و پرورش

اسامی چندبرابری ظرفیت آزمون استخدامی وزارت آموزش 
و پرورش ویژه رشته های شغلی دبیری و هنرآموز سال1402 
جهت حضور در ســایر مراحل فرایند اســتخدام )ارزیابی 

تکمیلی( اعلام شد. 

خبر

عدد خبر

خبر كوتاه

   جاماندگان کلاس اولی، عجله کنند!
90 درصد دانش آموزان در پایه های دوم تا ششــم دبســتان 
فرآیند ثبت نام خود را به اتمام رســانده و حدود 23 درصد از 
كلاس اولی ها هنوز برای ثبت نام در این پایه اقدام نکرده اند؛ 
براســاس اعلام وزارت آموزش و پرورش با توجه به آمار یک 
میلیــون و 690 هــزار و 788 نفری كلاس اولی ها در ســال 
گذشــته، می توان تخمین زد كه آمار كلاس اولی های امسال 
نیز در همین حدود اســت. با این حال تاكنون یک میلیون و 

306 هزار و 367 كلاس اولی در این پایه ثبت نام كرده اند.

   زائران، خود را بیمه کنند
حسین درخشــان، رئیس مركز عملیات هلال احمر در عراق با 
اشاره به حادثه تلخ روز دوشــنبه و جان باختن یک زائر ایرانی 
و 3 زائر غیرایرانی، از سایر زائران خواست قبل از ورود به كشور 
عراق، اطلاعات خود را در سامانه سماح ثبت و خود را بیمه كنند. 

   صدور احکام جدید رتبه بندی معلمان آغاز شد
صدور احکام جدید رتبه بندی معلمان بعد از بررسی اعتراضات 
آنها، آغاز شد. رضامراد صحرایی، وزیر آموزش و پرورش ضمن 
اعلام این خبر، گفت: تمام تلاشمان این است كه حق التدریس 
معلمان كه حق آنها بر گردن ماست تا پیش از آغاز سال تحصیلی 
پرداخت شــود. از ســوی دیگر، صدور احکام جدید رتبه بندی 
معلمان را آغــاز كرده ایم كه تاكنــون در انتظــار  ثبت كامل 
اعتراضات آنها بودیــم و پس از تکمیل این مرحله، بررســی ها 

شروع شده است. 

   بازگشت ساعات اداری به روال گذشته 
برنامه مدیریت و پایش مصرف برق در بخش اداری تا 15 شهریور 
ماه ادامه دارد و ســاعات كار ادارات نیز بعــد از این تاریخ طبق 
مصوبه هیات وزیران به حالت قبلی بازخواهد گشــت. از آغاز به 
كار دولت مردمی سیزدهم، 7796مگاوات به ظرفیت تولید برق 
كشور اضافه شده است كه شامل نیروگاه های جدیدالاحداث و 

ارتقاء و افزایش ظرفیت تولید نیروگاه های موجود است.
 

   ظرفیت مناسب پارکینگ  های مرزی 
رئیس پلیس راهور: 85درصد زائران در سفر به مرزها از خودروهای 
شخصی استفاده كرده اند. ظرفیت پاركینگ ها در تمامی مرزها 
مناسب اســت و از ابتدای  ماه صفر تاكنون در مسیرهای منتهی 
به مرزهای كشــور 19 تصادف منجر به مصدومیت رخ داده كه 

هیچ گونه فوتی در این تصادفات ثبت نشده است.

   رشد ۲۲درصدی تردد زمینی زائران اربعین
رئیس سازمان راهداری: از زمان اجرای طرح اربعین حسینی تا 
روز گذشته بالغ بر یک میلیون و360 هزار زائر ایرانی و غیرایرانی 
از مرزهای زمینی كشور خارج شــده اند كه حدود 50درصد 
خروجی زائران از مرز مهران بوده اســت. تردد زائران اربعین 
از مرزهای زمینی در ســال جاری تاكنون رشــد 22درصدی 
داشته است. با توجه به گرمای هوا در مرزهای مهران، شلمچه 
و چذابه باید مدیران اســتان ها تمام ظرفیت ناوگان عمومی 
را به كار گیرند تا زائران حداقل معطلــی و توقف در مرزها را 

داشته باشند.

با حمایت بنیاد مســتضعفان به زیارت 
عتبات عالیات مشرف شــده اند. بیش 
از 20درصد از این جمعیــت در روزهای 
منتهی به اربعین حسینی، مسافر کربلا 

خواهند بود.

20000
زیارت اولی  

از شــرکت کنندگان در آزمون آموزگاری 
کشور، پذیرفته شده اند که نتایج نهایی 
آن بــه زودی اعــلام خواهد شــد. این در 
حالی است که وزارت آموزش و پرورش، 
ظرفیتــی برابر بــا 28هــزار نفــر را در این 

آزمون درنظر گرفته بود.

25000
نفر  

 در 3ماهــه نخســت ســال جاری بــا 
اورژانس اجتماعی ســازمان بهزیســتی 
برقرار شــده کــه در مقایســه بــا 3ماهه 
ابتدایی سال گذشته که 65هزارو930 
تمــاس برقــرار شــده، رونــد کاهشــی 

داشته است.

65827
تماس

 نفــر از ابتدای مــاه صفــر تا کنــون بــه 
زیارت اربعین رفته اند تا روز 7شــهریور 
370 هــزار نفــر از زوار بــا پایــان یافتــن 

زیارت شان به کشور بازگشته اند.

1/8
میلیون

بازنشســتگان  وام  مبلــغ  تومــان،   
تامین اجتماعی است که تا پایان هفته 
آینده واریز خواهد شد. نوبت واریز این 
وام به صورت قرعه کشــی بــرای 40هزار 

نفر تعیین شده بود.

20
میلیون

 از محدودیت تا دستاورد
بررسی كیفی پوشاک ورزشی اسلامی در گفت وگو با لیلا زكی زاده، مدیركل دفتر سیاستگذاری و توسعه ورزش بانوان وزارت ورزش و جوانان

یکی از حوزه هایی که این روزها به واسطه نهادینه شدن 
فرهنگ پسندیده ورزش به ویژه در عرصه های بین المللی 
و حرفه ای، اهمیــت یافته، طراحی و تولید پوشــاک 
ورزشکاران است. اهمیت و ضرورت توجه به این حوزه با 

حضور پیوسته و مدال آوری های رنگارنگ بانوان ورزشکار 
مسلمان و محجبه، ضریب های افزایشی نیز یافته است. در 
این  گذار صعودی، برخی برندهای پوشاک که نام و آوازه ای 
در جهان به هم زده اند یا حتی تعدادی از شــرکت های 
کوچک و گمنام، دست به کار شده اند تا صنعت و بازار این 
حوزه را به انحصار خود درآورند؛ اما درصد اندکی از آنها 
توفیق موفقیت در عمل را یافتند. موضوع پوشاک ورزشی 
اسلامی در ایران نیز همیشه ترَِند بوده است؛ به ویژه این 

روزها که ضمن عرصه گشــایی و افتخارآفرینی بانوان 
ورزشــکار ایرانی در میادین بین المللی، وزارت ورزش 
و جوانان نیز از طراحی، تولید پوشاک ورزشی اسلامی 
و کسب تأییدیه های مختلف از فدراسیون های جهانی 
ورزش خبر داده است. به همین بهانه، موضوع پوشاک 
ورزشی اسلامی را در گفت وگو با لیلا زکی زاده، مدیرکل 
دفتر سیاستگذاری و توســعه ورزش بانوان در وزارت 

ورزش و جوانان بررسی کرده ایم.

سحر جعفریانگزارش
روزنامه نگار

پیشینه خبری پوشاک 
ورزشی اسلامی در ایران

برای بررسی دقیق موضوع طراحی و تولید پوشاک 
ورزشی اســلامی در ایران بهتر است 
كمی به عقب بازگردیم. نخســتین بار 
در ســال1376 شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی، اصول، مبانــی و روش های 
اجرای گســترش فرهنــگ عفاف را 
خطاب به دستگاه های مختلف دولتی 
مصوب و ابلاغ كرد. در سال1384 نیز 
براساس متن همین مصوبه راهبردهای 
گسترش حجاب به 26نهاد قانونگذار و 
مجری اعلام شــد. البته با منحل  شدن 
ســازمان ملــی جوانــان و واگذاری 
وظایف آن بــه وزارت ورزش و جوانان 

در دهه90، تعداد دستگاه های مذكور به 25عدد 
رسید. در بندهایی از قوانین 18گانه وزارت ورزش 
و جوانان با سرفصل عفاف و حجاب آمده: گسترش 
و بهینه ســازی فرهنگ عفاف در مراكز  آموزشی و 
سالن های ورزشی ســازمان تربیت  بدنی، طراحی 
لباس های مناسب برای بانوان ورزشکار در راستای 
حفظ حریم عفــاف و حجاب و... بــا توجه به این 
پیشــینه توجه به 2نکته ضروری  اســت؛ نخست 
اینکه بسیاری از كارشناسان حوزه ورزش اعتقاد 
دارند برخی از بندهــا و مصوبه های قانونی مرتبط 
با پوشاک ورزشی اســلامی در پی ایجاد تغییراتی 
ســاختاری مانند ورود بانوان به ورزشگاه ها باید 
بازنگری شوند و دوم اینکه كیفیت طراحی و تولید 
پوشاک ورزشی اســلامی ویژه بانوان باید با دقت 
و صنعتی ســازی مدرن، ارتقاء یابد تا هم فرهنگ 
مذهبی با اعزام ورزشکاران به درستی، صادر شود 
و هم فعالیت بانوان ورزشــکار به چالش حركتی 

كشانده نشود. 

3 لباس جدید ورزشی، مجوز بین المللی گرفتند

قدردانی از کار سخت بانوان ورزشکار با ارتقای کیفی

 تعامل مثبت و دریافت مجوزهای لازم برای پوشاک ورزشی اسلامی 
از فدراسیون  ها و سازمان های ورزشی جهان ضمن كسب تأیید مجامع 

بین المللی، یکی از دســتاوردهای مهم دولت ســیزدهم محسوب 
می شودكه تاكنون مسیر پیشــرفت و موفقیت آنها را هموار ساخته 

است. لیلا زكی زاده، مدیركل دفتر سیاستگذاری ورزش بانوان در وزارت 
ورزش در این ارتباط می گوید: »كارگروه ساماندهی پوشاک ورزشی 
بانــوان وزارت ورزش و جوانان از اوایل دهه 90با محوریت پوشــاک 
مناسب بانوان ورزشکار شروع به كار كرده است. طراحی، تولید و كسب 
تأییدیه فدراسیون های جهانی 3لباس بانوان ورزشکار در رشته های 
اسکیت، هاكی و تکواندو ازجمله دستاوردهای دولت سیزدهم است 
تاكنون بازتاب های مثبت جهانی را در پی داشته است كه حتی می توان 
از الگوبرداری سایر كشورهای مسلمان از این لباس ها نام برد. مجموع 
پوشاک ورزشی اسلامی و مصوب در كشور به بیش از 20رشته ورزشی 
می رسد. در حال حاضر بانوان ورزشکار از این 3لباس ورزشی جدید نیز 
در تمرینات، اردوها و مسابقات داخلی و خارجی استفاده می كنند.« 
زكی زاده با تأكید بر كیفیت پوشاک ورزشی بانوان، در ادامه از فرایند 
طراحی و تولید این پوشــاک می گوید: »با توجه به چارچوب قوانین 
رشته های ورزشی مختلف با موضوع لباس ورزشکاران، فدراسیون های 
مختلف ورزشی كشور با سازمان های ورزشی جهانی جلسات مستمری 
برگزار می كنند تا در پی حصول اشتراک نظر، فرایند طراحی و تولید 

این پوشاک را آغاز كنند. «

مدیركل دفتر سیاستگذاری و توسعه ورزش بانوان می افزاید: 
»مسئولان بخش های مرتبط با تولید پوشاک ورزشی اسلامی 
در كشور، همواره در تلاش هستند تا با بهره گیری از بهترین 
اجناس و به روزترین امکانات، از ایجاد و بروز محدودیت های 
احتمالی در تولید پوشاک ورزشی اسلامی بکاهند و به نوعی 
یاور بانوان ورزشــکار ایران باشند. مشــکلاتی در این زمینه 
وجود دارد، امــا درصد توفیــق و دســتاوردها، بیش از آن 
مشــکلات و چالش هاســت. یک نکته مهم را هم از نظر دور 
نکنیم كه كار بانوان ورزشــکار محجبه نسبت به سایر بانوان 
ورزشکار كه از پوشــاک ورزشی جهانی اســتفاده می كنند، 
سخت تر اســت. این را با هربار حضور جهانی بانوان ورزشکار 

كشــور در مســابقات گوناگون بین المللی و از واكنش های 
متفاوت مســئولان آنها به خوبی متوجه می شویم. تازه ترین 
مصداق این ادعا نیز در مســابقات اســکیت كاپ آزاد ایتالیا 
رخ داد كه در جریان آن، دختران نوجوان كشورمان توانستند 
ضمن ركوردزنــی، مدال هــای رنگارنگی را كســب كنند. 
فضاسازی های سیاســی درباره پوشاک ورزشی اسلامی زیاد 
بوده و هست، اما آنچه مهم است علاقه بسیار بانوان ورزشکار 
به رشته ورزشی خود و نیز پایبندی قاطعانه آنها به ارزش های 
مذهبی و قانونی كشور اســت. در راستای تکریم این علاقه و 
پایبندی، ما نیز موظفیم كه در تولید پوشاک ورزشی اسلامی، 

پیشتازانه عمل كنیم.«

بیش از 50درصد از داوطلبان 
مجازشده، انتخاب رشته نکرده اند

مهندسی عمران

اقتصاد

پزشکی

کنکور امســال یکی از خاص تریــن کنکورهای تاریخ 
آموزش عالی کشــور بود که تغییــرات مختلفی مانند 
۲مرحله ای شدن آزمون، تأثیر قطعی سوابق تحصیلی و... را 
تجربه کرد و شرکت کنندگان با گذشتن از موانع بسیار، این 
ماراتن نفسگیر را طی کردند. شاید کمتر کسی فکر می کرد 
که شــرکت کنندگان این ماراتن علمی در مرحله آخر که  
انتخاب رشته است، از به پایان رساندن این رقابت طولانی 
منصرف شــوند، اما دیروز که پایان مهلت انتخاب رشته 
بود، سازمان سنجش اعلام کرد کمتر از نیمی ازداوطلبان 
مجاز، انتخاب رشــته کرده اند. این روال مختص کنکور 
امسال نیست و در چند سال اخیر هر سال بیش از نیمی از 
مجازشدگان انتخاب رشته، در آخرین مرحله رقابت پا پس 
می کشند. در گزارش زیر و در گفت وگو با کارشناسان دلایل 

این امر را بررسی کرده   و به چند و چون آن پرداخته ایم. 

رتبه کنکورم مطابق انتظارم نبود

قرار گرفتن در شمار آخرین نفراتی كه برای انتخاب رشته مجاز 
شده اند برای »مریم« خوشایند نیست و او امسال از انتخاب رشته 
منصرف شده است. »مریم« می گوید: »من 2سال پیش دیپلمم را 
گرفتم و نمرات مقطع متوسطه ام خوب بود، اما تراز معادل آن را 
پایین تر از تراز نمره های فارغ التحصیلان امسال تعیین كرده اند و به 
همین دلیل رتبه من اصلا مناسب نبود. تصمیم گرفتم سال بعد در 
آزمون ترمیم معدل شركت كنم تا رتبه و تراز بهتری به دست آورم.« 
»مصطفی« از شاگردان برتر یکی از مدارس نمونه دولتی است كه 
امسال برای قبولی در رشته پزشکی دانشگاه های دولتی در كنکور 
شركت كرده، اما انتخاب رشته نکرده است. او می گوید: »بسیاری از 
معلمان و مشاوران مدرسه از تغییرات كنکور آگاهی كافی نداشتند 
و نتوانستند دانش آموزان را به خوبی راهنمایی كنند. من با آنکه 
مطالعه زیادی داشتم، چون شیوه مطالعه ام با شرایط تعیین رتبه 
كنکور امسال متناسب نبود، نتیجه دلخواهم را نگرفتم و انتخاب 
رشته نکردم تا اگر در رشته پزشکی دانشگاه آزاد هم پذیرفته نشوم، 

سال بعد دوباره در كنکور دانشگاه سراسری شركت كنم.« 

فقط دانشگاه دولتی

پرهام علیزاده از معلمان و مشاوران كنکور است. او كه با چالش ها 
و مشــکلات داوطلبان كنکور سال ها دســت و پنجه نرم كرده، 
می گوید: »بسیاری از خانواده ها از پس پرداخت شهریه های بالای 
پردیس های خودگردان و دوره های شــهریه پرداز برنمی آیند و 
ترجیح می دهند فرزندان شان یک ســال دیگر درس بخوانند تا 
بتوانند در رشته مناسبی پذیرفته شوند.« او داشتن بازار كار و درآمد 
را از مهم ترین معیارهای انتخاب رشته دانش آموزان می داند و ادامه 
می دهد: »بسیاری از داوطلبان با رتبه هایی كه به دست آورده اند، 
می توانند در رشته دانشــگاهی مورد علاقه خود ادامه تحصیل 
دهند، ولی خانواده ها مانع شان می شوند و درآمد بالا و داشتن شغل 
پردرآمد را مهم ترین معیار انتخاب رشته دانشگاهی می دانند.«  
امیر فاضلی، كارشناس رسانه سازمان ســنجش، بالا بودن آمار 
داوطلبانی را كه انتخاب رشته نمی كنند، روالی معمول در چند 
سال اخیر می داند و در گفت وگو با همشهری می گوید: »براساس 
آمار در 3 - 2 ســال اخیر تقریبا 50درصد از كسانی كه مجاز به 
انتخاب رشته شدند، ترجیح دادند با انتخاب رشته، شانس خود را 
برای تحصیل در رشته ای مناسب تر از دست ندهند و سال بعد با 

آمادگی بیشتری در كنکور شركت كنند.«

انتخاب 
 کردند

که انتخاب 
نکنند

55هزار خانوار با سرپرست زندانی 
سیدمرتضی بختیاری،  رئیس کمیته امداد امام خمینی )ره(:  ما ارتباط تنگاتنگی با قوه قضاییه و سازمان زندان ها 
داریم و در این خصوص تفاهم نامه هایی مبادله شده است؛ برای مسائل معیشتی به خانواده زندانیان مستمری 
تعلق می گیرد. بیش از 55هزار خانوار که سرپرست آنها در زندان هستند، تحت پوشش کمیته امداد قرار دارند.

  راه اندازی سیستم اطلاعات مکانی در ثبت احوال 
هاشــم کارگر ،معاون وزیر و رئیس ســازمان ثبت احوال کشــور: برای ارتقای تحلیل  آمار هــای جمعیتی بر آن 
شــدیم تا از مدرن ترین فناوری در این زمینه یعنی ســامانه اطلاعات جغرافیایی)جی آی اس( استفاده کنیم. 

زیرساخت های ایجاد سیستم های اطلاعات مکانی را از سال1401 آغاز کردیم     .

ماجرای این خبر را با اسکن این 
باركد ببینید.
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11سال حبس برای قاچاقچی عتیقه

در 8شهریور سال 76روزنامه اطلاعات خبر از محکوم شدن 
یک قاچاقچی بزرگ آثار فرهنگی و اشــیای عتیقه داد. این 
قاچاقچی بزرگ با 13عنوان اتهامی از سوی دادگاه به تحمل 

11سال زندان و پرداخت جریمه و شلاق محکوم شد.
روزنامه اطلاعات درباره این فرد نوشت: یک قاچاقچی بزرگ 
آثار فرهنگی و اشیای عتیقه کشــور به اتهام اخلال در نظم 
و امنیت کشور با عضویت در شــبکه قاچاق اشیای عتیقه، 
زیرخاکی، خرید و فروش آثار فرهنگــی و انتقال به خارج از 
کشور، پرداخت رشوه و کلاهبرداری و کشف 54لول تریاک 
پس از محاکمه در دادگاه انقلاب اسلامی تهران به 11سال و 

یک ماه حبس، شلاق و جریمه محکوم شد.
به گزارش روابط عمومــی دادگاه انقلاب اســلامی تهران، 
براســاس گزارش واصله از وزارت اطلاعات در مورد شخصی 
به نام محمدرضا که از افراد بسیار فعال و مؤثر در امر قاچاق 
آثار فرهنگی و اشیاي عتیقه است تحقیقاتی روی این موضوع 
انجام گرفت. پس از تحقیقات کامل توسط وزارت اطلاعات این 
شخص بازداشت شد. به هنگام دستگیری مقدار بسیار زیادی 
اشــیاي عتیقه و آثار فرهنگی مربوط به دوران های مختلف 
تاریخی از وی کشــف و در تحقیقات از وی مشخص شد که 
حداقل تا زمان دستگیری به میزان 600میلیون ریال از این 

اشیا را به خارج از کشور انتقال داده است.
در طول بررسی پرونده محمدرضا معلوم شد که وی مرتکب 
جرائم دیگری مانند اخلال در نظم و امنیت کشور، برقراری 
ارتباط با ســفارتخانه و اتباع بیگانه، اختفاي اشیای نفیس و 
گرانبهای عتیقه، شروع به خرید سنگ تاریخی تخت جمشید، 
اشــاعه فرهنگ ضد اخلاقی، پرداخت رشــوه به کارگزاران 
دولتی قبل از دستگیری، پرداخت رشوه به مأموران دولت، 
شرکت درمجالس عیاشی و استخدام یک فرد تبعه غیرمجاز 
بنگلادشی، کشف 54لول تریاک، ارتباط با عناصر و کانال های 

خروج غیرمجاز نیز شده است.
بنابراین پس از تکمیل پرونده و ارجاع آن به یکی از شعبه های 
دادگاه انقلاب اســلامی تهران در تاریخ دوازدهم اسفندماه 

75محاکمه شد.
او به 11سال حبس و پرداخت 9میلیارد و 515میلیون جریمه 

نقدی و تحمل 80ضربه شلاق محکوم شد.
ضمنا اتهام خرید ســنگ تاریخی تخت جمشید و برقراری 
ارتباط با سفارتخانه ها و اتباع بیگانه محرز نشده و از این اتهام 

تبرئه شده است.
 

فرزند نام خانوادگی مادرش را می گیرد؟
شــاید جالب باشــدکه 
بدانید دربرخــی موارد 
اســتثنایی و خاص که 
در قانــون پیش بینــی 
شده، مادر می تواند با نام 
خانوادگی خودش برای 
فرزند خود شناســنامه 
بگیرد و از او حمایت کند.

محمد الماســی، وکیل 
پایه یک دادگســتری در این باره به نکات مهمی اشــاره 
می کند:»عقد 2 نوع اســت، موقت و دائم؛ اگــر این نوع 
عقدها در دفترخانه)محضر( به ثبت نرســیده باشد، برای 
گرفتن شناسنامه پدر و مادر، هر دو با هم باید برای گرفتن 

شناسنامه برای فرزند خود اقدام کنند.«
وی اضافه می کند:»در مواردی که پدر از این مســئولیت 
شانه خالی کرده و با همســرش همکاری نکند، مادر ابتدا 
باید دادخواســتی با عنوان اثبات رابطه زوجیت به دادگاه 
ارائه کند و به نوعی ازدواج خود را در محضر قاضی به اثبات 
برســاند، آن موقع می تواند با تقاضای الزام پدر به گرفتن 
شناسنامه، برای گرفتن شناســنامه برای فرزند خویش 

اقدام کند.«
وکیل پایه یک دادگستری این نکته را هم متذکر می شود 
که اگر در این مرحله نیزاقدامی از طرف پدربرای دریافت 
شناسنامه انجام نشــود، مادر می تواند درخواست تعیین 
امین موقت کند که درواقــع خودش خواهد بود، می تواند 
برای گرفتن شناســنامه بــرای فرزندش اقــدام کند و 
دیگر نیازی به حضور همسرش نیســت. الماسی، تأکید 
می کند:»درصورتی که ازدواج به ثبت نرسیده و موارد گفته 
شده نام خانوادگی مادر به فرزند داده می شود و صرفا نام 
کوچک پدر در شناسنامه درج می شود.« حال این سؤال 
پیش می آیدکه آیا می توان برای فرزندی که پدرش معلوم 
نیست هم شناســنامه گرفت؟ وکیل پایه یک دادگستری 
در پاسخ می گوید:»ممکن اســت فرزند خدای ناکرده در 
اثر رابطه نامشروع متولد شده باشد. در اینجا درست است 
که فرزند نامشروع زاده شده اما برای زندگی اجتماعی وی 
باید مقدمات آن فراهم  آید و وظایف پدر و مادر در مورد این 
فرزند وجود دارد و باید نسبت به گرفتن شناسنامه اقدام 
کنند. اما اگر پدر اقدام نکرد مــادر می تواند برای گرفتن 
شناسنامه اقدام کند و نام خانوادگی خود را به نوزاد بدهد. 
نکته مهم این است که فرزند نامشروع همه حقوق فرزند 

مشروع را دارد به جز اینکه از والدین خود ارث نمی برد.« 

تقویم حوادث

دانستنی های حقوقی

در عملیات 48ساعته پلیس آگاهی تهران 164دزد حرفه ای دستگیر شدند

اعترافات عجیب سارقان نخبهاعترافات عجیب سارقان نخبه

طرح تشدید برخورد با سارقان و مالخران در 
پایتخت ادامــه دارد و در تازه ترین عملیات 
پلیسی، 164سارق حرفه ای دستگیر شدند؛ 
دزدانــی ازجمله 2جــوان تحصیل کرده که 
می گویند نخبه هستند و قهرمان سابق یکی 

از ورزش های رزمی که کیف قاپی می کرد.
به  گزارش همشــهری، ســردار عباســعلی 
محمدیان، رئیس پلیس تهران دیروز در مقر 
پلیس آگاهی تهــران و در جمع خبرنگاران 
حاضر شد تا از دستاوردهای تازه ترین طرح 

پلیس بگوید.
وی توضیح داد: اواخر ســال گذشته بود که 
طرح برخــورد با ســارقان و مالخران به طور 
گســترده در پایتخت اجرا شــد؛ طرحی که 
اجرای آن متوقف نشــده و همچنان باقوت 
ادامه دارد؛ به طوری که همکاران من در پلیس 

آگاهی پس از مدت هــا انجام کار اطلاعاتی و 
شناسایی موفق شدند در عملیاتی 48ساعته، 
164ســارق حرفه ای در سطح شهر تهران را 

دستگیر کنند.
فرمانده انتظامی تهــران گفت: اموال زیادی 

از ســارقان کشف شده اســت که هنوز آمار 
دقیقی از تمام اموال مسروقه درنیاورده ایم، 
اما بیــش از یک هزار گوشــی تلفــن همراه 
هوشمند، اموال زیادی که مربوط به سرقت 
از منازل اســت، چندین دســتگاه خودرو و 

موتورسیکلت مسروقه و... در این طرح کشف 
شده است. سردار محمدیان همچنین درباره 
نحوه شناسایی سارقان و رصد آنان نیز گفت: 
پلیس امروز به سیستم های متعدد برای رصد 
لحظه ای مجهز است و ما حتی از طریق شیوه 
و شــگرد و تعداد افراد حاضر در یک سرقت، 
می توانیم باندهای فعال را شناســایی کنیم. 
اینها به دلیل اشراف و تسلط بالای پلیس روی 

مجرمان است.
رئیس پلیس تهران همچنین درباره سرقت 
از منزل نیز گفت: در ایام اربعین حسینی که 
ممکن است مردم به سفر بروند یا منازل خود 
را ترک کنند، تأکید ما پیشــگیری از سرقت 
است و در این خصوص گشت های نامحسوس 
و محسوس در ســطح محلات فعال هستند. 
فقط طی همین 24ســاعت گذشته 4گروه 
از ســارقان منازل هدف گلولــه پلیس قرار 
گرفتند که اسنادش وجود دارد و آنها هم در 
حال درمان هستند. پلیس با هیچ خلافکاری 

تعارف ندارد.

الهه فراهانیگزارش
روزنامه نگار

24سال بیشتر ندارد، اما سوابق زیادی در پرونده اش 
ثبت شده اســت. با وجود این سن کم خودش را یک 
خلافکار حرفه ای می دانــد و می گوید آخرین بار تنها 

30دقیقه بعد از آزادی از زندان سرقت را از سر گرفته است.

با چه شگردی سرقت می کردی؟
من و دوســتم موبایل قاپی می کردیم؛ با تهدید گاز اشک آور. با موتور در 
خیابان ها پرســه می زدیم و به محض شناسایی ســوژه به سمتش هجوم 

می بردیم. سپس با تهدید گاز اشک آور موبایل را به سرقت می بردیم.
چرا با گاز اشک آور؟

چون هم مال باخته می ترسید و هم خطرش به مراتب از تهدید چاقو، قمه یا 
اسلحه کمتر است. همین که اسپری را به سمت طعمه می گرفتیم و می گفتیم 
اگر موبایلش را ندهد از اسپری استفاده می کنیم، طرف موبایلش را دودستی 

تقدیم ما می کرد.
چرا مثل بقیه زورگیرها از چاقو استفاده نمی کردید؟

ببینید من شیشه می کشم و دچار توهمات شدید هستم. اگر چاقو دستم 
بگیرم، قطعا مرتکب جنایت می شوم؛ چون هوش و حواس درست و حسابی 
ندارم. قبلا با یک باندی کار می کردم که از چاقو و قمه استفاده می کردند. آنها 
در جریان یکی از زورگیری هایشان مردی را تا یک قدمی مرگ پیش بردند؛ 
برای همین به چندین سال حبس محکوم شدند؛ به همین دلیل من جرأت 

نمی کردم دست به چاقو بزنم.
با گوشی های سرقتی چه می کردید؟

آنها را به مالخر می فروختیم، اما خب با قیمت خیلی پایین؛ مثلا گوشی 80 
تا 100میلیونی را بین 5تا 8میلیون تومان می خریدند و گوشــی های 50تا 

80میلیونی را بین 3 تا 5میلیون تومان.
چند وقت است که سرقت می کنید؟

حدود 2ماه. من 2 ماه قبل بعد از 9ســال حبس از زندان آزاد شــدم، اما 
نیم ساعت بعد از آزادی، گوشــی یک نفر را در خیابان قاپیدم و بعد سراغ 
بچه محل مان که او هم تازه از زندان آزاد شده بود، رفتم تا با هم سرقت کنیم.

با وجود این سن کم، چرا سوابق زیادی در پرونده ات ثبت شده است؟
برای اینکه از 12سالگی سارق شدم. ببینید قبل از آن یا فال می فروختم یا 
گدایی می کردم. بعد با دوستم از راننده ها سرقت کردیم؛ یعنی سوار ماشین ها 
می شدیم و با تهدید چاقو زورگیری می کردیم. 3،2بار هم به جرم موبایل قاپی 
دستگیر شدم. به نظرم بهترین و آسان ترین راه، سرقت گوشی موبایل است. 
البته این نظر من است، شاید برای من این کار راحت تر باشد، اما برای یک 
سارق دیگر، سخت تر. بســتگی به طرف دارد. من در یک چشم برهم زدن 
گوشی مدل بالا سرقت می کنم و یک ساعت بعد آن را تبدیل به پول می کنم.

چه کنیم که در دام شما سارقان گرفتار نشویم؟
اگر گوشی های گران قیمت می خرید، آنها را در معرض دید قرار ندهید؛ مثلا از 
هندزفری استفاده کنید. گوشی را به راحتی در دست تان نگیرید؛ حتی برای 
چند دقیقه. اگر داخل ماشین هستید، حتما شیشه را بالا بکشید. اگر کمی 

پایین باشد هم می شود سرقت کرد.

گفت وگو

دزدی؛ 30دقیقه بعد از آزادی

2مرد تحصیل کرده در میان 
متهمانی که دیروز دستگیر 
شده بودند به چشــم می خورند؛ یکی از آنها 
مدرک مهندسی پزشکی از دانشگاهی در آلمان   
داشت و دیگری فوق لیســانس برنامه نویسی 
کامپیوتر . یکی از آنها ادعــا می کرد مخترع 
است و دیگری خودش را نابغه می دانست، اما 
چه شد که این دو مرد تحصیل کرده و نابغه سر 
از دنیای تبهکاران درآوردند؟ گفت وگو با آنها 

را می خوانید.

ابتدا از انگیزه تان بگویید.
هردو می خندند و با هم می گویند: برای تفریح 
و سرگرمی. یکی از آنها که موهای بلندی دارد 
و اسمش مجید اســت، می گوید: می خواستم 
به خودم ثابت کنم که هرکاری از دستم برمی آید؛ 
 هرکاری. با این هوش، ذکاوت و استعدادی که 
خدا به من داده، همه کاری می توانم انجام بدهم.

خب، چرا خلاف را انتخاب کردید؟
مجید: خب، کار خلاف هیجانش بیشتر است!

از شگردتان بگویید.  با چه روشی کلاهبرداری 
می کردید؟

سامان که سنش از مجید کمتر است، می گوید: 
در ســایت های فروش کالا، طعمه هایمان را 

شناســایی می کردیم. بعد با فروشنده تماس 
می گرفتیم و با آنها قرار می گذاشــتیم. کالا را 
می گرفتیم؛  از گوشی موبایل گرفته تا وسایل 

برقی و بعد می گفتیم پول به حسابشان 
ریخته ایم و حتــی پیامک واریز هم 

به طرف ارســال می شــد و 
آنها با خیــال راحت کالا 
را تحویلمــان می دادند؛ 
درصورتی که هیچ پولی 

پرداخت نمی شد.
چطــور ایــن کار را 

می کردید؟
مجید کــه در آلمان 
درس خوانده پاسخ 
می دهد: من نخبه ام 
و یک هکــر حرفه ای 

هستم. خودم این برنامه 
را نوشــته ام. این برنامه را 
به تازگی نوشتم و تصمیم 
گرفتم از آن استفاده کنم 
تا ببینم کار می کند که کار 
کرد. از آنجا که من نخبه 
هســتم تصمیم گرفتم 
برنامه ای بنویسم که به 
جای بانک مرکزی برای 
شــخص پیامک ارسال 

می کرد. ببینید من ســال ها قبل سایت یکی 
از بانک ها را هک کردم. من هرکاری می توانم 
انجام بدهم، مثلا کارت عابربانک شما را بگیرم 
و در یک چشــم برهم زدن رمزش را 4صفر و 

حساب تان را خالی کنم! 
پس استعداد زیادی در هکری دارید؟

مجید: یک بار یک ســایت خارجی را هک 
کردم و توانســتم ولتاژ گوشی یک فرد 
خارجی را بالا ببرم که گوشی اش ترکید! 
من سال ها در کشــور آلمان زندگی 
کرده ام و در آنجا درس خوانده ام. نفر 
دوم هک در کشور آلمان شده ام. این 
استعدادی که دارم ارثی است؛ چون 
پدرم هم یکی از افراد بنام در یکی از 
رشته های پزشکی است. به اینجا 
که می رسد، سامان می گوید: پدر 
من هم کارخانه دار اســت، خانه ام 
بالای 20میلیارد تومان می ارزد و نیاز 
مالی ندارم. رضایت همه شاکیانم را 
می گیرم و به زودی آزاد می شــوم. 
ما دســت به هیچ وســیله ای که 
برداشــته ایم نزده ایم و بخشی از 
آنها را تحویل مال باخته ها داده ایم.

اولین بار اســت که دســتگیر 
می شوید؟

مجید: من ســال ها قبل به جرم 

ورود به شــبکه های بانکی بازداشت شدم و 
حتی روزنامه ها نیز خبرش را نوشته بودند، اما 
خب تبرئه شــدم. حتی یادم هست زمانی که 
دستگاه های خودپرداز را نصب می کردند من 
تنها کســی بودم در ایران که متوجه عیوبش 
شدم و آنها را درست کردم، اما هیچ کس از من 
تشکر نکرد. حتی الان هم به جای اینکه بانک 
از ما بپرسد چه اشتباهی این وسط رخ داده که 
چنین پیامک هایی ارسال شده، ما را بازداشت 
کرده اند. من یک مخترعم که قدر مرا نمی دانند.

اختراعت چه بود؟
مجید: وسیله ای که در تجهیزات پزشکی به کار 

می رود.
با توجه به این استعدادی که دارید، تا حالا شده 
کسی به شما پیشنهاد پول بدهد و درخواست 

کند تا حساب کسی را هک کنید؟
سامان این سؤال را پاســخ می دهد: تا دلتان 
بخواهد، چنین پیشنهادهایی داشتیم. همین 
چند وقت قبل یکی از دوستانمان پیشنهاد پول 
زیادی داد و گفت موبایل دوست دخترش را هک 
کنم تا گوشی در دستش منفجر شود یا یک نفر 
پیشنهاد 2میلیارد تومان داد تا سایتی را برای او 
هک کنم، اما ما اصلا این کار را انجام نمی دهیم؛ 
چون ردپای هکر کاملا مشــخص می شود و از 
سوی دیگر یک سری کارها حرفه ای نیست و 

غیراخلاقی است.

گفت وگو
سرقت های مرد مخترع

در میان متهمانی که دستگیر شده اند، فرهاد 
یکی از تازه کارهاســت که برای نخستین بار 
در زندگی اش مرتکب خلاف شــده و به دام 
پلیس افتاده است می گوید  قهرمان سابق کاراته است و به او لقب 

جنگجوترین کاراته کا را داده اند.

چه اتفاقی افتاد که قهرمان کاراته تبدیل به یک دزد حرفه ای شد؟
راستش ماجرای عجیبی در زندگی من رقم خورد که مرا تبدیل به 
سارق کرد. همه  چیز از چند  ماه قبل شروع شد؛ زمانی که با دختری 
آشنا شــدم و برای تولدش قرار رفتن به کافه ای در مرکز شهر را 
گذاشتیم. وقتی دختر موردعلاقه ام رسید وحشت زده و هراسان 
بود. علتش را که پرسیدم گفت: در بین راه پسری مزاحمش شده و به 
زور گوشی موبایلش را گرفته و شماره خودش را ذخیره کرده است. 
او از دختر موردعلاقه ام خواسته بود تا با او تماس بگیرد و قرار ملاقات 
بگذارند. من گشتم مرد مزاحم را پیدا کردم و با وی قرار گذاشتم تا 
او را گوشمالی بدهم. آن روز چاقویی زیر گلویش گذاشتم و وی را 
تهدید به قتل کردم. بعد موبایلش را دزدیدم و عکس های شخصی 
وی را در فضای مجازی منتشر کردم تا دیگر مزاحم هیچ دختری 
نشود؛ همین اتفاق موجب شد تا تبدیل به یک سارق حرفه ای شوم.

این موضوع چه ارتباطی به سارق شدنت داشت؟
نمی دانم انگار از این کار خوشم آمد. بیشتر به خاطر تفریح و هیجانش 

به ادامه این کار ترغیب شدم!
با چه شگردی سرقت می کردی؟

به رفیقم گفتم که می آیی برای سرگرمی برویم سرقت کنیم؟ او هم 
گفت: هســتم. به این ترتیب راهی خیابان ها شدیم و اغلب پشت 
ترافیک و چراغ قرمزها،  گوشی طعمه هایمان را به سرقت می بردیم. 
باور کنید نیاز مالی ندارم و صرفا برای سرگرمی و هیجان از نتیجه کار، 

دزدی می کردم. من ورزشکارم و مدرک قهرمانی دارم.
چه ورزشی؟

 سال هاســت در رشــته کاراته فعالیت 
می کنم و چند مدال مختلف استانی دارم. 
یک بار در کشور هم قهرمان جهان شدم. 
چند ســال قبل در کشور اسپانیا مقام 

گرفتم و به من لقب جنگجو ترین 
کاراته کا را داده بودند، اما الان 
اینجام و دســتبند اتهام بر 
دستانم اســت؛ درحالی که 
می خواستم درســم را ادامه 
بدهــم و فضانورد شــوم. 

می دانید یکی از رویاهای من 
رفتن به فضا و دیدن سیاره های 

منظومه شمسی است.
با گوشــی های ســرقتی چه 

می کردی؟
دوستم گوشــی ها را می فروخت 
و من چون نیاز مالی ندارم، پولی 

نمی گرفتم.
چطور دستگیر شدی؟

آخرین طعمه ما یک بوکسور بود 
که با ما درگیر شــد؛ هرچند من 
کاراته کارم، اما او مرا شکســت 
داد و موجب شد تا دستگیر شویم.

گفت وگو

قهرمان کاراته دست کج!

اسرار قتل هولناک بانوی تپه های شنی

با گذشت 49سال از قتل نوعروس جوان در تنسی آمریکا که 
مطبوعات به او لقب بانوی تپه های شــنی داده بودند، عامل 

جنایت پرده از اسرار این پرونده جنجالی برداشت.
به گزارش همشهری به نقل از ایندیپندنت، سال1974، روث 
ماری تری، وقتی با همسرش به سفر ماه عسل می رفت، هرگز 
تصور نمی کرد شیرین ترین سفر زندگی اش قرار است آخرین 
سفرش باشد. در 26جولای همان سال دختر 12ساله ای که به 
همراه پدر و مادرش به ساحل پراوینستاون رفته بود، بر بالای 
یک تپه شنی با دیدن جسد یک زن وحشت زده شد. زن جوان 
به طرز وحشیانه ای به قتل رسیده و اعضای بدنش مثله شده و 
روی پتویی رها شده بودند. در بررسی های اولیه مشخص شد که 
چندین روز از قتل این زن می گذرد و طولی نکشید که هویت او 
مشخص شد. او روث ماری تری بود که به تازگی ازدواج کرده و 

در سفر ماه عسل اش ناپدید شده بود.
ماموران نخست به ســراغ همســر مقتول رفتند. او گفت: ما 
برای سفر ماه عسل به تنسی رفتیم اما یک روز دعوایمان شد 
و همسرم از هتل بیرون رفت. فکر کردم برمی گردد اما هر چه 

دنبالش گشتم او را پیدا نکردم و بعد از آن دیگر او را ندیدم.
شوهر مقتول در حالی اظهار بی گناهی می کرد که پلیس نیز در 
ادامه تحقیقات هیچ شواهد و مدارکی علیه او پیدا نکرد. با این 

حال وی همچنان مظنون اصلی این پرونده به شمار می رفت.
قتل دردناک روث در ماه عســل چنان جنجالی در مطبوعات 
آمریکا به راه انداخت که تا مدت ها مردم پیگیر این پرونده بودند 
و رسانه ها به مقتول لقب »بانوی تپه های شنی« دادند. حتی 
جمجمه وی تا مدت ها در پزشکی قانونی نگهداری می شد تا 
اینکه مدتی قبل جواز دفن آن صادر شد و پلیس برای حل این 
معما تحقیقات تازه ای را شــروع کرد. مأموران بار دیگر سراغ 
همســر مقتول به نام گای راکول که حالا 85ساله بود رفتند 
و از او بازجویی کردند. این بار اما مرد ســالخورده که از عذاب 
وجدان قتل همسرش خسته شده بود به این جنایت هولناک 
اعتراف کرد و گفت: من و روث به ماه عسل رفتیم. یک روز برای 
تفریح به ساحل رفته بودیم که بر سر مسئله ای دعوایمان شد. از 
دست او عصبانی شدم و با چوب ضربه ای به سرش زدم و اعضای 
بدنش را مثله کرده و بر بالای تپه ای شــنی و دور از دید مردم 
رها کردم. با این اعتراف گای 85ساله، از سوی دادگاه به حبس 

ابد محکوم شد.

 توضیح رئیس پلیس تهران
 درباره فیلم جنجالی 

انتشــار کلیپ درگیری مســافرکش اینترنتــی و یک زن در 
شبکه های اجتماعی، بازتاب گسترده ای داشت و به دنبال آن 
شایعات بســیاری درباره این درگیری منتشر شد که فرمانده 
انتظامی پایتخت دیروز دربــاره این فیلم توضیحاتی ارائه کرد 

و به شایعات پایان داد.
به گزارش همشهری، 2 روز قبل فیلمی در فضای مجازی منتشر 
شــد که جنجال زیادی به پا کرد. آنطور که فیلم نشان می داد 
راننده پراید سفید رنگی با مسافرش که زن جوانی است درگیر 
می شــود. این درگیری یک دقیقه و 10ثانیه طول می کشد و 
سرانجام با میانجیگری عابران و رهگذران، دعوا خاتمه می یابد. 
انتشار این فیلم کوتاه بازتاب گسترده ای در شبکه های اجتماعی 
در پی داشت به طوری که دقایقی بعد از انتشار، بازار شایعات داغ 
شد و رسانه های معاند نیز به این شایعات دامن زدند. موضوعی 
که مطرح می شد این بود که راننده بر سر حجاب با مسافرش 
درگیر شده و او را مورد ضرب و شتم قرار داده بود. اما اصل ماجرا 
چیز دیگری بود که فرمانده انتظامی تهــران دیروز درباره آن 
گفت: موضوع اختلاف و درگیری بین راننده و مسافر اینترنتی 
به گونه دیگری منتشر شده که صحت ندارد. آنطور که شایعه 
شده موضوع درگیری میان آنها را ربط داده اند به امر به معروف 

اما دعوای آنها به خاطر روشن کردن کولر ماشین بوده است.
 فرمانــده انتظامی تهــران تصریح کرد: روز یکشــنبه پنجم 
شــهریورماه خانم جوانــی از محل کار خود به ســمت منزل 
درخواست خودرو اینترنتی کرد. خودرو به شماره پلاک مشخص 
در محل حاضر که مســافر درخواست کولر ماشین کرده و این 
موضوع باعث تنش لفظی و متعاقب آن درگیری فیزیکی میان 
راننده و مسافر شد. طرح شکایت خانم جوان در کلانتری 127 
نارمک ثبت و اقدامات قانونی در این خصوص آغاز شد. سردار 
محمدیان افزود: راننده خودروی اینترنتی که 33ساله است، 

دستگیر شده و تحقیقات در این خصوص ادامه دارد.

خارجی

اصل ماجرا

نجات 827نفر از غرق شدن
مدیرعامل جمعیت هلال احمر مازندران گفت: از آغاز اجرای طرح کاهش غریق در ساحل این استان، امدادگران این 
جمعیت و ناجیان غریق موفق شدند 827نفر را از خطر مرگ در دریا نجات دهند. به گفته غلامعلی فخاری تعداد افراد 

غرق شده در آب های ساحلی مازندران در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۵۰درصد کاهش داشته است.

پلیس به 3ماه فرار قاتل پایان داد
رئیس پلیس آگاهی استان اصفهان از دستگیری قاتل یک جوان اصفهانی پس از 3ماه زندگی مخفیانه خبر داد. 
به گفته سرهنگ حسین ترکیان، متهم بر سر اختلافات قبلی جوانی 2۰ساله را به قتل رسانده و در یکی از شهرهای 

اصفهان مخفی شده بود که دستگیر شد.
انتظامی

نجات

1

4

3
ماموران پـــلیس 
آگاهــی تهران در 
طرح  تازه تریــن 
پلیس مرد پیانیســت و همسرش را به 
اتهام دســتبرد به خانه همسایه شان 
دســتگیر کردند. هرچند تمام شواهد 
نشان می دهد که این زوج جوان،  سارق 
هســتند، اما مرد جوان به عجیب ترین 

شکل ممکن سرقت را انکار می کند.

چرا به خانه همسایه تان دستبرد زده اید؟
ما سارق نیســتیم. اشــتباهی ما را 

گرفته اند.
اما رد گاوصندوقی که از خانه همسایه به 
سرقت برده اید، تا ورودی در خانه شما 

به دست آمده است؟
شــاید ســارق منزل برای رد گم کنی 
گاوصندوق را تا مقابل در خانه ما کشیده 

تا نشان بدهد من سارق هستم!
با همین سرنخ، پلیس به شما مشکوک و 
در بازرسی از فریزر خانه شما، بسته های 
گوشت و مرغی که متعلق به مال باخته 

است، کشف شده است؟
اینکه دلیل نمی شود؟ داخل فریزر هر 
خانه ای گوشت و مرغ وجود دارد؛ ضمن 
اینکه من سگ دارم و به خاطر سگم باید 

گوشت و مرغ زیادی بخرم.
اما روی بســته های گوشت، برچسبی 
وجود دارد که مــال باخته )زن 
همسایه(با دستخط خودش 

نوشته است؟
دستخطش  است  ممکن 
شبیه به دستخط همسر 
من باشــد! خب، همسر 
من هم پس از بسته بندی 
گوشــت و مرغ  روی آنها 

برچسب می زند!
در بازرســی از کیــف 
همسرت هم مقداری 
از وسایل سرقتی 
مانند طلاهای زن 
کشف  همسایه 
شده است. در این 

مورد چه می گویید؟
نمی دانم این وســایل 
داخل کیف همسرم چه 
می کند. شاید همسرم 
از زن همسایه  طلاهایش 

را قرض گرفته است!
مواد، مصرف می کنی؟

نــه مــن هنرمنــدم. 
آهنگسازم و پیانو هم 

می نوازم.

گفت وگو

پیانیست سارق 2
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سهم استان ها  از راه های 
چهارگانه ترانزیتی

 3 کریدور بزرگراهی از شمال به جنوب و یک کریدور 
از شرق به غرب در استان ها در حال اجراست 

 تردد بدون  معطلی  از »تمرچین«
با نزدیک شدن به روز اربعین، تردد در مرزهای منتهی به کشور عراق 
افزایش چشمگیری داشته است. چنان که در روزهای گذشته اعلام 
شد  به دلیل استقبال بیش از اندازه زائران از مرز مهران، بهتر است 
زائران از دیگر مرزهای تعیین شده به عراق سفر کنند. به گزارش 
همشــهری، تمرچین در ارومیه یکی از مرزهایی است که از سال 
گذشته فعالیت خود را شروع کرده و به گفته سخنگوی ستاد اربعین 
آذربایجان غربی، امسال تعداد بیشتری از زائران از مرز تمرچین عبور 
کرده اند. علی رزازی در این باره به همشهری گفت: »بالای 40هزار 
تردد زائران را از مرز تمرچین داشته ایم که همچنان روند افزایشی 
دارد. به نسبت سال گذشته، امسال تعداد زائران بیشتری برای سفر 
به عراق، مرز تمرچین را انتخاب کرده اند. با اینکه تردد افزایش پیدا 
کرده، اما معطلی در مرز نداریم و این موضوع مهم اســت. در واقع 
چه در سمت ایران و چه در سمت عراق، زائران بدون معطلی از مرز 

عبور  می کنند.«
او ادامــه داد: »پیش از ایــن زائرانی که از کشــورهای جمهوری 
آذربایجان، ترکیه و گرجســتان قصد ســفر به عراق را داشتند، از 
آذربایجان غربی وارد کشور می شــدند و بعد، یک مسافت طولانی 
را طی می کردند تا به مرز چذابه برسند؛ یعنی اتباع خارجی ورود 

و خروج شان به عراق از مرزهای جنوبی ایران باید اتفاق می افتاد.«
سخنگوی ســتاد اربعین آذربایجان غربی عنوان کرد: »امسال اما 
زائران خارجی که بیشتر از 4هزار نفر هســتند، با ورود به کشور، 
مرز تمرچین را برای ورود به کشــور عراق انتخاب کرده اند. برای 
همین، این زائران با کاهش مسافت مواجه شدند و این اتفاق خوبی 
اســت.« رزازی اضافه کرد: »به طور کلی تا حالا با مشکل تردد در 
مرز تمرچین مواجه نشده ایم. حتی زائرانی که با خودروی شخصی 
در اینجا حضور پیدا می کنند، پارکینگ رایگان در اختیار آنها قرار 

می دهیم.« 
 استاندار ایلام نیز اعلام کرده که تردد از مرز مهران به یک میلیون 
و 100هزار نفر رســیده است. حســن بهرام نیا، سه شنبه در جمع 
خبرنگاران گفت: »تعداد زائران اربعیــن در مرز مهران از مرز یک 
میلیون و 100 هزار عبور کرد و در روزهای آینده شــاهد افزایش 

زائران  نیزخواهیم بود.« 
خسروی در استان کرمانشاه، یکی دیگر از مرزهای مهم در مسیر 
سفر زائران به عراق محسوب می شود. میثم پرهیخته، مسئول پایانه 
مرزی خســروی به ایرنا گفت: »آمار زائران خروجی از این گذرگاه 
رسمی از ابتدای  ماه صفر تا پایان روز یازدهم این  ماه به ۲1۸ هزار و 
۶۹۷ نفر رسید که از این میزان، بیشترین آمار عبور در طول تاریخِ 

این مرز با ۶۹ هزار و 3۹۸نفر مربوط به ۲4 ساعت  گذشته است.« 
 همچنین فرماندار مریــوان اعلام کرد؛ از ۲۷ مرداد تا ۷شــهریور

 33 هزار زائر اربعین از مرز باشماق مریوان وارد عراق و عازم کربلای 
 معلی شــدند. اســماعیل احمدی به ایرنا گفت: »در همین مدت،

10 هزار و ۵۸ زائر نیز از طریق مرز باشماق به ایران بازگشتند.« 
فرمانده قرارگاه اربعین استان خوزستان نیز به خروج ۶۶0 هزار زائر 
از مرزهای چذابه و شلمچه از ابتدای  ماه صفر تاکنون اشاره کرد و 
به ایرنا گفت: »بازگشت تدریجی زائران از عراق آغاز شده و تاکنون 
بیش از 1۵0 هزار زائر از طریق مرزهای دوگانه خوزستان به کشور 
بازگشته اند.« ولی الله حیاتی اضافه کرد: »تردد در مرزهای شلمچه 
و چذابه در روز بسیار روان اســت؛ ولی با تاریک شدن هوا حرکت 

زائران افزایش می یابد.« 

خبر روز  عدد خبر

خبر

 آماده سازی و افتتاح 
۲۳ طرح در استان سمنان

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار سمنان در نشستی خبری 
درباره پرداخت به شهرداری ها از محل مالیات بر ارزش افزوده، 
مسئله کم آبی و راهکارهای آن، پیشــنهادهای اعتباری برای 
طرح های نیمه تمام در سفر دوم رئیس جمهور و شرایط ساخت 
طرح نهضت ملی مســکن صحبت کرد. به گزارش ایرنا، محمد 
حمیدی گفت: » 14 هزار میلیارد ریال در دولت ســیزدهم از 
محل مالیات بر ارزش افزوده به ۲1 شهرداری استان پرداخت 
شد. جمعیت شاخص توزیع اعتبارات از محل ارزش افزوده در 
بین شهرداری های استان سمنان است. شهرداری ها طبق قانون 
موظف به هزینه کرد ۶0 درصد اعتبارات از محل مالیات بر ارزش 
افزوده در بخش عمرانی و 40 درصد در بخش جاری هستند.« 

 معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار ســمنان یادآور شد: 
»40 دستگاه ماشین آلات در دولت سیزدهم خریداری و تحویل 
شهرداری های استان ســمنان شد. پیرو سفر   ســیدابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور به استان سمنان در آبان 1400 حدود 14 
هزار و ۷10 میلیارد ریال در سال مالی 1400، حدود 13 هزار و 
۶۵0 میلیارد ریال در سال مالی 1401 و در سال جاری تا کنون 

یک هزار میلیارد ریال تخصیص یافت.« 
به گفته حمیدی، کم آبی و تصادفات جاده ای ازجمله چالش های 
مهم استان سمنان اســت که رفع این چالش ها با اهتمام ویژه 
پیگیری می شــود. حمیدی با بیــان اینکه طبــق گزارش ها 
سمنان جزو 3 استان برتر کشور در جذب اعتبارات مصوبه سفر 
رئیس جمهور است، گفت: » ۹ هزار و ۶00 میلیارد ریال مازاد 
تعهد اعتبارات سفر رئیس جمهور به استان سمنان برای تکمیل 

طرح ها جذب شد.« 
به گفته معاون هماهنگی امور عمرانی اســتاندار سمنان برای 
تکمیل و آماده سازی و افتتاح ۲3 طرح با سفر رئیس جمهور به 
استان سمنان درخواست ۹ هزار و ۶۵0 میلیارد ریال اعتبار شده 
اســت که باید منتظر بود تا میزان موافقت با اعتبار پیشنهادی 
اعلام شود. حمیدی عنوان کرد: »تکمیل باند سرخه- سمنان، 
بهسازی قطعه ۲ سمنان- فیروزکوه، تکمیل تقاطع غیرهم سطح 
شهرک صنعتی ســمنان، تکمیل مرکز درمان سرطان، تقاطع 
غیرهم سطح آرادان، مجتمع فرهنگی، ورزشی جانبازان سمنان 
 و شــاهرود و ســیلوی 1۲0 تنی گرمســار ازجمله طرح های

نیمه تمام استان سمنان است که درخواست تامین اعتبار برای 
تکمیل این طرح ها پیش از سفر دور دوم رئیس جمهور ارائه شده 
است.« او تأکید کرد: »4۶0 طرح نیمه تمام در استان سمنان 
وجود دارد که برای تکمیل این طرح ها 1۵ هزار میلیارد تومان 
اعتبار نیاز است. در دور دوم سفر رئیس جمهور به استان سمنان 
کلنگ زنی طرح جدید پیش بینی نشده است و تکمیل طرح های 

نیمه تمام در اولویت قرار دارد.«
  او اضافه کــرد: »برای تکمیل پل شــهرک صنعتی ســمنان
۲00 میلیارد ریال از سوی شرکت شهرک های صنعتی استان 
طی صورتجلســه ســه جانبه تامین اعتبار پیگیری شــد و در 
آینده ای نزدیک این طرح افتتاح خواهد شد. ۷۵۲ طرح عمرانی 
با اعتبار ۲۹ هزار میلیارد ریال طی هفته دولت امسال در استان 
در حال بهره برداری و بیشترین اعتبارات مربوط به بخش آب و 

فاضلاب، نوسازی مدارس، راه، و جهادکشاورزی است.« 

افتتاح ۳۴۴ طرح مورد حمایت صندوق کارآفرینی در همدان  
 علیرضا قاسمی فرزاد، استاندار همدان: هفته دولت امسال ۱۰۰۴ طرح مختلف عمرانی، صنعتی، کشاورزی 
و خدماتی به ارزش ۱۶۵ هــزار و ۵۰۰ میلیارد ریال در   اســتان همــدان بهره برداری می شــود. ۳۴۴ طرح مورد 

حمایت صندوق کارآفرینی در این استان نیز افتتاح می شود.

عملیات کلنگ زنی گازرسانی به ۴1روستا در لرستان 
 فرهاد زیویار، استاندار لرستان:۲هزارو ۴۵۰ میلیارد ریال در قالب ۵ طرح عمرانی و اقتصادی همزمان با هفته 
دولت در شهرســتان پلدختــر افتتاح و کلنگ زنی شــد. عملیــات کلنگ زنی گازرســانی به ۴۱ روســتای منطقه 

چمشک و ۹ روستا و ۴ واحد صنعتی و کشاورزی شهرستان پلدختر توسط شرکت گاز استان انجام شد.

طرح های مختلفی به بهانه هفته دولت در استان های مختلف در 
حال افتتاح یا بهره برداری هستند؛ وزیر راه و شهرسازی هم که به 
همین بهانه در استان قم حضور یافته بود  در جلسه شورای اداری 
این استان، تکمیل کریدورهای چهارگانه غربی، شرقی، شمالی 
و جنوبی را یکی از کارهای این روزهای وزارت راه و شهرسازی 
اعلام کرد که در اولویت قرار دارد؛ کریدور شمال به جنوب در 
مرکز کشور یعنی بندرعباس- کاسپین، کریدور شمال به جنوب 
در نیمه شرقی کشور یعنی چابهار-سرخس، کریدور شمال به 
جنوب در نیمه غربی کشور یعنی بندر امام خمینی )ره(- بازرگان 
و کریدور جنوب که همان نوار ساحلی است. در این گزارش درباره 

جزئیات این کریدورها می خوانید.

کریدور بزرگراهی شرق کشور از چابهار در سیستان وبلوچستان 
آغاز می شود و به سرخس در خراسان رضوی می رسد. این مسیر 
به عنوان کوتاه ترین مسیر حمل کالا  از خاور دور به آسیای میانه 
و منطقه اوراسیا محسوب می شود که امسال ۷۹ کیلومتر از آن 
افتتاح شده است. آنطور که مســئولان وعده داده اند، عملیات 
تکمیل تمامی قطعات کریدور بزرگراهی چابهار – سرخس طی 
۴ سال آینده و البته مشــروط به تأمین اعتبار تکمیل می شود. 
این محور بندر اقیانوسی چابهار را به سرخس و باجگیران متصل 
می کند. با تکمیل این پروژه چشــم انداز روشنی در زمینه حمل 
ریلی بارهــای داخلی و ترانزیت و منافع اقتصادی مســتقیم و 
غیرمستقیم آن در منطقه شرقی وجود دارد. استان های محروم 
سیستان و بلوچستان و خراسان جنوبی در کنار این کریدور، با 
بهره برداری از ظرفیت معادن خود توسعه خواهند یافت، زیرا این 
ظرفیت به دلیل نبود زیرساخت حمل ونقل چندان مورد استفاده 

قرار نگرفته است. 

کریدور شرق 

چابهار - سرخس 

کریدور غرب

بندر امام خمینی )ره(- بازرگان

هدف اصلی کریدور ریلی شمال به جنوب اتصال خلیج فارس 
از طریق ریل به دریای خزر است که با افتتاح راه آهن رشت- 
آســتارا این هدف محقق خواهد شــد.گذرگاه حمل ونقل 
بین المللی )ITC( »شــمال-جنوب« مسیری چندوجهی از 
ســن پترزبورگ به بندر بمبئی )هند( به طول ۷۲00کیلومتر 
است. این کریدور جایگزینی برای مسیر دریایی کانال سوئز 
است که اروپا، کشورهای حوزه خلیج فارس و اقیانوس هند را 
به هم وصل می کند. ۳ مسیر این کریدور شمال-جنوب شامل 
ترانس خزر )با استفاده از راه آهن و بنادر( و ۲ مسیر غربی و 
شرقی )زمینی( است. پروژه ریلی رشت - کاسپین در قالب 
اتصال بندرعباس به کاسپین، علاوه بر اهمیت در حمل ونقل 
داخلی، بار و مسافر استان گیلان از نظر ایجاد یک کریدور ریلی 
جدید برای صادرات و واردات کشور و همچنین ترانزیت کالا از 
مناطق شمالی کشور به خلیج فارس، آب های آزاد بین المللی و 

دیگر کشورهای همسایه ایران نیز بسیار مهم است.

کریدور مرکز

بندرعباس- کاسپین 

کریدور جنوب

شلمچه تا گواتر 

گروه ایرانشهر گزارش

کشاورزی

  وضعیت تولید لیموترش 
در استان ها چگونه است؟

عمده کشت لیموترش در اســتان های فارس، خوزستان، 
کهگیلویــه و بویراحمــد و هرمزگان صــورت می گیرد؛ 
استان های گرمسیری ای که اراضی بسیاری را به باغ های 

لیموترش اختصاص داده اند. 
به گــزارش همشــهری، مدیر امــور باغبانی ســازمان 
جهادکشاورزی فارس به تازگی از برداشت لیموترش در این 
استان خبر داده و گفته است که سطح بیش از 1۹هزار هکتار 
از ۶0هزار هکتار باغ های مرکبات این استان به لیموترش 
اختصاص دارد که پیش بینی می شود 4۲0هزار تن محصول 

در این باغ ها تولید شود. 
مجیدرضا پاکاری با اشاره به اینکه شــهریور ماه زمان اوج 
برداشــت لیموترش از باغ های فارس است، بیان کرد: »به 
لحاظ سطح و تولید لیموترش، فارس رتبه اول در کشور را به  

خود اختصاص داده است.« 

وضعیت کشت لیموترش در فارس

19000
 هکتار  کشت

۴0000
تن میزان مصرف

۴20000
 تن تولید سالانه

وضعیت کشت لیموترش در کهگیلویه و بویراحمد 

وضعیت کشت لیموترش در خوزستان

2700
هکتار کشت

500
بهره بردار در باشت

۴0000
 تن تولید سالانه

1۴50
هکتار کشت

12500
 تن تولید سالانه

مدیرعامــل شــرکت توزیــع نیــروی برق 
خراســان رضــوی گفــت: »۸۰۰ فقــره 
 طــرح در حــوزه برق بــا اعتبــار ۳ هــزار و

۱۰۰ میلیــارد ریــال همزمــان بــا هفتــه 
دولت در این استان بهره برداری شد.« 
محسن ذبیحی ادامه داد: »این طرح ها 
در ۲۹ شهرســتان خراســان رضوی قرار 
دارنــد کــه بــه مــرور در روزهــای هفتــه 

دولت  به بهره برداری می رسند.« 

۳۱۰۰
میلیارد  

انرضوی
خراس

شــرکت آب و فاضــاب اســتان کرمــان 
اعام کرد، پــروژه تامیــن آب اضطراری 
شــهر زیدآبــاد ســیرجان و تامیــن آب 
۵روستای این شهرســتان با اعتبار ۱۳۰ 
میلیارد ریال سه شنبه 7شهریور)دیروز( 
به مناسبت هفته دولت به بهره برداری 
رسید. بدین ترتیب، ۵ روستا برابر با ۱۶۰ 
خانوار در شهرستان سیرجان با اعتباری 
بالــغ بــر ۸۰ میلیــارد ریــال از نعمت آب 

آشامیدنی پایدار برخوردار شدند.

5
روستا  

کرمان

اســتاندار مرکزی گفت: »راهبرد پشت 
میزنشینی در دولت سیزدهم به راهبرد 
حضور در بین مردم تغییر کرده است.« 
فــرزاد مخلص الائمــه ادامــه داد: »از 
مجمــوع یک هــزار و ۱۸۰ طــرح عمرانی 
و اقتصــادی اســتان مرکــزی در هفتــه 
دولــت، حــدود 7۰ طــرح متعلــق بــه 

شهرستان خنداب است.«

7۰
طرح  

مرکزی

اســتاندار اردبیــل گفت: »در یک ســال 
گذشته ۶ هزار میلیارد تومان منابع ملی 
و تهاتر نفت در مســیر توســعه اســتان 
اردبیل جذب شــده است.« سیدحامد 
عاملی عنــوان کــرد: »این میــزان منابع 
عاوه بر اعتبارات ســالانه اســتان بوده 
که در قالب ۳۰۰ مورد پیگیری در تهران 
از طریــق وزارتخانه هــا جــذب طرح ها و 

پروژه های متعدد شده است.« 

6۰۰۰
میلیارد  

اردبیل

سمنان

جانغربی
آذربای

کریدور بزرگراهی شرق کشور از چابهار 
در سیستان وبلوچستان آغاز می شود و 
به سرخس در خراسان رضوی می رسد. 

این مسیر به عنوان کوتاه ترین مسیر حمل 
کالا  از خاور دور به آسیای میانه و منطقه 

اوراسیا محسوب می شود.

 کریدور 
 در دستورکار  
)راه ابریشم(

این کریدور از 
ترکمنستان و از سمت 
سرخس وارد خاک ایران 
می شود و تا مشهد، 
تهران و تبریز ادامه پیدا 
می کند و از مرز رازی 
به ترکیه می رود. این 
خط ریلی تکمیل کننده 
مسیری ۲هزار کیلومتری 
در کریدور ریلی شرق 
به غرب جهان از چین، 
افغانستان و ایران به 
اروپاست و افغانستان را 
که کشوری محصور در 
خشکی و بدون دسترسی 
به آب های آزاد دنیا ست، 
به شبکه ریلی ایران و 
بنادر جنوبی کشورمان 
متصل کرده و از مسیری 
امن برای ارتباط با اروپا 
برخوردار می کند.

سیستان و بلوچستان، 
خراسان جنوبی، 
خراسان رضوی و 
خراسان شمالی

پایان دولت

 حلقه 
تجارت جنوب و 
جنوب شرق آسیا 
و اروپا 

 1350 
کیلومتر

طول

استانهایذینفع

هدف

پیشبینیبهرهبرداری

  هرمزگان
  یزد، تهران
 قزوین و
 گیلان 

پایان مهر 
1402

 اتصال 
 خلیج فارس 
به دریای خزر

 1500 
کیلومتر

طول

استانهایذینفع

هدف

پیشبینیبهرهبرداری

 خوزستان
 بوشهر، سیستان و 
 بلوچستان
و هرمزگان

پایان دولت

 توسعه اقتصاد 
دریا محور

 1808 
کیلومتر

طول

استانهایذینفع

هدف

پیشبینیبهرهبرداری

آذربایجان غربی، 
 کردستان
  کرمانشاه
لرستان و خوزستان

نامشخص

 اتصال 
 قفقاز به

 آب های آزاد و 
خلیج فارس

 1482 
کیلومتر

طول

استانهایذینفع

هدف

پیشبینیبهرهبرداری

شمال به جنوب

شمال به جنوب

شمال به جنوب
نوار ساحلی

کریدور شــمال غرب به جنوب غرب، یک جاده ترانزیتی 
بین المللی در نوار مرزی غربی اســت کــه از بازرگان در 
مجاورت ترکیه آغاز می شود و با عبور از آذربایجان غربی، 
کردستان، کرمانشاه، لرســتان و خوزستان به بندر امام 
خمینی )ره( در ساحل خلیج فارس متصل می شود. با اجرای 
این جاده ترانزیتی، یک ارتباط بزرگراهی بین استانی برای 
اســتان های غرب ایجاد و امکان دسترسی آسان به بازار 
همسایه های شمالی ایران در حاشیه دریای خزر، ترکیه 
و کشورهای جنوب خلیج فارس برای آنها فراهم می شود. 
این کریدور از بازرگان به استانبول و سپس به اروپا متصل 
می شود و یک دسترسی زمینی ویژه به اروپا برای کرمانشاه 
و کردســتان فراهم می کند. آذربایجان غربی با یک سوم 
)۵۳0 کیلومتر( بیشترین سهم را از کریدور داراست که 
بیش از ۴۴0 کیلومتر آن زیر بار ترافیک رفته و امسال هم 

۱۴ کیلومتر از این محور به بهره برداری می رسد. 

کریدور ساحلی جنوب  از هرمزگان، سیستان وبلوچستان، 
بوشهر و خوزستان عبور می کند و هرمزگان بیشترین طول 
این مســیر را به خود اختصاص داده و قرار است تا پایان 
سال در مجموع همه اســتان ها ۱00کیلومتر از این مسیر 
بهره برداری شود. این کریدور در عین اینکه سهم بسزایی 
در ترانزیت کالا و افزایش زیرساخت های اقتصادی کشور 
خواهد داشت، یکی از اصلی ترین راه هایی که سوخت به 
مرکز کشور منتقل می شود، از این مسیر می گذرد. با توجه 
به اهمیت توسعه اقتصاد دریای جنوب و با توجه به اینکه 
استان های جنوبی نقش عمده ای در درآمد کشور دارند، 
اهمیت حمل ونقل در آنها زیاد است. تکمیل این بزرگراه 
می تواند در تسهیل و برقراری ترافیک بین صنایع و بنادر 
جنوب کشور، توسعه گردشگری، کاهش تلفات ناشی از 
تصادفات جاده ای و همچنین صرفه جویی در مصرف سوخت   

نقش بسزایی ایفا کند.



صفرها
جانمیشوند!

عیسی آل کثیر بدون انجام حتی یک بازی 
در سپاهان، در آستانه جدایی از این تیم قرار 

گرفته است
از زمین و آسمان برای عیسی آل کثیر می بارد. 
او در دوران فوتبالش همه بدشانسی های ممکن 
از محرومیت گرفته تا مصدومیت را تجربه کرده 
بود، اما دیگر ســابقه ثبت نشــدن قراردادش را 
نداشت. قفل این مرحله هم برای عیسی باز شد 
تا کلکسیون بدشانســی های این بازیکن کاملا 
تکمیل شود. عیسی در 4هفته اول لیگ حتی در 
لیست سپاهان هم نبوده و حالا سؤال این است 
که سرنوشت قرارداد سنگین این بازیکن با تیم 
اصفهانی چه خواهد شد؟ آیا او می تواند قراردادش 
را با این باشگاه ثبت کند؟ اگر این اتفاق رخ ندهد، 
عیســی برای کدام تیم در فوتبــال ایران بازی 
خواهد کرد؟ چرا روش های باشگاه سپاهان برای 
ثبت قرارداد عیسی و برایان دابو، تا این لحظه به 

بن بست رسیده  است؟

   نگران سال دوم
ســپاهان در حالی به ســقف بودجه این فصل 
رسید که هنوز قرارداد چند بازیکن گران قیمت 
را ثبت نکرده بود. آنها چند راهــکار برای ثبت 
قرارداد داشتند؛ راه حل اول تقسیم رقم پرداختی 
به عنوان رضایتنامه، در ســال های قرارداد بود. 
راهکار دوم سپاهانی ها این بود که رقم سال اول 
بازیکنان را نهایتا تا 15میلیارد درنظر بگیرند و 
باقیمانده رقم را در بودجه سال آینده لحاظ کنند. 
این کار برای نفراتی مثل شکاری و اسدی انجام 
شد اما نگرانی بزرگ این بود که بودجه سال آینده 
سپاهان از همین حالا در حال پر شدن است! در 
نتیجه این راه حل برای عیسی به بن بست خورد. 
سپاهان به اســدی و شــکاری نیاز داشت اما با 
توجه به ترافیک خط حمله و آمادگی قابل توجه 
شهریار، حفظ عیســی از اولویت های این تیم 
خارج شد. مورایس هم تأکید زیادی روی حفظ 
این بازیکن نداشت. با اینکه هنوز جدایی عیسی 
از تیم اصفهانی به صورت رســمی تأیید نشده و 
ممکن است در نهایت راهکاری پیدا شود، ولی 
به نظر می رسد که او به درهای خروجی سپاهان 
نزدیک شده باشد. احتمال جدایی این بازیکن از 
طلایی ها، بیشتر از شانس ماندن او در سپاهان 
است. عیسی از زمان ملحق شدن به این باشگاه، 
همه بازی ها را از بیرون تماشــا کرده است. او با 
سپاهان قرارداد دارد اما این قرارداد تا زمانی که به 
مرحله ثبت شدن در سازمان لیگ نرسد، معتبر 

نخواهد بود.

   اولین شکایت سقفی!
پس از پایان بازی سپاهان و استقلال، گفته شد 
باشگاه آبی پایتخت از رقیبش شکایت می کند. 
اگر این تصمیم اســتقلالی ها عملی شود، این 
نخستین شــکایت درخصوص سقف بودجه در 
فوتبال ایران اســت. قبلا گفته شده بود که اگر 
تیمی سقف را رعایت نکند و تیم حریف بتواند این 
موضوع را به اثبات برساند، مسابقه 2تیم 3بر صفر 
به سود تیم شاکی اعلام خواهد شد. حالا استقلال 
می خواهد از ســپاهان شــکایت کند. استقلال 
به صورت رسمی خبر شکایتش را اعلام نکرده و در 
رسانه رسمی  این باشگاه هم چنین خبری دیده 
نمی شود، اما گفته می شود این شکایت انجام شده 
و قرار است ماجرای سقف باشگاه سپاهان از سوی 
نهادهای نظارتی مورد بازرسی دوباره قرار بگیرد. 
به نظر می رسد این نوع شکایت ها از این پس به 

یک اپیدمی در فوتبال ایران تبدیل شود.

   پرسپولیس وارد می شود
مدیر روابط عمومی باشگاه پرسپولیس هم وارد 
ماجرا شده و با اینکه اسمی از سپاهان نیاورده، 
اما از لزوم محروم شدن تیم »ولخرج« لیگ برتر 
صحبت کرده است. بدون شــک، سپاهان تیم 
گران قیمتی بسته اما تضمینی هم وجود ندارد که 
استقلال، پرسپولیس و تراکتور هم کاملا سقف را 
رعایت کرده باشند. همین حالا استقلال به دنبال 
یک فوروارد خارجی اســت که طبیعتا باید رقم 
زیادی برای خرید او هزینه کند. پرسپولیسی ها 
نیز نقشه مشابهی برای یک خارجی دیگر دارند. 
در نهایت بعید به نظر می رسد 4تیم مدعی فوتبال 

ایران، تیمشان را زیر سقف بسته باشند.
 

   عبدی، نگران تر از عیسی!
از تراکتور به عنوان یکی از مقصدهای احتمالی 
عیســی آل کثیر درصــورت جدایــی قطعی از 
سپاهان نام برده می شود؛ خبری که بدون شک 
مهدی عبدی را خوشحال نخواهد کرد! مهدی 
در حساس ترین روزهای فصل گذشته، ذخیره 
آل کثیر بود و حالا کــه به یک بازیکن مهم برای 
خط حمله تراکتور تبدیل شده، اصلا دوست ندارد 

دوباره به فضای همین رقابت تکراری برگردد.

   بازیکن مازاد نمی گیریم
به نظر می رســد نحوه جدایی عیسی، یحیی 
را هم عصبانی کرده باشــد؛ چرا که او چندبار 
تأکید کــرده تیمش بازیکن مــازاد تیم های 
دیگر را جذب نمی کند. عجیب اینجاست که 
پرســپولیس به مهاجم و عیســی به تیم نیاز 
دارد اما این دو همچنان دور از هم هســتند. 
این تاوان تصمیمی اســت که این مهاجم در 

تابستان برای خودش گرفت.
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سوژه روز

برنامهبازی

پخشزنده

ایران

اسپانیا
17:00

جام جهانی بسکتبال
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فولاد

پرسپولیس
21:30

ذوبآهن

هوادار
19:30

آلومینیوم

شمسآذر
20:00

چلسی

ویمبلدون
22:15

جام اتحاديه انگليس

آیندهوون

گلاسکورنجرز
22:30

آاکآتن

آنتورپ
22:30

ليگ قهرمانان اروپا
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استقلالخوزستان

تراکتور
21:30

ليگ برتر ايران - هفته 3

مهدی عبدی شروعی بســیار خوب و مافوق تصور در تراکتور داشت. در 
شرایطی که بازی این تیم مقابل مس رفسنجان با تساوی بدون گل در حال 
پایان بود و درست در لحظاتی که هواداران به شدت علیه بازیکنان تیم شعار 
می دادند، عبدی در دهانه دروازه با یک تکل بموقع ارسال مهدی حسینی 
را قطع کرد و گل نخستین پیروزی فصل تبریزی ها را به ثمر رساند. این گل 
بسیار مهم بود و شاید اغراق نباشد اگر بگوییم ممکن است سرنوشت تیم را 
تغییر بدهد. به هر حال کادرفنی هم زیر فشار بود و حتی شایعاتی در مورد 
قطع همکاری خمز با تراکتور وجود داشــت که با از راه رسیدن نخستین 

پیروزی فصل، اوضاع بهبود یافت.
همه اینها را گفتیم تا به ارزش های کار مهاجم پیشــین پرســپولیس در 
تبریز اشاره کنیم. با این حال مهدی عبدی باید در شادمانی کردن کمی 
خویشتن دار باشد. او پس از پایان مسابقه پست گذاشت و به 3زبان مختلف 
خوشحالی اش را نشان داد! عبدی به ترکی از هواداران، به فارسی از زنوزی 

و به انگلیسی از خمز تشکر کرده تا شعف زائدالوصف خود را نشان بدهد. در 
چنین شرایطی ما نگرانیم او با همین یک گل سیر شده باشد و انگیزه کافی 
را برای ادامه کار از دست بدهد؛ مشــکلی که این بازیکن در پرسپولیس 
هم داشت. او در جمع سرخپوشان تهرانی بارها استعداد و توانایی هایش 
را نشان داده بود اما مشکل اینجا بود که او هر بار می درخشید، خیلی زود 
وارد فضای وهمی و خیال آلود می شد و  شــروع می کرد به پرسه زدن در 

شبکه های اجتماعی.
شاید اگر عبدی اشتهای بیشتری داشت، کارش به جایی نمی رسید که در 
بی مهاجم ترین پرسپولیس تاریخ فوتبال ایران در لیست مازاد قرار بگیرد. 
او حالا در تراکتور، فرصت جدیدی برای اثبات توانایی هایش پیدا کرده و 
حیف است اگر این موقعیت را از دست بدهد. همین یک پست برای اثبات 
ارادت شما به باشگاه جدید کافی بود؛ حالا به زمین برگرد و به درخشش 

ادامه بده!

شروعی رویایی تر از این اصلا در ذهن کســی نمی گنجید؛ اینکه مهدی 
عبدی از پرسپولیس کنار گذاشته شود، به تبریز برود، در نیم ساعت پایانی 
بازی با مس رفسنجان برای تراکتور به زمین بیاید و درست در شرایطی 
که این تیم زیر رگبار شعارهای اعتراضی هواداران قرار داشت، نخستین 
گلش را بزند؛ یک گل 3امتیازی که نخستین پیروزی فصل سرخپوشان 
تبریزی را هم ساخت. این سناریوی شیرین اما مو به مو برای مهدی عبدی 
رقم خورد تا شاید این سؤال جدی تر از قبل برای خیلی ها پیش بیاید که 
چرا یحیی گل محمدی که مهاجم تخصصــی در اختیار ندارد، به همین 
راحتی او را از دست داد؟ البته که فعلا برای قضاوت زود است اما اگر عبدی 
به درخشش خود در تبریز ادامه بدهد، فشارها روی یحیی بیش از پیش 
خواهد شد. پاکو خمز قبلا رضا اسدی ناآماده را از یحیی تحویل گرفت و 
او را به اوج رساند؛ آیا این بار قرار اســت چنین سناریویی در مورد مهدی 

عبدی تکرار شود؟

روزماندهتا
بازیهای
آسیایی

اخراجـیاخراجـینـــــانـــــاجیجی
  مهدي عبديمهدي عبدي که همزمان با فقر شديد مهاجم در پرسپوليس از اين تيم کنار  که همزمان با فقر شديد مهاجم در پرسپوليس از اين تيم کنار 

گذاشته شد، کارش را در تبريز با يک گل مهم شروع کردگذاشته شد، کارش را در تبريز با يک گل مهم شروع کرد

روزیبه
پرسپولیس
برمیگردم
مهدی عبدی مدعی است 
با مشورت یحیی از جمع 
قرمزپوشان پایتخت جدا شده 
و به تبریز رفته است
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نكته بازی

افتآقایبیحواس
حقیقتا ما در این ستون دیگر خجالت می کشیم در مورد مهدی طارمی 
حرف بزنیم و از طولانی شدن شــایعات نقل وانتقالاتی پیرامون این 
بازیکن گلایه کنیم. یعنی کار تا این حد لوث شده است. به هر حال 

روزهای پایانی پنجره است و شاید تا زمانی که شما این مطلب را 
می خوانید، سرنوشت طارمی هم مشخص شده باشد. با این حال 

آنچه مسلم است اینکه افزایش شایعات پیرامون مهاجم ایرانی، 
تمرکز او را به هم زد و باعث شد این بازیکن کیفیت سابق را 
نداشته باشد. طارمی در سومین بازی این فصل پورتو هم گل 
نزد و یکی از ضعیف ترین نمرات را گرفت. او در برابر ریوآوه 

78دقیقه بازی کرد و زمانی بیرون رفت که تیمش با یک گل 
عقب بود اما با خروج او پورتو 2گل زد و بازی را برد!

ازتیمجدیدتخبرینشد؟
پس از انتقال ســردار آزمون به رم، خیلی از اهالی فوتبال ایران به 
او تبریک گفتند که در این میان نام عارف غلامی هم به چشــم 
می خورد. مدافع پیشین اســتقلال با انتشار یک استوری، سردار 
آزمون را افتخار ایران معرفی کرد که البته توصیف اغراق آمیزی 
اســت، هرچند امیدواریم ســردار در پایتخت ایتالیا بدرخشد. با 

این حال استوری غلامی دســت کم یک خاصیت داشت و آن هم 
اینکه همه یاد او افتادند. این بازیکــن که به راحتی حاضر به تمدید 
قراردادش با استقلال نشد، نوشــته بود: »با یک تیم خارجی قرارداد 
بســتم و فقط 5روز وقت دارم درصورت فسخ آن، بتوانم به استقلال 
برگردم.« این اظهارات البته مربــوط به یک ماه پیش بود. الان فصل 
شروع شده و اســتقلال 4بازی هم انجام داده اما هنوز خبری از تیم 

جدید غلامی نیست.

بین2تیم،دومهستید
با وجود شکست در برابر استقلال تهران، انصافا استقلال خوزستان 
نمایش خیلی خوبی در آزادی داشت و سزاوار باخت نبود. در همین 
راستا فرزین گروســیان، دروازه بان تیم خوزستانی گفت: »خودتان 
کیفیت تیم ما را دیدید و به نظرم تیمی در تهران، استقلال را این قدر 
تحت فشار نگذاشته بود.« خب این خیلی جمله رایجی است و بسیاری 
از بازیکنان تیم های مقابل پرسپولیس و استقلال، بعد از پایان بازی 
از این حرف ها می زنند اما راستش این جمله گروسیان در موقعیت 
جالبی بیان نشد. تازه هفته چهارم لیگ است، استقلال فقط 2بازی 
خانگی برگزار کرده و هر دو تیم مقابل هم عالی بودند. حتی می توان 
گفت ملوانی که در آزادی پنالتی خراب کرد، بیشتر استقلال را تحت 
فشار قرار داد. در حقیقت اســتقلال خوزستان از این نظر بین 2تیم 

مهمان استقلال دوم است!

یاسین
تهدیدسروش
در مورد تقارن روز بد رفیعی با 
روز خوب سلمانی در پرسپولیس

در روزی کــه ذوب آهن حتی یک 
ضربه داخل چهارچوب هم به سمت 
دروازه پرســپولیس نزد، ســرخ ها 
نخستین گل فصل شان را خوردند 
و 2 امتیاز کلیدی از دســت دادند. 
این گل روی اشتباه سروش رفیعی 
به ثمر رســید و تبدیل بــه یکی از 
2گل به خودی لیگ بیست وســوم 
تا اینجای کار شــد. دیگری را علی 
عدنان، بازیکن مس رفسنجان برابر 
شمس آذر قزوین به تیم خودی زد. 
به هر حال ســروش در بازی با تیم 
اصفهانــی مرتکب اشــتباه بزرگی 
شــد و بین 2نیمه هم با نظر یحیی 
گل محمدی از ترکیب اصلی بیرون 
رفت. ایــن قطعا یکــی از بدترین 
روزهــای فوتبالی رفیعــی بود که 
شاید از شانس ضعیفش با روز خوب 

یاسین سلمانی همزمان شد.
خریــد جدیــد سرخپوشــان در 
20 دقیقــه پایانی بــه زمین آمد و 
خیلی مسلط و دلگرم کننده نشان 
داد. به هر حال ســلمانی بازیکنی 
نیســت که برای نیمکت نشــینی 
بلندمدت به پرسپولیس آمده باشد 
و چه بســا با اتفاقاتی که پنجشنبه 
گذشته در ورزشگاه آزادی رخ داد، 
یحیی گل محمدی وسوســه شده 
باشــد که این بازیکــن را به جای 
سروش در ترکیب اصلی قرار بدهد. 
رفیعی از اواخر فصل گذشــته و با 
تغییر سیستم پرسپولیس و استفاده 
از تنها یک هافبک دفاعی به ترکیب 
اصلی قرمزها رســید و این موضوع 
مقارن شــد با بهبود نتایج قرمزها. 
حالا اما جایگاه او از سوی همبازی 

جدیدش تهدید می شود.

 هفته چهارم از رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران 
امروز با انجام 3بازی به پایان می رسد. از 8بازی 
هفته چهارم 5مســابقه در روزهای دوشنبه و 
سه شنبه برگزار شــده و 3مسابقه باقیمانده 
نیز امروز و امشــب برگزار می شود که در 
مهم ترین بازی پرســپولیس در اهواز به 
مصاف فولاد خواهد رفت. در 2بازی دیگر 
نیز ذوب آهن و آلومینیــوم به ترتیب 

میزبان هوادار و شمس آذر هستند.

   ذوب آهن – هوادار
از بــازی قبلی ایــن دو تیم در 
فولادشــهر زمــان زیادی 
نگذشــته چراکــه فصل 
گذشــته درســت در 
آخرین هفته بازی ها 
بود که تیم هوادار به 
میهمانی ذوب آهن 

2تیم در آخریــن هفته رفت. اتفاقا بازی 
لیگ بیست ودوم بازی پرگل و جالبی از کار 
در آمد؛ ذوب آهن 3بار پیش افتاد و سعید 
سحرخیزان 3بار بازی را به تساوی کشاند. 
حالا سحرخیزان به گل گهر پیوسته و از 
3گلزن ذوب آهن هم فقط محمدحسین 
اسلامی در این تیم مانده و نریمان جهان و 
اکوان، فولادشهر را ترک کرده اند. حتی 
سرمربیان هر دو تیم هم به نسبت 
آن مســابقه دچار تغییر 
شده اند و خلاصه با 
2تیم جدید طرف 

هستیم. ذوب آهن با محمد ربیعی فصل جدید را 
خوب آغاز کرده و 4امتیاز از 3بازی ســخت دارد. 
هوادار هم 4امتیازی اســت اما ایــن 4امتیاز را از 

بازی های ساده تری به دست آورده است.

   آلومینیوم – شمس آذر
جدال 2تیم برنده هفته گذشته در اراک می تواند 
یکی از جالب ترین بازی های هفته چهارم لیگ باشد. 
آلومینیوم بعد از آنکه در هفته اول به پرسپولیس 
باخت، هفته های دوم و ســوم را با پیروزی پشت 
سر گذاشــت و حالا یکی از تیم های بالای جدول 
لیگ است. شمس آذر هم اگرچه در نخستین بازی 
خانگی اش مغلوب شده، اما از 2بازی خارج از خانه 
4امتیاز گرفته و همین هفته گذشــته مس را در 
رفسنجان با 3گل برده اســت. تیم خوش ترکیب 
و جذاب سعید دقیقی امشب هم میهمان است و 
شاید روند خوبش در میهمانی ها همچنان ادامه پیدا 
کند. در آن سوی میدان شاگردان مجتبی حسینی 
اگرچه به اندازه شمس آذر جذاب بازی نمی کنند اما 

در امتیاز گرفتن از رقبا کاملا موفق عمل کرده اند.

   فولاد – پرسپولیس
2فصل قبل، تیم پرســپولیس در شــروع فصل 
و در همان هفتــه اول به اهواز رفــت و فولاد را با 
3گل شکســت داد. در آن روز هدایــت فولاد بر 
عهــده عبدالله ویســی بــود و پرسپولیســی ها 
خوش شــانس بودند که تیــم اهــوازی را در آن 
شرایط شکســت دادند، چون 3هفته بعد ویسی 
برکنار شد، نکونام به اهواز برگشت و فولاد دوباره 
سروشــکل قدرتمند خودش را پیدا کرد. ظاهرا 

امسال هم پرسپولیســی ها  چنین شانسی برای 
بازی با فولاد آورده اند. قرمزپوشــان خوزستان با 
علیرضا منصوریان بدترین شروع تاریخ خودشان 
را داشته اند و با رفتن منصوریان حالا فولاد بدون 
سرمربی است. این تیم احتمالا در هفته های آتی 
با یک ســرمربی نامدار دوباره به روزهای اوجش 
برمی گردد و در این میان پرسپولیس شاید آخرین 
تیمی باشد که فرصت رویارویی با یک فولاد ضعیف 
را خواهد داشت. پرسپولیســی ها هفته گذشته 
نخستین توقف فصل جدید را تجربه کردند و در 
مقابل ذوب آهن ناکام شدند. نخستین گل خورده 
بیرانوند در فصل جدید توسط خودی ها زده شد و 
در خط حمله نیز پرسپولیس همچنان فاقد مهاجم 
کارآمد و گلزن نشــان داد. درحالی که فقط چند 
ساعت تا پایان نقل وانتقالات باقی مانده، مشکلات 
پرســپولیس در خط حمله همچنان پابرجا ست 
و هواداران امید چندانی به خط آتش تیمشــان 
ندارند. شــاگردان یحیی با این شــرایط به اهواز 
رفته اند و شــاید تنها امیدواری آنها به این است 
که با ضعیف ترین خط دفاعی لیــگ بازی دارند. 
طی 3هفته اول و تا این مقطع، فولاد با 9گلی که 
دریافت کرده ضعیف ترین دفاع لیگ را داشــته 
اســت. این تیم به طور میانگین در هر بازی 3گل 
خورده و خط حمله پرسپولیس که به طور میانگین 
فقط یک گل در هر بازی می زند، شــاید در اهواز 
کمی موفق تر از قبل عمل کند. از آن طرف البته 
یک احتمال دیگر هم وجود دارد؛ اینکه با جدایی 
منصوریان بندها از پای بازیکنان فولاد باز شــده 
باشند و شوک رفتن او باعث شود چهره جدیدی از 
این تیم جنوبی را مقابل پرسپولیس شاهد باشیم.

فولادجدیـــدفولادجدیـــد
پرسپولیسقدیمپرسپولیسقدیم
پرسپولیس که دچار یکنواختی و تکرار شده امشب به زمین فولاد می رود 
که با رفتن منصوریان احتمالا شکل جدیدی پیدا خواهد کرد

بهروز رسایلی|  اگرچه روی گل دریافتی پرســپولیس از ذوب آهن علیرضا 
بیرانوند هم مقصر بود و نبایــد آنطور دروازه خودی را خالی می گذاشــت اما 
منصفانه باید گفت گناه ســروش رفیعی در این مورد ســنگین تر است. بسیار 
توصیه شده که هنگام ارسال پاس به عقب برای دروازه بان، با چشم باز این کار 
را انجام بدهید، ضربه تان زاویه و ارتفاع نداشــته باشد و حتی المقدور بیرون از 
چهارچوب هم باشد. سروش اما هیچ کدام از این قواعد را رعایت نکرد تا یک گل 
به خودی کاملا ناشیانه بزند. با وجود این، اتفاق عجیب این بود که بیرانوند هم 
پا به پای رفیعی و حتی از سوی برخی هواداران، بیشتر از سروش مورد ملامت 
قرار گرفت. شکل گیری این فضا، نمی تواند بی ارتباط با اتفاقات اول فصل، فسخ 
قرارداد یک طرفه بیرانوند با پرسپولیس و مذاکره او با استقلال باشد. در حقیقت 
به نوعی به نظر می رسد آستانه تحمل هواداران پرسپولیس در مورد این بازیکن 
پایین آمده اما خود او در جریان این موضوع نیست و همچنان مشغول بازیگوشی 

و سهل انگاری است.
11   شرایط برای بیرانوند زمانی بدتر شــد که او پای پست عذرخواهی سروش 
رفیعی، کامنت ناشــیانه ای گذاشــت و به این بازیکن دلداری داد. بیرانوند در 
این کامنت، برای دوست و همبازی اش نوشته بود: »فدای سرت« و چیزهایی 
شبیه این. اصل موضوع چندان عجیب نیست و بسیاری از هواداران پرسپولیس 
هم دقیقا همین موضع را گرفته بودند اما مشــکل از جایی شروع می شود که 
خود بیرانوند هم شریک آن اشــتباه فنی بود و حق نداشت از موضع هواداران 
پرســپولیس اظهارنظر کند. در حقیقت این طرفداران تیم هستند که باید به 
سروش و بیرانوند بگویند »فدای سرتان« اما بیرو این نکته ساده را درنظر نگرفت 

تا انتقادها از او افزایش بیابد.
22   بیرانوند در دفاع از خودش بابت آن صحنه گفته: »رفته بودم لب خط که سر 
پرتاب اوت در جریان بازی قرار بگیرم.« نکته مهم اما اینجاست که به طور کلی 
بیرو گرفتار اعتمادبه نفس بسیار زیاد و بالاتر از حد مجاز است. او حتما بهترین 
گلر حال حاضر ایران به شــمار می آید اما گاهی آنقدر در این هوا غرق می شود 
که بدیهیات دروازه بانی را از یاد می برد. بسیار خب؛ شما 
رفتی اوت را جمع کنی، ســریع برگرد. این تعلل، 
یادآور گلی است که مهدی رحمتی در دربی لیگ 
ششــم از مهرزاد معدنچی خورد. گلر استقلال هم 
آن روز غرور الکی داشت؛ آنقدر که حتی گزارشگر 
بازی گفت: »ایــن اعتماد به نفــس کاذب آخر کار 
دســت رحمتی می دهد.« همین اتفاق هم افتاد و او 
که بیهوده از دروازه خارج شده بود، روی کرنر سریع 
پرسپولیسی ها غافلگیر شــد. فقط هم این نیست؛ 
بیرانوند فصل گذشته هم آنقدر اقدام به دریبل زنی 
کرد که یک بار توپ را لــو داد و با واکنش تند و تیز 
یحیی گل محمدی مواجه شد. او لیگ نوزدهم هم در 
بازی با سپاهان به بهانه اعتراض به داور، دروازه اش را 
ترک کرد، کلی جنجال راه انداخت، با امیر قلعه نویی 
سرمربی تیم حریف گفت وگو کرد و بعد هم یک گل 
40متری از استنلی کی روش خورد. گلر باید بداند 
عدم تمرکز او، ممکن اســت به قیمت از بین رفتن 

رویاهای یک تیم تمام شود.
33   همه این ویژگی ها طی چند ســال اخیر در 
وجود بیرانوند جمع بوده امــا آن زمان هواداران 
بیشتر با او مماشات می کردند. چرا؟ چون بسیار 
دوستش داشتند. حالا اما داستان این تابستان، 
نگاه ها را نســبت به بیرو عوض کرده و خیلی از 
پرسپولیســی ها او را فقط به چشم یک کارمند 
می بینند. در نتیجــه علیرضــا فرصتی برای 

ارتکاب اشتباهات بزرگ ندارد.

شاید علیرضا بیرانوند نداند اما تحمل هواداران پرسپولیس 

در مورد او کم شده است

چوبخطپر
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درخشــش لیونل مســی در لیگ فوتبال آمریکا 
چالش هایی را برانگیخته است. هواداران کریستیانو 
رونالدو ادعا می کنند لیگ عربســتان سخت تر از 
آمریکا ســت و حتی پیش از ورود رونالدو به لیگ 
برتر عربستان هم لیگ فوتبال این کشور از آمریکا 
سر بود. تحلیل این عده این است که عربستان 
بهترین بازیکنانش را در لیگ نگه داشته 
و تعدادی خارجی هم به آنها اضافه 
کرده است اما همه بازیکنان تیم 
ملی آمریکا در لیگ های خارجی 
بازی می کننــد. در حال حاضر با 
توجه به هجوم ستارگان بزرگ فوتبال جهان 
به عربستان، ادعای آنها شاید پذیرفتنی باشد. در 
لیگ آمریکا غیر از مسی و بوسکتس که هنوز در 
سطحی بالا قرار دارند، چند بازیکن تمام شده 
نظیر کیه لینی، برناردسکی، اینیسنیه و... 
حضور دارند که تعدادشــان انگشت شمار 
است، با این حال، نمی شود لیگ آمریکا را 
هم دست کم گرفت. آنها یکی از 3میزبان 
جام جهانی 2026 خواهند بود، میزبان 
کوپاآمریکا  2024، میزبان بزرگ ترین 
جــام باشــگاه های جهان 2025)با 
حضور 32تیم(، صاحــب گران ترین 
استادیوم های دنیا هستند، رتبه 16 
بهتریــن لیگ های جهــان و رتبه 7 
باارزش ترین لیگ های جهان را دارند 
و به گفته چفرین، رئیس یوفا، احتمالا 
میزبانی فینــال چمپیونزلیگ 2025 یا 

2026 هم به این کشور می رسد.
اختلاف سطح مسی با بازیکنان شاغل در 
MLS صدای خانواده های این بازیکنان 
را هم درآورده است. آنها ناراحتند که 
حضور مسی در لیگ عادلانه نیست و 
جلوی رشدشان را می گیرد. مادر یکی 
از بازیکن های فیلادلفیا گفته: »این 
عادلانه نیست! از زمانی که مسی به 
اینتر مایامی آمده اســت، هیچ کس 
نمی تواند جلویش را بگیرد. او خیلی از 
بچه های ما بهتر است که باعث شده 
بچه ها نسبت به  خودشان حس بدی 
پیدا کنند. پسرم وقتی در نیمه نهایی 
لیگزکاپ به اینتر مایامی باخت، تا 
صبح گریه کرد.« مادر یکــی از بازیکنان اورلاندو 

سیتی توضیح داده است: »مسی بازیکن بزرگی است 
اما مسئله عدالت مطرح است. او باید با بازیکنانی در 
ســطح خودش بازی کند.« این مادر تهدید کرده 

است که در دادگاه شکایت می کند.
ساعت 3 بامداد فردا اینترمایامی با مسی باید در لیگ 
با نشویل بازی کند. این یک بازی سخت است چون 
نشویل تیم هفتم و اینتر تیم چهاردهم جدول است. 
2تیم فینالیست لیگزکاپ بودند که اینتر در ضربات 
پنالتی موفق به کسب جام شد. اینتر در بازی قبلی 
نخستین برد خود را پس از 11بازی به دست آورد. 
این نخستین بازی مسی در لیگ بود. مسی در این 
فصل می تواند رکوردهای فراوانی را هدف قرار دهد:

    او فقط به 3گل دیگر برای رسیدن به 500گل 
لیگی در عمر فوتبالی اش نیــاز دارد که به زودی 
به آن می رســد؛ 474گل در 520بازی در لالیگا، 
22گل در 58بازی در لیگ یک فرانسه، یک گل در 

. MLS  یک بازی در
    لئو مســی با حدود 150بازی کمتر، 21گل با 
گل های رونالدو اختلاف دارد؛ رونالدو: 838گل و 

مسی: 817گل.
    اینتر مایامی در این فصل؛ قبل از مسی: 5برد و 

14باخت، بعد از مسی: 9برد و بدون باخت.
    عملکرد مســی در تیم و لیگ جدیدش؛ 9برد 

متوالی و تأثیر روی گل در هر 9بازی.
    عملکرد مســی در فصل24-2023: 9بازی، 
 11گل و 3پــاس گل. عملکرد رونالــدو در فصل

 24-2023: 9بازی، 9گل و 2پاس گل.
    گل مســی به نیویورک ردبولز این رکوردها را 
برای او ثبت کرد: 11گل بــا اینتر مایامی، 25گل 
در سال 2023، 715گل با باشگاه ها، 497گل در 

لیگ ها، 818گل در کارنامه تاریخی.
    مسی 10گل اول خود را با پیراهن اینتر مایامی 
به ثمر رســاند اما هیچ کدام از آنها در این رکورد 
به حساب نمی آیند، زیرا آن 7بازی همگی در جام 

اتحادیه بودند.
    کارلوس رویس و مامادو دیالو قبلا در 10بازی 
به 10گل زده درMLS  رسیده بودند. مسی فعلا 
یک گل در ایــن لیگ زده و اگــر بتواند در 9بازی 
گل های لیگی اش را دورقمی کند، به این رکورد هم 
دست می یابد. دروگبا در 11بازی 10گله شده بود.
    حتی ثبت بیشــترین تعــداد هت تریک هم 
دور از دســترس نیســت. جوزف مارتینس با 6، 
کریس واندولوفسکی، بردلی رایت فلیپس، دیگو 

سرنا و استرن جان با 5هت تریک 
بهتریــن رکــورد زدن 3گل یا 
بیشتر در لیگ آمریکا را دارند. 
مارتینــس در 65بــازی 6بار 
هت تریک کرده بود. مسی هنوز 
شــروع به این کار که تخصص 

خودش است، نکرده.
    درست است که لیونل مسی در 

بازی های پیاپی برای اینتر مایامی گل 
زده، اما فعلا در لیگ همین یک گل را ثبت 

کرده اســت. در تاریخ لیگ فوتبال حرفه ای 
آمریکا جــوزف مارتینس ســال 2019 در 

15بازی پیاپی گل زده بود. رســیدن به 
چنین رکــوردی حتی برای مســی هم 
ســخت خواهد بود. کارلوس ولا، ستاره 
مکزیکــی در همان ســال در 11بازی 
پیاپی به گل رسیده بود. دیگو والری و 
یک بار دیگر جوزف مارتینس در 9بازی 

پیاپی موفق به گلزنی شده بودند.
    برایان فرناندز تنها بازیکنی است که در 

5بازی اول خود گلزنی کرده است؛ کاری که در 
مه و ژوئن 2019 برای تیم پورتلند تیمبرز انجام داد. 
بعید است مسی نتواند به این رکورد برسد. بهترین 
عملکرد او در تمام رقابت ها با بارسلونا در زمستان 
13-2012 بود که در 10بازی 16گل به ثمر رساند. 
او همچنیــن یک بار در 8بازی متوالــی در فوریه و 

مارس 2012 توانسته بود 18گل به ثمر برساند.
    مســی در فصل 13-2012 لالیگا در 21بازی 

متوالی گل زد.
    کارلوس ولا سال 2019 با 34گل آقای گل شد 
که رکورد گلزنی یک بازیکن در یک فصل لیگ است. 
جوزف مارتینــس با 31گل ســال 2018 و زلاتان 
ایبراهیموویچ با 30گل سال 2019 بهترین عملکردها 

را داشته اند. فعلا مسی یک گل در لیگ زده است.
    2گل مسی در جام اتحادیه از ضربات ایستگاهی 
زده شد تا مجموع گل های او در ضربات ایستگاهی 
به 54گل در تمامی رقابت ها  با تیم های باشگاهی 
اسپانیا، فرانسه و ایالات متحده برسد. فقط 3بازیکن 
توانسته اند حداقل 4ضربه ایســتگاهی در فصل 
عادی را در یک فصل لیگ آمریکا به ثمر برسانند؛ 
سال 2012 بکام از روی ضربات ایستگاهی 4گل، 
سال2015 جووینکو 5گل و سال2021 لوکاس 

زلارایان 5گل زدند.

تفاوت میان 
بهترین ها

جود بلینگام و ایســکو تنها 
بازیکنان  این  فصــل فوتبال 
اروپا هستند که در هر 3بازی 
ابتدایــی فصــل، به عنــوان 
بهترین بازیکن زمین انتخاب 
شــده اند. با این تفــاوت که 
بلینگام در رئال مادرید زننده 
4گل در 3بازی بــوده و این 
تیم هر 3مسابقه خود را برده 
اما ایســکو عضو تیم بتیس 
اســت که این هفته شکست 
4 بر 2 مقابل بیلبائو را تجربه 
کرد. ایســکو یــک نیم فصل 
کامل را پس از فسخ قرارداد 
با ســویا بدون تیم بود و این 
تابســتان شایعه شــده بود 
می خواهد بــه تراکتور بیاید. 
او برای نخســتین بار بعد از 
تقریبا 2ســال در لالیگا گل 
زد و آخرین گلش در جریان 
پیروزی 6 بر یک رئال مقابل 
مایورکا در فصل 22 – 2021 

به ثمر رسیده بود.

کولاک 
دفاعی ترین تیم 

دنیا
در هفته ســوم لالیــگا یک 
نتیجــه عجیب رقــم خورد. 
پیــروزی 7 بــر صفــر بــه  
خودی خود عجیب است، چه 
برســد به اینکه تیــم دفاعی 
سیمئونه یعنی اتلتیکومادرید 
آن را به دست آورده باشد. این 
تیم موفق شــد 7گل به رایو 
وایکانــو بزند. یــک دهه بود 
که آنها چنین بردی به دست 
نیاورده بودند. در 65سال اخیر 
در لالیگا فقط بارسلونا خارج 
از خانه توانسته بود با گل های 
زیاد )تفاوت بیش از 7+ گل( 
بازی ها را ببــرد: 1959 لاس 
پالماس صفر – 8 بارســلونا، 
 - صفــر  مــالاگا   1963
7بارسلونا، 2010 آلمریا صفر 
- 8بارسلونا، 2012 رایو صفر 
- 7بارســلونا، 2015 کوردوبا 
صفــر - 8بارســلونا، 2016 
دپورتیوو صفر - 8بارســلونا، 

2023 رایو صفر - 7اتلتیکو.

آرسنال با فروش برخی بازیکنانش در تلاش است بین خریدها و فروش ها تعادل ایجاد کند. لیست ورودی ها 
در فصل 24- 2023 تا این لحظه: 105میلیون پوند برای رایس، 65میلیون پوند برای هاورتس، 38.5میلیون 
پوند برای تیمبر و 30میلیون پوند برای داوید رایا. لیست خروجی ها: 35میلیون پوند برای بالوگان، 20میلیون 
پوند برای ژاکا، 10میلیون پوند برای ترنر، 6میلیون پوند برای ماری، 5میلیون پوند برای تراســتی، 2میلیون 
پوند برای لنو، 2میلیون پوند برای ماوروپانوس، 1.5میلیون پوند برای گندوزی و 1.2میلیون پوند برای تیرنی.

چلســی قبل از پایان مهلت نقل و انتقالات به پیشنهادهای 
چالوبا و مارک کوکوریا گوش خواهد داد. چالوبا را بایرن مونیخ 
برای پر کردن جای خالی پاوار می خواهد و کوکوریا 

برای جانشینی لوک شــوی مصدوم مورد 
توجه منچســتریونایتد اســت. با اینکه 
پیشنهاد اولیه بایرن برای انتقال قرضی 
چالوبا رد شــده، آنها همچنان مشتاق 
جذب این بازیکن هســتند. خود چالوبا 
هم خواهان انتقال به بایرن مونیخ اســت. 

چلسی فقط به فروش دائمی علاقه مند است 
و برای چالوبا 50میلیون پوند قیمت تعیین کرده.

تاتنهام برنان جانسون را به عنوان گزینه اصلی جانشینی هری کین درنظر گرفته است. اسپرز به توافق با ناتینگهام 
فارست برای انتقال مهاجم ولزی امیدوار است؛ انتقالی که ممکن است حدود 50میلیون پوند هزینه به همراه داشته باشد.

قــرارداد فرمین لوپس تا 2027 تمدید شــد. 
بارســلونا رقم فســخ این پدیده را کــه در تور 
پیش فصل در ال کلاسیکو به رئال مادرید گل زده 

400میلیون یورو تعیین کرده است.

الشباب عربســتان به خرید یانیک کاراسکو از 
اتلتیکومادرید نزدیک است. این بلژیکی مدتی هم 
در لیگ چین بازی کرد و پول گزافی به دست آورد.

تماس های مثبتی بین اینتر و بایرن برقرار شده 
و انتظار می رود که باواریایی ها بالاخره مجوز سفر 
بنجامین پاوارد به ایتالیا را صادر کنند. 2باشگاه از هفته 
قبل برای انتقالی 32میلیون یورویی توافق کرده اند.

مانئوس نونس در تمرینات ولوز حاضر نشــده 
تا با خروجش به مقصد منچسترسیتی موافقت 
شود. نونس با منچسترسیتی توافق کرده است و 

می خواهد به این تیم بپیوندد.

فولام با ســویا برای جذب لوکاس اوکامپوس، 
مهاجــم آرژانتینی تیم به توافــق کامل و نهایی 

رسید.

 بنفیکا به ژائو فلیکس اطلاع داده است که برای 
انتقال قرضی اش آمادگی دارد. اتلتیکو هم با این انتقال 
موافق است اما خود بازیکن دوست دارد به بارسلونا 

برود. باشگاه الهلال هم او را قرضی می خواهد.

روملو لوکاکو به آاس رم نزدیک تر شد. رم برای روملو 6میلیون پوند برای یک فصل قرضی پرداخت می کند و او دستمزد 
خود را کاهش می دهد. چلسی با انتقال لوکاکو دستمزد کامل 325هزار پوند در هفته ای او را صرفه جویی می کند و تقریبا 
16میلیون پوند در طول فصل پس انداز می شود. لوکاکو در آگوست 2021 با 124میلیون دلار توسط چلسی از اینتر 
خریده شد، ژوئن 2022 با 8میلیون دلار به اینتر قرض داده شد و آگوست امسال با 8میلیون یورو قرضی به رم می رود.

پس از مذاکراتی طولانی گویا انتقال کانسلو از من سیتی به بارسلونا قطعی شده است. 2باشگاه بر سر انتقال 
قرضی همراه با بند خرید ژائو کانسلو به توافق رسیده اند. مدافع پرتغالی به بارسلونا سفر کرد و به زودی قرارداد 

خود را به امضا خواهد رساند.

 2باشگاه مایورکا و سویا از اصلی ترین گزینه های راب هولدینگ، مدافع 27ساله و انگلیسی آرسنال در این فصل 
هستند. آرسنال که به تازگی تیرنی را قرضی به سوسیداد داده، در تلاش است اسمیت رو را هم به چلسی بفروشد.

 این این
  عادلانه  عادلانه
نیستنیست

مسی چه رکوردهایی را در آمریکا 
می تواند جابه جا کند؟

ین  بیشــتر
گلزنی مســی از روی 

ضربات ایستگاهی در یک فصل 
در اروپــا، 8گل در 50بازی در فصل 
19-2018 در تمام رقابت ها با بارسلونا 
بوده است. او در فصل 18-2017 لالیگا 
هم 6گل از روی ضربات ایستگاهی زد. 

او حداقل 4ضربه آزاد را در 4فصل 
لالیگا به گل تبدیل کرد.

مسی 
پس از قهرمانی با آرژانتین 

در جام جهانی  2022 موفق شد 
25گل بزند که بین بازیکنان تیم قهرمان 

بیشترین تعداد گل است. لائوتارو با گلی 
که پریشب برای اینتر زد، با 23گل در رده 
دوم است. دیبالا، خولین آلوارس و تیاگو 

آلمیدا بــا 11گل و آنخل دی ماریا با 10 و 
مک آلیســتر با 7گل در رده های 

بعــدی جــای دارند.

مسی در 7بازی خود در جام 
اتحادیه یک پاس گل به 

ثبت رساند اما در بازی های 
نیمه نهایی 2پاس گل داد. او 

در فصلی که در پاری سن ژرمن 
پشت سر گذاشت، 16پاس 

گل در 32بازی لیگ یک 
فرانسه به ثبت رساند که 

10مورد در 12بازی اول ثبت 
شد. کارلوس والدرامای 

کلمبیایی در نخستین فصل 
خود، 15بازی طول کشید تا 
10پاس گل خود را ثبت کند. 

اندی ویلیامز سال 1999 
این کار را در 12بازی برای 

کلمبوس کرو انجام داد. کاکو 
هم سال 2018 با تیم نیویورک 

ردبولز 10پاس گل داد. مسی 
می تواند به این رکورد هم در 

لیگ آمریکا برسد

درحالی که همه از غیبت کامران قاسمپور در مسابقات 
جهانی صحبت می کنند، کمتر کســی از کشتی گیر 
جایگزین او حرف می زند. جانشین قهرمان دنیا یک 
جوان 21ساله دهه هشتادی است که 2مدال طلای 
امیدهای جهــان را در کارنامه خــود دارد. امیرعلی 
آذرپیرا در بین اهالی کشتی به هیچ وجه کشتی گیر 
گمنامی نیست و با وجود سن کمش بارها از سکوهای 
قهرمانی بالا رفته و در رده بزرگســالان نیز عملکرد 
خوبی داشــته اســت. رزومه آذرپیرا باعث می شود 
کماکان کسب مدال در وزن 92کیلوگرم در مسابقات 
جهانی دور از ذهن نباشد. آذرپیرا در جام تختی هم 
نمایش خوبی داشت و فقط فینال را در ثانیه های پایانی 
مقابل مجتبی گلیج از دســت داد وگرنه می توانست 
دوبنده تیم ملی را در وزن 97کیلوگرم به دست بیاورد. 
او با مصدومیت اولیه قاســمپور بــه اردوی تیم ملی 
فراخوانده شد و حالا به صورت رسمی نامش به اتحادیه 
جهانی اعلام شــده تا ملی پوش ایران در مســابقات 
جهانی 2023 در وزن 92کیلوگرم باشــد. در ادامه 
گفت وگوی همشهری را با این کشتی گیر می خوانید.

   زمانی که به خاطر مصدومیت کامران 
قاسمپور اعلام شد شاید تو مسافر بلگراد باشی، 

چقدر برای حضور خودت شانس قائل بودی؟
آقای درستکار ســرمربی تیم ملی همان موقع با من 
صحبت کردند و شــرایط را گفتند. از همان موقع در 
اردو حاضر شدم و در کنار تیم اصلی تمرین می کردم. 
تمام تمرکزم روی کار خودم بود و سعی می کردم به 
بهترین شــکل تمرینات را انجام دهم. روز اول گفتم 
آمده ام کمک کنم و تا همیــن چند روز پیش هم که 
مصدومیت آقاکامران پیش آمد فقط تمرین می کردم 

و قصدم کمک کردن بود.

  فکر می کردی 
ملی پوش ایران در بلگراد 

شوی؟
آقای قاســمپور ایــن اواخر 
شــرایطش خیلی خوب بود. 

همه فکر می کردیم مصدومیت 
را پشت سر گذاشــته و صددرصد 

به مســابقات جهانی می رود که دوباره پایش دچار 
کشیدگی شد. امیدوارم خیلی زود دوباره شرایط لازم 
برای حضور روی تشک را به دست آورد. درباره خودم 
هم باید بگویم در این مــدت دائما در کنار تیم اصلی 
بودم و شرایطم خوب اســت. از فرصتی که به دست 
آمده باید به بهترین شکل استفاده کنم تا برای کشورم 

افتخار بیاورم.

  طلای وزن 92کیلوگرم طی 2سال 
گذشته به ایران رسیده و حالا در سومین سال تو 
ملی پوش ایران هستی. خودت نتیجه را چطور 

پیش بینی می کنی؟
در این مدت تمرینات خوبی را پشت سر گذاشتم 
و شــرایط بدی ندارم. تمام تلاشــم را می کنم که 
بهترینم را روی تشــک نشــان دهم. کشتی های 
کم اشتباه بگیرم و برای هر کشــتی تمام توانم را 
بگذارم تا برنده از تشــک بیرون بیایم. مسئولیت 
سنگینی روی دوشم است ولی کم فروشی نمی کنم 
و با تمام وجودم برای خوشحال کردن مردم تلاش 

می کنم.

  از حریفانت شناخت داری؟
فیلم کشتی بیشتر حریفانم را دیده ام و برای هر کدام با 

کمک کادر فنی برنامه ریزی خواهیم کرد.

فکر می کردیم فکر می کردیم 
کامران به جهانی کامران به جهانی 

می رودمی رود
آذرپیرا دارنده 2 مدال طلای امیدهای جهان می گوید از 
روز اول آمده تا کمک کند و تا همین چند روز پیش که 

مصدومیت قاسمپور پیش آمد فقط تمرین می کرده است
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افقی:
 1- تخــم ماهــی- پــارک 
جنگلی شــمال شرق تهران- 

آشکارساختن
2- نام چند تن از پادشــاهان 
هخامنشی بود- از باشگاه های 

فوتبال اسپانیا
در  نزاکــت- شــهری   -3
استان کرمانشــاه- نخستین 
نســخه های قرآن با این خط 

نوشته شده است
4- چراگاه- خمیده- ســازی  

بادی
5- کتف- تمام کننده- از آلات 

موسیقی- از افعال اسنادی
6- سیاه پوســت- نهم عربی- 

درخشنده رو
7- پســر مازندرانی- گیاهی 

با ساقه بالا رونده- مادربزرگ
8- فیلمی ســاخته سیدنی 

لومت، سینماگر آمریکایی
9- برکــت ســفره- زاینده- 

قهوه ای مایل به سبز
10- نوعی کارد نــوک تیز- 

ایشان- بلند و والا
11- روز گذشته- زاده 

چهارپایان- دورترین- پوستین
12- زبانه آتش- ژاله- بیش

13- نوعی عفونت ویروســی 
دستگاه تنفس- از رنگ های 

ترکیبی- ریسمان

14- آلبومــی بــا آواز بیژن 
بیژنی- نافرمان

15- سازگاری- دومین قاره 
بزرگ دنیا- پیرایه
  

عمودی:
1- همراه اطوار- راه رفتن مار- 

عدالت پیشه
2- خوشحال- خوشبو کننده 

شیرینی- درهم پیچیدن
3- قوم سفید پوســت بومی 
شمال آفریقا- نیروی جاذبه- 

ماقبل پیشین
4- قدم یکپا- تشخیص دادن- 

لوله دودکش
5- گســتردگی- رنجــش و 

آزردگی- پروردگار عالم
6- از طوایــف قشــقایی- 

همسرگزیده- کمد
7- پیشینیان- مستمری- تلخ
8- فلانی- تحویل دادن- نوزاد

9- باغ وحــش خارجی- نفی 
بلد- نوشته حاشیه سند

10- آکادمی علوم و هنرهای 
سینمایی- سنگ آتش زنه- 
پیشــوندی در دســتگاه 
یکاهای بین المللی به معنی 

میلیون
11- کشتی جنگی- مسابقه 
ملی افغانستان- گوشه ای در 

دستگاه ماهور

12- گفته ای بر پایه استدلال های 
نادرســت- متنفــر- ســدی در 

خوزستان
رنگارنــگ-  شــوره زار-   -13

جلا دهنده کفش
14- ســنگریزه- آدرس- سازمان 
علمی و فرهنگی وابسته به سازمان 

ملل متحد
15- واحــد اندازه گیــری ظرفیت 

الکتریکی- بسیار زیاد- پراکندن

زبسردزبساکسالا
ناگاهیباماخوک
بکارایردمروت
نکشوانلوادترس
ایلیماسدنهما

سمایاجسیدوخیب
ربلدبیجماراخ

هامیردامانلخد
دیقمندتسقفشم
رادیاپهارکاکب
اناناجزاراتخ
هسفیرعتریناوت

کتسهکلاسسیلا
ارومویزینموها
رگشمارهایسیگیر 15

 اعداد 1 تا 9 را طوري در خانه هاي سفيد قرار دهيد كه هر رقم در سطرها، ستون ها و مربع هاي كوچك 3 در 3 يك بار جدول اعداد | 4566
ديده شود. پاسخ ها در ادامه آمده است.

سخت

621475389
597832614
384169572
839247156
765391428
142658793
253784961
478916235
916523847

متوسط

6    7   1  
  9   3    
2  8      5
 3   2   4  
   3  9    
 8   1   7  
7      2  8
   9   1   
 1   5    6872615934

916342587
543987162
395426871
261798453
487531629
638174295
724859316
159263748

ساده

متوسط

643578912
159263487
278194365
531726849
467389521
982415673
795641238
826937154
314852796

سخت

   4  5    
  7       
3 8   6    2
8 3       6
  5  9  4   
1       9 3
2    8   6 1
      2   
   5  3    

ساده

 7 2 6   9   
 1  3 4     
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روزی به پرسپولیس 
برمی گردم

مهدی عبدی مدعی است با مشورت یحیی از 
جمع قرمزپوشان پایتخت جدا شده و به تبریز 

رفته است

همشهری آنلاین|  مهدی عبدی که به عنوان 
بازیکن قرضی از پرسپولیس راهی تراکتور شده، 
شــروعی رویایی در این تیم داشته و موفق شده 
با گلی 3 امتیازی این تیــم را از بحرانی عجیب 
خارج کند. البته اینطور که خود عبدی می گوید، 
او اهداف بزرگ تری دارد و می خواهد با پیراهن 
تراکتور به آنها دست پیدا کند. او بعد از نخستین 
گلش با پیراهن تیم تبریزی، صحبت های جالبی 

داشته است.

   گل شماره یک
خیلی خوشحالم که توانستم در نخستین بازی 
برای تیم خوب و بــزرگ تراکتور بــا هواداران 
پرشــورش یک گل 3 امتیازی بزنــم و 3 امتیاز 
شیرین را کسب کنیم. متأسفانه  تیم نتایج خوبی 
نگرفته بود و این برد می تواند در آینده حسابی به 

ما کمک کند.

   پیش بینی درست
بعد از گلی که زدم به سمت محمد نصرتی رفتم 
و با او خوشحالی کردم و این به خاطر اتفاقاتی بود 
که قبل از بازی افتاد. جدا از صحبت های فنی قبل 
از بازی، آقای نصرتی قبل از بازی به من گفت که 
گل می زنم و پیش بینی اش درست از آب درآمد 

و به همین خاطر بعد از گلزنی به سمت او رفتم.

   کار کردن با خمز
خمز یکــی از مربیان خوب خارجی اســت که 
به فوتبال ما آمــده و امیدوارم زیرنظر ایشــان 
بتوانم توانایی هایم را نشان دهم و پیشرفت کنم. 
همانطور که خمز بعد از بــازی گفت، وظیفه هر 
مهاجمی این اســت که برای تیمش گل بزند و 

مثمر ثمر باشد.

   نظر مستقیم یحیی
بازهم تأکیــد می کنم من با مشــورت آقا یحیی 
از پرسپولیس جدا شــدم. او برای من حکم پدر 
دارد. آقا یحیی به من گفت به تیمی بروم که بازی 
کنم. از او تشکر می کنم که به من محبت داشت 
و کمکم کرد. خدا را شــکر به تیــم بزرگی مثل 
تراکتور آمده ام و اهداف بزرگی در این تیم دارم.

   بازگشت به پرسپولیس
در حال حاضــر بازیکــن تراکتــور هســتم و با 
تمام وجود تــلاش خواهم کرد تــا در این تیم 
عملکرد قابل قبولی داشــته باشــم و به اهدافی 
که دارم برســم؛ اهدافی مثل حضور در تیم ملی 
و لژیونرشــدن. مطمئنا روزی که شرایط فراهم 
باشد به پرســپولیس هم برخواهم گشت چراکه 
از بچگی پرسپولیســی بودم ولــی همانطور که 
گفتم در حال حاضر تمام تمرکزم روی موفقیت 

تراکتور است.

 آرش رضاوند اعتقاد دارد نباید با مطرح کردن
 بحث قهرمانی، استقلال را تحت فشار گذاشت،
آن هم در شرایطي که این تیم از حمایت تماشاگرانش محروم است

ناپلئون آبی
جواد نکونام عاشق همین بردهای یک- هیچ است

بهروز رسایلی|  نبرد خانوادگی 2 استقلال در هفته چهارم لیگ برتر، 
با برتری یک بر صفر تیم تهرانی همراه شد. این اتفاق در حالی رخ داد 

که همنام خوزستانی نمایش شرافتمندانه و قابل اعتنایی داشت و 
چه بسا از نظر فوتبالی حقش بود دست کم با یک امتیاز پایتخت 
را ترک کند. به هر حال اســتقلال تهران در روزی که خیلی 
از هوادارانش را به وجد نیاورد، به یــک برتری یک بر صفر 
دست یافت تا با کسب 3امتیاز حیاتی راهی تعطیلات شود. 
این مدل بازی و این بردهای حداقلی شــاید برای برخی 
مخاطبان کلافه کننده باشــد اما دست کم می دانیم که 

جواد نکونام از چنین برتری هایی لذت می برد.

   بهانه »ابزار ناکافی« موجه است؟
چه در بازی با سپاهان و چه مقابل استقلال خوزستان، 
عمده حملات استقلال مبتنی بر ارسال توپ های بلند 
روی دروازه حریف بود؛ سیاستی که در اصفهان نتیجه 
نداد اما در تهران تنها گل آبی ها را در برابر اســتقلال 
خوزستان ساخت. اســتقلال نهایتا به همین یک گل 
رضایت داد تا مثل دیدار خانگی اولش مقابل ملوان، 
باز هم یک برتری حداقلی به دســت بیاورد. شــاید 
بسیاری از استقلالی ها، حتی پیشکسوتان این تیم که 

از سبک بازی شــاگردان نکونام راضی نیستند، موضوع 
را به ابزار ضعیف تیم ربط بدهند. با این حال واضح است 

که چنین توجیهی را در مورد همه مسابقات نمی توان به کار 
برد. به عنوان مثال تیم هایی مثل ملوان و استقلال خوزستان 

مگر ابزار بهتر و متنوع تری نسبت به استقلال تهران در اختیار 
داشــتند؟ اما دیدیم که هر دو تیم نمایش ســزاوارانه ای 

برابر میزبان ارائه دادند و بارها به شــیوه های مختلف 
ایجاد خطر کردند. چه بســا اگر بازیکنان این دو تیم 

کمی خودباوری داشــتند یا بخت و اقبال یارشان 
بود، دســت خالی از تهران بیــرون نمی رفتند. 
یعنی نکونام اندازه تارتار و پورموســوی هم ابزار 
ندارد؟ پس چرا نباید انتظار داشته باشیم غیراز 
توپ های بلند، شیوه های دیگر از حمله و تهاجم 

به دروازه حریف را از تیم نکونام ببینیم؟

   منتظر تغییر نباشید
شــاید برخی گمان کنند ابزار موجود استقلال 

همین است و با این نفرات نمی توان فوتبال بهتری 
ارائه داد. با این حال احتمالا اگر فهرست نفرات تیم 

پرستاره تر هم بود، اســتقلال جواد همین فوتبال را 
بازی می کرد؛ چنان که در فولاد پرمهره فصل گذشــته 

هم چیزی نزدیک به همین نمایش ها را دیده بودیم. امسال 
و بعد از همان بازی هفته دوم در برابر ملوان، جواد نکونام تکلیف 

خودش را با همه انتقادها بابت پیروزی های ناپلئونی تیمش روشن 
کرد و گفت این حرف ها جنبه کلاهبــرداری دارد. عین حرف های جواد 
این بود: »تیم هایی هستند که 15بازی را یک بر صفر می برند اما هیچ کس 
هیچ چیزی نمی گوید. در فوتبال 2تیم بــرای بردن بازی می کنند و فقط 
یک تیم می برد. یادم است سال گذشــته استقلال در یک مسابقه یک بر 
صفر جلو بود و در کورس قهرمانی قرار داشت. من آن مسابقه را به عنوان 
یک مربی آنالیز می کردم. آنها بی محابا جلو رفتند تا گل دوم و سوم را بزنند 
اما گل مساوی را خوردند، اسم آن بازی را نمی برم، شاید درست نباشد.« 
همه اینها یعنی جواد علاقه ای به تغییر سبک ندارد و بعید است حتی اگر 
به قول معروف دستش از این هم بازتر شود، باز به شیوه دیگری از فوتبال 
رو بیاورد. او به وضوح می گوید نتیجه گرفتن از ارائه نمایش های تماشایی 
مهم تر است و حتی برای حرفش مثال هم می زند. او از استقلال پارسال 
سخن می گوید که مهدی قائدی و محمد محبی را هم در اختیار داشت اما 
به گمان نکونام در انتخاب استراتژی مناسب اشتباه کرد و گل مساوی را 

خورد. پس فعلا و تا اطلاع ثانوی، زنده باد بردهای یک بر صفر!

 ناعادلانه ناعادلانه
 رقابت می كنيم رقابت می كنيم

استقلال در 
یک بازی نزدیــک و پایاپای و درحالی که 

تعداد شوت های داخل چهارچوبش با حریف برابر بود، توانست 
مقابل استقلال خوزستان به برتری برســد و 3امتیاز هفته چهارم را هم 

بگیرد. آبی پوشان در این بازی به امید گل 1.31 رسیدند که بعد از بازی با ملوان دومین 
امید گل برتر آنها در این فصل بود. تیم نکونام در هر 4مسابقه فصل جدیدش امید گل بالاتر از 

یک داشته و البته امید گلش در 2بازی خانگی بالاتر از 2بازی خارج از خانه بوده است. تیم استقلال 
خوزستان نیز در این میدان به امید گل 0.82 رسید که رقم قابل قبولی برای این میهمان انتهای جدولی 
محسوب می شود. اما با درخشش حسین حسینی باز هم گل خورده استقلال کمتر از امید گلی بود که 

به حریف داد. تیم نکونام طی 4بازی مجموعا 3.88 امید گل به حریفان داده اما فقط یک گل خورده است.
در بازی 2استقلال، تعداد شوت ها بسیار نزدیک بود؛ اســتقلال تهران 8شوت زد که 2شوت این تیم 
داخل چهارچوب بود و استقلال خوزستان 7بار اقدام به شــوتزنی کرد که این تیم نیز 2شوت داخل 
چهارچوب داشت و در این زمینه با میزبانش برابر بود. مالکیت توپ 54 بر 46 به سود استقلال تهران 
بود و در تعداد پاس نیز 407 به 340 برتری از آن تهرانی ها شــد. دقت پاس شــاگردان نکونام نیز 

78درصد بود که نسبت به دقت 69.4درصدی شاگردان پورموسوی رقم بسیار بهتری است. 
بهترین بازیکن این میدان از نگاه متریکا مهــدی مهدی پور بود که پاس گل تیمش را 

داد و در مجموع به نمره 7.86 رسید. مهرداد محمدی و حسین حسینی نفرات 
بعدی بودند. در استقلال خوزســتان نیز حسین ساکی با نمره 7.26 

بهترین بازیکن تیمش شــد اما نمــره اش از 3بازیکن 
برتر اســتقلال پایین تــر بود.

امیرحسین اعظمی|  استقلال در چهارمین بازی فصل، 
موفق به شکست همنام خوزســتانی اش شد تا 9امتیازی 
شود. آبی ها در حالی این برد را به دست آوردند که همچنان 
با مشکلاتی عجیب دست و پنجه نرم می کنند که مهم ترین 
آنها، اختلاف شدید جواد نکونام با علی خطیر است. البته 
بازیکنان اســتقلال ترجیح می دهند درباره این موضوع 
حرفی نزنند ولی آنها بعد از بازی دوباره به مشکلات مالی و 
عدم دریافت حق و حقوقشان اشاره کردند. با آرش رضاوند 
در میکسدزون ورزشگاه آزادی، در مورد پیروزی در برابر 
استقلال خوزستان و مســائل مختلف دیگر صحبت 

کردیم که او به سؤالات همشهری پاسخ داد.

   بازی چطور بود؟
بازی ســختی بود چون از حمایت هواداران بهره 
نمی بردیم و کیفیت چمن ورزشــگاه آزادی هم 
افتضاح است. استقلال خوزستان هم در این بازی 
با سیستم 1-5-4 بازی می کرد و در ضدحملات 
چندبار ما را اذیت کرد. با این حال، خدا را شکر 
که 3امتیاز را گرفتیم و امیــدوارم این روند را 

ادامه دهیم.

   قبول داری وقتی با اختلاف 
یک گل برنده می شوید، هواداران راضی 

نمی شوند؟
شرایط ما با دیگر مدعیان قابل قیاس نیست. 
اســتقلال برای فصل جدیــد کادر فنی اش را 
تغییر داد و طبیعتا بازیکنــان جدیدی هم به 
تیم اضافه شدند که همه ما در کنار هم نیاز به 
زمان داریم تا با یکدیگر هماهنگ شویم. با این 
حال، تا الان خوب امتیاز گرفته ایم و در بازی با 
سپاهان هم با اشتباه داوری باختیم. مطمئن 
باشــید در ادامه بازی ها بردهــای پرگل هم 
به دست می آوریم و شکل بازی استقلال بهتر 
خواهد شد. فصل گذشته در نیم فصل اول 
امتیازهای حساسی از دست دادیم و باید 
بگویم که در این مقطــع، گرفتن امتیاز 

برایمان بسیار مهم است.

   فکــر می کردید 
چمن ورزشگاه آزادی بعد 
استراحتی  از 
هــــه  2ما
چنیــن  به 
ضعیتــی  و

دچار شود؟

من با یکی از مسئـــولان زمیـــــــن صحبت می کردم 
که گفت قرار اســت خیلی زود زمین درســت شود ولی 
در این سال ها هرگز چمن ورزشــگاه را اینقدر بد ندیده 
بودم. ورزشــگاه آزادی یک ویترین بود کــه همه تیم ها 
آرزو داشتند در این اســتادیوم بازی کنند ولی متأسفانه 

خرابش کردند.

   در حال حاضر ســپاهان به عنوان یک 
مدعی جدی، بازی هایــش را با حضور هوادارانش 
برگزار می کند ولی اســتقلال و پرسپولیس از این 
امتیاز محروم هستند. آیا این یک رقابت ناعادلانه 

نیست؟
دقیقا این یک رقابت ناعادلانه اســت ولی در این زمینه 
نمی توان به سپاهان ایراد گرفت. همه  چیز آنها روی روال 
است ولی متأســفانه استقلال و پرســپولیس از حمایت 
هواداران سود نمی برند. در بازی با سپاهان اگر تماشاگران 
در ورزشگاه نبودند، شــک نکنید داور مسابقه خطا روی 
بازیکن ما را می گرفت و سپاهان صاحب آن پنالتی اشتباه 
نمی شد. مسئولان ما هم باید به فکر باشند و اگر قرار است 
این وضعیت ادامه پیدا کند، بهتر است باز ی های خانگی 
را در شهر مشهد انجام دهیم چون کیفیت ورزشگاه امام 
رضا)ع( خوب است. ما هم باید این حق را داشته باشیم تا 
از حمایت هواداران بهره ببریم. نه تنها سپاهان بلکه خیلی 
از تیم ها از حمایت هواداران بهره می برند ولی وقتی ما در 
ورزشگاه آزادی بازی می کنیم انگار بازی دوستانه انجام 

می دهیم.

   از عملکرد خودت در این 4بازی راضی 
بودی؟

من همه تلاشم را انجام می دهم تا خواسته های کادر فنی 
را در زمین پیاده کنم. تیــم ما بازیکنان جدیدی گرفته و 

کمی نیاز به زمان داریم تا با یکدیگر هماهنگ شویم.

   به نظر تو استقلال می تواند در این فصل 
قهرمان شود؟

همه می دانند تیم ما چه مشکلاتی دارد و چندبار هم در 
این زمینه صحبت کردیم. شرایط واقعا سخت است و بهتر 
اســت وضعیت ما را با دیگر تیم هایی که دنبال قهرمانی 
هستند، قیاس کنید. جدا از مشــکلاتی که داریم، چند 
بازیکن تأثیرگذار تیم هم جدا شــده اند و هنوز بازیکنان 
مورد نظر کادر فنی هم به صورت کامل جذب نشــده اند. 
نباید با مطرح کردن بحث قهرمانی، استقلال را تحت فشار 
بگذاریم. در ضمن صحبت از قهرمانی خیلی زود است. ما 
باید بازی به بازی جلو برویم و نتایجی بگیریم که هواداران 

خوشحال شوند.



1000 سالن سینما تا پایان دولت سیزدهم
افزایش 30درصدی سالن های سینمایی در مقایسه با دولت دوازدهم

تعطیلی یا تغییر کاربری سالن های قدیمی 
سینما از چند سال گذشته آغاز شد؛ این 
وضع حتی در شهرســتان ها و شهرهای 
کوچک هم دیده می شــود؛ سینماهایی  
که تعطیــل و جلــوی گیشــه فروش 
بلیطشان بســاط دستفروشان جایگزین 
صف تماشاگران شده اســت، اما به دنبال 
ساخت وســاز ها، ســالن های سینمایی 
با ســاختمان های چندمنظور جایگزین 

شده اند.
یکــی از موضوعات قابل بحــث در حوزه 

زیرساختی ســینما تعداد ســالن های 
سینمایی اســت که فعالیت مستمر دارند. 
در هــر دوره ای آمار و ارقامــی مبتنی بر 

ساخت وساز این سالن ها داده می شود.

188شهر سینما ندارند
محمدرضــا فرجــی، مدیرکل دفتر توســعه 
فناوری و ســمعی بصری سازمان سینمایی از 
افزایش تعداد سالن های ســینما در کشور به 
تعداد یک هزار تا پایان دولت ســیزدهم خبر 
می دهد و در توضیح بیشتر می گوید: »براساس 
تحقیقاتی که با هماهنگی ادارات کل ارشــاد 
استان ها داشتیم، ۱۸۸شهر بالای ۵0هزار نفر 
جمعیت داریم که فاقد ســینما هستند.« وی 
در ادامه درباره سالن های فعال سینمایی هم 

می گوید: »3۶۶ســینما و مجموعه سینمایی 
در کشــور فعالیت دارند که این رقم نسبت به 
دولت گذشــته بیش از 30درصد رشد داشته 
است. در زمان حاضر ۷۵0ســالن نمایش در 
کشور وجود دارد و امید است بتوانیم تا پایان 
سال۱۴0۲ دست کم، ۱00سالن دیگر به این 

تعداد اضافه کنیم.«

بهره برداری 11سالن در تیرماه
همچنین محمــد خزاعی، رئیس ســازمان 
سینمایی چندی پیش در اصفهان عنوان کرده 
بود: »به دنبال آن هستیم که در ۴سال )دولت 
سیزدهم( ۴00ســالن به این ظرفیت اضافه 
کنیم و به ۱000 سالن برسیم« وی همچنین 
عنوان کرده است: »در ۲سال گذشته حدود 

۲00سالن بهره برداری شــده و در این راستا 
تیرماه امســال ۱۱ســالن نمایــش فیلم و 

۲۵۸۱صندلی نیز به بهره برداری رسیدند.«
مدیران ســینمایی دولت سیزدهم می گویند: 
»در حال حاضر نزدیک ۱۱۹شــهر کشــور با 
جمعیت بالای ۵0هزار نفر و ۶۹شهر با جمعیت 
بالای ۱00هزار نفر، فاقد سینما و سالن نمایش 
هستند و در مجموع ۱۸۸شهر سینما ندارند.«

با توجه به آمار و ارقام ارائه شده در دوره فعالیت 
سال ۱۴00 - ۱3۹۹، ۵۹0سالن نمایش فعال 
در کشور وجود داشــت که اینک به ۷۵۶سالن 
رسیده اســت، اما ســمفا تعداد ســالن ها را 
۷3۸ســالن فعال اعلام کرده که برخی از این 
ســالن ها به دلیل تعمیرات یا بازســازی فعال 

نیستند.

فهیمه پناه آذرگزارش
روزنامه نگار

ایستگاه خبر

جنونی که تئاتر را زنده 
نگه داشته

گفت وگو با آیناز نوشهری بازیگر تئاتر 
»خانه روشنی«

این روزها، ساعت ۱۹، عمارت ارغوان، میزبان 
نمایش »خانه روشنی« از نوشته های نوشین 
تبریزی بــه کارگردانی بابک قادری اســت؛ 
نمایشــی که منوچهر هادی از ســینماگران، 
تهیه کنندگی آن را برعهده دارد. این نمایش 
بیشتر از یک هفته اســت اجرایش آغاز شده 
و آیــلار نوشــهری از بازیگران تئاتــر در این 
نمایش حضور دارد. این دومین کاری اســت 
که نوشهری با بابک قادری همکاری می کند؛ 
نمایشی که تا سوم مهر ماه روی صحنه است و 
به ماجرای خانواده ای ایرانی می پردازد که هر 
یک از شخصیت هایش قصه ای برای خود دارند؛ 
موضوعی که باعث می شود این خانواده کنار هم 
جمع شوند و قصه جدیدی برای تماشاگر داشته 
باشند. به  گفته نوشهری، نمایش، تم اجتماعی 

دارد که در یک فضای رئال اتفاق می افتد.

غلامحسین ساعدی از نمایشنامه نویسان بزرگ 
معاصر هم نمایشنامه ای با نام »خانه روشنی« 
دارد، اما به  گفته آیلار نوشهری نمایشنامه نوشین 
تبریزی که خودش از بازیگــران و کارگردانان 
شناخته شده تئاتر اســت تنها شباهت اسمی 
دارد و هیچ تشــابه موضوعی ندارد. اثر ساعدی 
هم متشکل از ۵ نمایشنامه کوتاه است که نام 

یکی از آنها »خانه روشنی« است.
آیلار نوشهری، بازیگر تئاتر درباره همکاری اش 
با بابک قادری به همشــهری توضیح می دهد: 
»پیش تــر در نمایــش »تولدت مبــارک« با 
کارگردان همکاری داشــتم و البته سال های 
زیادی اســت که او را می شناســم. با سبک 
کاری و نگاهی که بــه موضوعات خاص دارد، 
آشنایی داشــته و برایم جالب و جذاب است. 
کارگردان نگاهش به زندگی و آدم ها به گونه ای 
است که این نگاه را می پســندم و این سبک 
کار از علاقه مندی هایم اســت. نمایش »خانه 
روشنی« هم همان نگاه به زندگی را دارد و به 
همان شــیوه و روال پیش می رود. فضا و رنگ 
دلخواهم را دارد. راســتش حتی قبل از اینکه 
نمایشنامه را بخوانم، قبول کردم در آن بازی 
کنم. وقتی نمایشــنامه و نقش پیشنهادی را 
خواندم برای حضور در نمایش راغب تر شدم. 
این نقش برایم جای کار خیلی زیادی داشت، 

پس آن را قبول کردم.«
این بازیگر تئاتر در توضیح بیشــتر می گوید: 
»همیشــه در پذیرش نقش هــا و بازی هایم 
سعی داشتم نقش های متفاوت را قبول کنم؛ 
نقش هایی که برایم بســیار تازگی دارند و این 
نقش هم از همان نقش هاســت. تاکنون این 
جنس کاراکتر را بازی نکرده بودم و از من دور 
بود. نقشــی برایم لذت بخش است که بتوانم 
خودم را بــا آن در صحنه به چالش بکشــم.« 
نوشهری تصریح می کند: »عموما نقش هایی 
را که در من چالش ایجــاد نکند، نمی پذیرم و 
دوست دارم نقش هایی را بازی کنم که علاوه 
بر جذابیت، دروازه دنیای جدیدی را به رویم باز 
کند. این نقش علاوه بر شخصیت درونی، برایم 
ویژگی ظاهری جدید در دنیای نمایش داشت 

و آن را پذیرفتم.«
این بازیگر تئاتر در ادامه از شــرایط اقتصادی 
موجــود در تئاتر می گویــد و اینکــه حضور 
تهیه کننــده در گروه های تئاتــر می تواند یک 
نقطه عطــف باشــد. وی در این بــاره توضیح 
می دهد: »کسانی که در حوزه تئاتر کار می کنند، 
سختی هایش را به  خاطر عشق و علاقه ای که به 
این هنر دارند، به جان می خرند. به  نظرم آنچه 
اهالی واقعی تئاتر را نگه داشته، جنونی است که 
به تئاتر و صحنه نمایش دارند. هر چند در تئاتر 
درباره درآمدزایی استثناهایی وجود دارد، اما باید 
بگویم اهالی تئاتر در میان دیگر کارها کمترین 
دستمز را دریافت می کنند. با توجه به وضعیت 
اقتصادی، حضور فردی به عنوان تهیه کننده در 
گروه های نمایش می تواند نقطه امیدواری باشد، 
چرا که در تئاتر بازخورد مالی نسبت به شغل های 
دیگر کمتر است. در دیگر کشورها تئاتر به  عنوان 
یک شغل محسوب می شود که عوامل آن درآمد 
کافی دارند. در وضعیت کنونــی تئاتر، حضور 
یک تهیه کننده می تواند نقطه امیدواری برای 

گروه باشد.«
از دیگر موضوعاتی که به آن اشــاره می شود، 
حضور تماشاگران تئاتر در سالن های نمایشی 
است. نوشــهری درباره این موضوع می گوید: 
»از دوران کرونا و تعطیلی سالن های تئاترکه  
بگذریم، در ۲ ســال اخیر با ریزش مخاطبی 
روبه رو بودیم  که در برنامه ماهانه تماشای تئاتر 
دیده می شد؛ زیرا به خاطر وضعیت اقتصادی 
جامعه، تماشــای تئاتر بــه اولویت های آخر 
در یک خانواده رسیده اســت. به جز شرایط 
اقتصادی، کیفیت کارهای روی صحنه هم مهم 
است. زمانی اســت که تئاتری اجرا می شود و 
تماشاگران خودشان به خاطر کیفیت خوب کار، 
آن را تبلیغ می کنند، اما گاهی حضور عواملی 
در تئاتر که هیچ ربطی به حوزه نمایش ندارند، 
باعث شده که کیفیت کارها بیشتر از همیشه 
پایین بیاید و این خودش در طول زمان موجب 

ریزش مخاطب می شود.«

تئاتر

سووشون به شبکه 
نمایش خانگی می آید

نمایش خانگی  ســریال 
»سووشــون«، اقتباسی 
از رمان پرآوازه  ســیمین 
نویســنده  دانشــور، 
شــهیر ایران از شــبکه 
نمایش خانگی پخش خود 

را آغاز خواهد کرد.
تســنیم،  گــزارش  به 
»سووشون« به کارگردانی 
نرگس آبیار بی شــک از 
سریال هایی است که جایگاه 
ویــژه ای را در تولیدات 
پلتفرم ها از آن خود خواهد 
کرد. تهیه کننده  این سریال 
همچون سایر آثار نرگس 
آبیار، محمدحسین قاسمی 

است.

 جبلی و طهماسب 
در قاب مشترک 

با اجرای نمایش »سوسمار« 
حمیــد جبلــی و ایرج 
طهماســب بار دیگر در 
کنار هم در تئاتر شــهر 
حضــور پیــدا کردند. به 
گزارش ایســنا، بیش از 
۲۰سال از آخرین نمایش 
حمید جبلی در مجموعه 
تئاترشهر می گذرد و حالا 
با اجرای یکی از تازه ترین 
نمایشنامه های او، جبلی 
و طهماســب که همواره 
به عنوان دوستانی دیرین و 
زوجی هنری فعال بوده اند، 
بار دیگر در کنار یکدیگر 
و در فضــای تئاترشــهر 
دیده شــدند. افتتاحیه 
نمایش »سوسمار« شامگاه 
دوشنبه، ششم شهریور ماه 
در لابی تالار چهارســو 
مجموعه تئاترشهر برگزار 
شد. پیش از شروع اجرای 
ایــن نمایــش، جبلی و 
طهماسب دیداری دوستانه 
با سیدجواد طاهری، مدیر 
مجموعه تئاترشهر داشتند.
به جز طهماسب، شیرین 
یزدان بخــش و عزت الله 
رمضانی فــر، هنرمنــد 
پیشکســوتی که در چند 
وقت اخیر سوگوار دختر 
جوان خود بوده است نیز 
دیگر مهمان ویژه دیشب 

بودند.
رحمت امینی، کارگردان 
نمایــش »سوســمار« و 
گروه اجرایی این نمایش، 
علاقه داشتند تا با دعوت 
از رمضانی فر که روزهای 
سختی را سپری می کند، 
برای حضور در تئاتر، کمی 
حال و هــوای او را عوض 

کنند.

سرنوشت نامعلوم 
۸۷ متر

بعد از گذشــت چند ماه از 
نسبت  تلویزیون  تصمیم 
بــه پخش ســریال »8۷ 
متر« در شــبکه نمایش 
خانگی و عرضه آن از یکی 
از پلتفرم هــا، هنوز از این 
اتفاق خبری نیست و اینکه 
چه ســرانجامی در انتظار 
آخرین سریال کارگردان 
باسابقه سینماست، دقیقا 
مشخص نیست. مسئولان 
سیما بعد از گذشت چند ماه 
از این اعلام که برای پخش 
آخرین ســریال کیانوش 
عیاری تصمیمی ندارند و 
در پی به توافق رسیدن با 
پلتفرم ها برای پخش سریال 
»8۷ متر« هستند، خبری از 
جزئیات پخش )اینکه کدام 
پلتفــرم و چگونه( اعلام 

نکرده اند.
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سینما در ســال ۱3۹۹تقریبا به طور کامل تحت 

گیشه
شــیوع ویروس کرونا قرار داشــت و سالن های 
سینما طولانی ترین تعطیلی شان را در این سال 
تجربه کردند. سال سینمایی ۱۴00 نیز تقریبا از  ماه هشتم با اکران 
»قهرمان« تحویل شد و کم کم رونق به سینما برگشت؛ هرچند 
پیش از آن و در تیرماه همین سال، »دینامیت« روی پرده رفته بود 
و به لطف اکــران طولانی مدتش که تقریبا تا شــب عید به درازا 
کشید، پرفروش ترین فیلم سال و سومین فیلم پرفروش سینمای 
ایران شد. چند روزی بعد از اکران »دینامیت«، یکی از موج های 
پرتلفات کرونا خیز برداشت و برای مدتی سینماها تعطیل شدند 
و در اکران این فیلم وقفــه افتاد. وقتی اوضاع کمی آرام شــد، 
ســینماها از آبان ماه اکران فیلم های تازه را شروع کردند و تنور 
فروش »دینامیت« هم باز داغ شد و تا چند وقت روی دور برد بود. 
با شروع سال سینمایی ۱۴0۱، گرچه خبری از کرونا نبود، ولی 
مشکل دیگری ایجاد شــده بود؛ اینکه عادت سینما رفتن از سر 
مردم افتاده بود. بیشتر نگرانی صاحبان آثار و سینماداران از این 
بود که مردم بعد از یک سال و تقریبا ۶ ماه دوری از سینما با چه 
تمهیدی به سینماها برمی گردند. اکران نوروز ۱۴0۱ نشان داد که 
تمهید اسباب معیشت در سینما یک چیز است و آن فیلم کمدی 
است. کمدی »سگ بند« که از ۲۵اسفند ۱۴00روی پرده رفته 
بود، دومین فیلم پرفروش سال شد. نخستین فیلم پرفروش سال 
هم کمــدی »انفرادی« بــود که به عنــوان اکــران دوم عید از 
اردیبهشت به نمایش درآمد. حتی کمدی »چند می گیری گریه 
کنی؟ ۲« هم که کسی انتظارش را نداشت، نسبتا خوب فروخت. 
سال سینمایی ۱۴0۲هم همان نقشــه راه سال قبل را در دست 
دارد. کمدی »فســیل« با اختلاف پرفروش ترین فیلم ســال و 
پرفروش ترین فیلم سینمای ایران است. کمدی »شهر هرت« هم 
با اختلاف خیلی زیاد از »فسیل« عقب، ولی با تفاوت زیاد از بقیه 

فیلم ها جلوتر و دومین فیلم پرفروش سال است.
میزان فروش و تعداد تماشاگر سینمای ایران در سال ۱۴0۲ از 

اکران نوروزی تا ۷شهریورماه را با مدت مشابه سال قبل مقایسه 
کرده ایم تا ببینیم سینما امسال چه وضعیتی دارد. فقط ذکر این 
نکته لازم اســت که اکران نوروزی هر سال چند روز قبل از سال 

جدید و از اسفندماه سال قبل شروع می شود.

دوپینگ سینمای 1402با »فسیل«
مقایسه تطبیقی آمار سینمای امسال با مقطع مشابه سال ۱۴0۱

از اکران نوروزی 
1401)18اسفند 1400( تا 7شهریور 1401:

از اکران نوروزی 
1402)25اسفند 1401( تا 7شهریور 1402:

تعداد فیلم های اکران شده: 28 فیلمتعداد فیلم های اکران شده: 35 فیلم

میزان فروش: 424/986/837/315 تومانمیزان فروش: 218/421/439/543 تومان

تعداد تماشاگر: 9/878/061 نفرتعداد تماشاگر: 6/774/030 نفر

تعداد سانس: 289/094 سانستعداد سانس: 295/699 سانس

3فیلم پرفروش  به ترتیب:
»انفرادی«: 60 میلیارد تومان
»سگ بند«: 40/500/000/000 تومان
»علفزار«: 18/200/000/000 تومان

3فیلم پرفروش  به ترتیب:
»فسیل«: 247 میلیارد تومان

»شهر هرت«: 51/800/000/000 تومان
»سه کام حبس«: 19/400/000/000 تومان

مجموع فروش 3فیلم: 318/200/000/000 تومانمجموع فروش 3فیلم: 118/700/000/000 تومان

مجموع فروش 25فیلم: 106/800/000/000 تومانمجموع فروش 32فیلم: 99/300/000/000 تومان

متوسط تعداد تماشاگر در هر سانس: 34/2نفرمتوسط تعداد تماشاگر در هر سانس: 22/9نفر

ژاد
س ن
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د 

حم
ی/ م

هر
مش

س: ه
عک

عبور از »گذرگاه«
»فسیل« با 5میلیون و ۷14هزار و ۲81تماشاگر، »گذرگاه« )شهریار بحرانی، 1366( را که 5میلیون و ۷۰۷هزار 
و 134تماشاگر داشت، پشت سر گذاشت و پنجمین فیلم پرتماشــاگر تاریخ سینمای ایران شد. »افعی« و 
»کلاه قرمزی و پسرخاله« که به ترتیب در رده های ســوم و چهارم هستند، هر دو بیش از 6میلیون تماشاگر 
داشــته اند. »کانی مانگا« در رده دوم با بیش از ۷میلیون و »عقاب ها« در جایگاه نخست با بیش از 1۰میلیون 

تماشاگر، به نظر از دسترس »فسیل« دورند.

مکث

شناسایی سالن های غیرفعال
یکی از موضوعاتی که در هر دوره مطرح می شود، شناسایی مراکز غیرفعال است که به گفته 
فرجی، بخش اعظم این مراکز، دولتی و عمومی وابســته به هلال احمر، شهرداری، کانون 
پرورشی، آموزش و پرورش یا حوزه هنری هستند که براســاس مطالعات به عمل آمده و 
گفت وگوها، به سالن های سینمایی کشور اضافه می شوند. تعداد این سالن ها اندک است و 
شاید به صورت خیلی محدود باشند که براساس نتایج پژوهش ها، اینها یا بازسازی شده یا پس 

از تخریب به پردیس سینمایی تبدیل می شوند.

مکث
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کار پرورشی و فکری در فضای اربعین

حامد علامتی، مدیرعامل کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان:  ما  باید از هر فرصتی برای حوزه تربیتی کودکان 
و نوجوانان استفاده کنیم و در فضای اربعین کار پرورشی و فکری را انجام دهیم. همچنین کانون پرورش فکری 

کودکان و نوجوانان باید از این فضاهای معنوی و فرهنگی که در کشور وجود دارد بهره برداری کند.

اربعین؛ کلیدواژه ای مهم در فرهنگ شیعی 
محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اســلامی:  اربعین کلیدواژه ای مهم در فرهنگ شیعی ماست 
به ویژه در 50سال اخیر، اربعین موتور محرک پیروزی انقلاب اسلامی شد. همچنین طی 20 سال اخیر با درایت 

رهبر انقلاب و میدان داری سردار دل ها شهید حاج قاسم سلیمانی، این سنت مهم شیعی بازخوانی شد .

یادگارهایی از سرزمین ماهاتما گاندی
دیدار و گفت وگو با علیرضا قزوه به بهانه چاپ مجموعه   شعر»شام اوََر« 

بریزبن
رمان»بریزبــن« را یوگنی 
و  نوشــته  وادالازکیــن 
به تازگی از ســوی نشر نو 
بــا ترجمه نرگس ســنائی 

منتشر شده است.
نــام نامتعارف ایــن رمان، 
خواننــده را به مســیری 
ناشــناخته در آن ســوی 
زمیــن می کشــاند کــه 
هم بــرای نویســنده و هم 
بــرای قهرمانان رمــان او 

دســت نیافتنی اســت؛ با این حال، موجب دریغ از کســی 
نمی شود؛ چون داســتانی که در بریزبن روایت شده است، 
عالی، صادقانه، پراحســاس و ناب است؛ چراکه از چیزهایی 
روایت می کند که گویی از کودکی برای ما آشــنا، متعارف و 
شناخته شده اند، اما با تخیل خلاق نویسنده به موسیقیای 

اصیل و راستین بدل شده اند.
شــخصیت اصلی رمان بریزبن، گلب، نوازنده ای اســت که 
در جوانی به زبان شناســی روی می آورد و شــیفته مفهوم 
چندصدایی باختین می شود، اما سرانجام مفهوم چندصدایی 
را در موســیقی بازمی یابد، آرمان شــهری که بناست این 
چندصدایی ها در آن یکی شوند... . شهر بریزبن، چندان دور 
است که انگار هم راوی و هم گلب ترجیح می دهند نادیده اش 
بگیرند و بی هیچ حسرتی به همین چندصدای زیبا قناعت 
کنند. در بریزبن، گذشــته و حال در هــم می آمیزند، اما با 
هم یکی نمی شوند؛ گذشته همواره گذشته می ماند و حال 
جاری سطر به سطر به گذشــته تبدیل می شود و هیچ کدام 
از شــخصیت ها به فهم خاص خود از زندگی و جهان دست 
نمی یابنــد؛ مگر آنکه به فهــم خود از جهــان از منظر فهم 
»دیگری« از جهان بنگرند. یوگنی وادالازکین در سال ۱۹۶۴ 
در شهر کی یف متولد شد. از سال ۱۹۹۰ فعالیت های مستمر 
ادبی خود را در بخش ادبیات کهن روسیه در مؤسسه  پوشکین 
آغاز کرد. وی متخصص تاریخ و فرهنگ عامه  روسیه در قرون 
وسطی اســت و این تخصص در رمان هایی که خلق کرده، 
تأثیرگذار بوده اســت. وی با رمان »سالاویوف و لاریونوف« 
نامش بر سر زبان ها افتاد. این اثر او نامزد جایزه  »آندره بیلی« 

و جایزه بزرگ کتاب روسیه شد.
نشــر نو چاپ نخســت این رمان 3۹8صفحه ای را به بهای 

2۶۰هزار تومان منتشر کرده است.

رمان

در فضای آشفته ای که غم نان کمتر 
اجازه می دهد کسی ســراغ کتاب و مجموعه 
 شــعر برود، از آخرین کتاب شــما با عنوان
»شام اوََر« در همان مجلس رونمایی هم استقبال 
شد. اشخاصی مانند یوســفعلی میرشکاک، 
محمود اکرامی فــر و عبدالجبار کاکایی به این 
مراسم دعوت شدند. چه سنخیتی بین این کتاب 
و »صبح بنارس« است؟ آیا این کتاب ادامه همان 

سبک سرایش شما در »صبح بنارس« است؟
مجموعه شعر »شام اوََر« بیشــتر شامل شعرهایی 
می شود که در ســال های ۱3۹۱ به بعد سروده شده 
است. اگر بخواهم به شکل رساتر بگویم، سروده های 

۱۰سال اخیر مرا در بر می گیرد.
همه قطعات این کتاب، شعرهایی 

است که در این 10سال سروده اید؟
در ۱۰سال اخیر من 2سلسله یا 2نوع شعر سروده ام؛ 
یکی در کتاب »صبح بنارس« منتشــر شــده که 
انتشارات شهرستان ادب چند ســال پیش آن را به 
چاپ رســاند و دومین مجموعه هم شامل ۶5غزل 
می شد که همه شان را در کتاب اخیرم یعنی »شام 

اور« منتشر کرده ام.
چرا عنوان های کتاب هایتان قدری 

عجیب و غریب است؟
این دو، نام 2 شهر در هندوستان است. صبح بنارس 
و   اور در شبه قاره هند بســیار معروفند. از این جهت 
که صبح ها و  شــب های زیبایی را می توان در آنجا 
تجربه کرد. صبح بنارس و شام اور واقعا دیدنی و زیبا 
هستند. مردم آن سامان به زیبایی شب اور و زیبایی 

صبح بنارس اهمیت می دهند و بــر آن واقفند. این 
شعرها به دلیل اینکه بیشــتر در هندوستان سروده 
شده، ادای احترامی نسبت به فضایی است که در آنجا 
زندگی کرده ام. در واقع این دو نام عجیب مجموعه 
اشــعارم که گفتید، برگرفته از نام ایــن دو خطه در 

هندوستان است.
در هند بیشتر بنارس بودید یا اور؟

واقعیتش این است که وقتی در هندوستان سکونت 
داشتم، اغلب وقتم را در شهر دهلی نو می گذراندم، 
بسیاری مواقع سفرهایی به »لکنو« که مرکز اور است، 
داشتم. همچنین شهرهایی مانند بنارس و کشمیر 
را هم دوست می داشتم. این شــعرها محصول آن 
کشور بود؛ یعنی در آن اقلیم سروده شده. شعرها هم 
فضاهای مختلفی دارد؛ ۶5غزل با محتواهای مختلف.

این محتواها شــامل چه 
مضامینی می شوند؟

مثلا شــعرهای رمضانیه هــم در این 
مجموعه دیده می شــود. حتی در این 
مجموعه شــعرهایی برای افغانستان 

سروده شده است. شعرهایی 
هم بــرای چنــد تن از 
دوستانی که در دوران 
شیوع ویروس کرونا 
درگذشتند، در این 

 کتــاب به چشــم
می خورد. 

همــچنـــین 
اخوانــــیه هایی 

هم در ایــن مجموعه دیده می شــود. به طور مثال، 
اخوانیه ای برای حســین آهی در کتاب آمده است. 
همچنین سروده هایی برای افشین یداللهی، شاعر 
و ترانه ســرا که سال ها برای ســریال های مختلف 
تلویزیون ترانه می ساخت، در کتابم هست و شعری 

هم برای علیرضا راغب سروده ام.
به هندوستان سرزمین ماهاتما گاندی 
که زیبایی های متعددی در آن وجود دارد اشاره 
کردید؛ کشــوری که تنها یکی از عادی ترین 
مکان هایش، تاج محل است. کاری برای ترجمه 

این شعرها در شبه قاره هندانجام داده اید؟ 
ترجمه های آثار من بیشتر از شعرهای سپیدم صورت 
گرفته است. ترجیح می دهم که مجموعه غزلیاتم را 
در ایران منتشر کنم. البته در هندوستان هم مجموعه 
ای داشته ام با عنوان »انگشتری سوم خاتم« که 

در آنجا منتشر شد. 
در کشورهای دیگر هر چه از من منتشر شده، 
ترجمه شعرهای سپید مرا در بر گرفته است. 
به عنوان مثال، مجموعه شــعر سپیدم بارها 
ترجمه شــده اســت.  مجموعه 
»ســوره انگــور« در 
تاجیکســتان به خط 
ســیریلیک انتشار 
یافت اما در کشور 
بــرای  لبنــان 
ر  نخســتین با
ترجمه شعرهای 
ســپیدم به قلم 

موســی بیدج با عنوان »قصاید به توقیت بیروت« 
)شعرهایی به وقت بیروت( به چاپ رسید.

تأثیرگــذاری فرهنگ فارســی، 
خراسان بزرگ و ماوراء النهر را دربرمی گیرد 
که امروز شامل کشــورهای متعددی است. 
حتی ازبکستان هم فارسی زبان دارد. در این 
کشورها که تحت تأثیر فرهنگ فارسی هستند، 
چگونه از شعر ایرانیان استقبال می شود؟ آیا 
استقبال در این کشورها مانند زمان حافظ بوده 
که حضرت لسان الغیب می گوید »شکر شکن 
شوند همه طوطیان هند/ زین قند فارسی که به 

بنگاله می رود؟«
من بیشتر در کشــور تاجیکستان کارهای فرهنگی 
انجام داده ام. از ســال۱۹۹8 تا 2۰۰۰ میلادی در 
تاجیکســتان بودم و آنجا با شــاعران، روشنفکران 
و نویســندگان تاجیک از نزدیک حشــر و نشــر 
داشتم و با آنها به طور مســتقیم کارکردم. فرهنگ 
تاجیکســتان را کاملا می شناسم. درکشوری مانند 
افغانســتان هم به هر حال تلاش هایــی کرده ام و 
با شاعرانشــان هــم مــراودات نزدیک داشــته ام. 
با کشــور پاکســتان و هندوســتان هم، چنانچه 
پرســیدید بایــد بگویم به ویــژه در هندوســتان 
8ســال در کنار شــاعرانش زندگی کرده ام. شاید 
باور نکنید، اما بســیاری از شــاعران فارسی زبانی 
 که در هندوستان ســکونت دارند و شــعر فارســی
می گویند، کسانی هســتند که از انجمن ادبی بیدل 
ما بیرون آمــده اند و به نوعی می تــوان گفت که در 
انجمن ادبی بیدل رشد یافته اند. این انجمن را ما راه 
اندازی کردیم. انجمن بیدل بیشتر از هرکس مرهون 
تلاش های زنده یاد کورش صفوی است. در واقع او 

بود که پیشنهاد برگزاری این انجمن را به من داد.

دریچه

پیشخان

احیاگر پیاده روی اربعین کیست؟
جدیدترین شماره ماهنامه »خیمه« 
با موضوعات مختلف درباره  ماه صفر، 
همراه با پرونده »چهلــم امام« ویژه 
اربعین حسینی منتشر شد. ماهنامه 
»خیمه« در بیســت ودومین ســال 
انتشار، روی جلد شماره ۱58خود را به 
تصویری از مرحوم آیت الله سیدمحمود 
حسینی شاهرودی، احیاگر پیاده روی 

اربعین اختصاص داده و طی گفت وگویی با حجت الاســلام دکتر 
نصیری فرد، زندگی این عالم مجاهد در عراق را مورد بررســی قرار 
داده اســت.  خیمه همچنین در پرونده »چهلم امام« ویژه اربعین 
حسینی، سراغ یکی از موکب داران جوان اربعین و یکی از اعضای 
فعال کادر درمان حاضر در مســیر اربعین رفته و فعالیت های این 
حرکت عظیم را از منظر این دو نفر بررســی کرده اســت. بررسی 
چندین کتاب روایی از پیاده روی اربعین و صفحه اختصاصی شعر 
اربعین زیرنظر استاد حاج علی انســانی نیز از دیگر مطالب مندرج 

در این پرونده است.

 یک گام تا خودکفایی در تولید کاغذ 
رئیس جمهــوری در 
نشســتی خبری، به  
مناسبت هفته دولت 
با اشــاره بــه افزایش 
در  کاغــذ  تولیــد 

 دولت ســیزدهم، عنوان کرد: اعداد و ارقام نشان می دهد که تولید
چندبرابر شده و اگر یک گام دیگر برداریم، به خودکفایی در حوزه 

کاغذ خواهیم رسید. 
به گزارش  ایبنا، سید ابراهیم رئیسی، در این نشست گفت: مصرف 
کاغذ در کتاب های درسی، روزنامه ها و کتاب است؛ درگذشته میزان 
تولید کاغذ در کشور قابل قبول نبود و باید افزایش پیدا می کرد. در 
این دولت و طی این 2ســال، تولید افزایش چشمگیری پیدا کرده 
است و کتاب های درسی با عدد بالایی، با کاغذ تولید داخل، چاپ و 

توزیع می شود که این، موفقیت بزرگی است.

علیرضا قزوه از شاعران ســرآمد حوزه هنری است که همراه با انقلاب 
اسلامی، شعر و جهانش شناخته شد. خودش را   دلبسته   این آب و خاک 
می داند و شاعری متعهد با عقیده ای راسخ قلمداد می شود. هر سال در 
نیمه رمضان به دیدار رهبر انقلاب می رود تا در گرماگرم مجلس حضور 

به هم رساند. او سال ها پیش مجموعه شعر »صبح بنارس« را منتشر کرد 
و به تازگی »شام اوََر« او با حضور عبدالجبار کاکایی، محمود اکرامی فر و 
یوسفعلی میرشکاک رونمایی شد. این دو مجموعه شامل شعرهایی است 
که قزوه در هند سروده است. به این بهانه فرصت را غنیمت شمردیم تا از 
اوضاع شعر و زبان فارسی در روسیه و ماوراء النهر که از قضا قزوه همکاری 
فرهنگی نیز در این سرزمین ها داشــته، جویا شویم. گفت وگویمان با 
موضوع چاپ کتاب جدید قزوه آغاز شد و در ادامه به محور اصلی که همان 

گسترش زبان فارسی در هند باشد، پرداختیم. 

فرشاد شیرزادیگفت وگو
روزنامه نگار

 متن کامل 
 گفت و گو  را 

با اسکن این  کیوآرکد 
در همشهری آنلاین 

بخوانید
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زهرا خلجیفناوری
روزنامهنگار

کاهش سهم شبکه های اجتماعی 
در تجارت الکترونیک

گزارشسال1401مرکزتوســعهتجارتالکترونیکنشان
میدهدکهسهمشبکههایاجتماعیدرتجارتالکترونیک
ایرانباکاهــش40درصدیهمــراهاســت.درحالیکه
گزارشســال1400حاکیازسهم80درصدیشبکههای

اجتماعیاست.
بهگزارشهمشهری،ایندرحالیاســتکهارزشاسمی
معاملاتتجارتالکترونیکدرســال1401درمقایسهبا

1400رشدیمعادل48درصدراتجربهکردهاست.
یکیازنکاتجالباینگزارشایناستکهدرحالیکهسهم
شبکههایاجتماعیدرتجارتالکترونیک40درصدکاهش
یافته،اماشاهدپیشیگرفتنتلگرامازواتساپدرسال1401
نسبتبهسال1400هستیم.درسال1401تلگرامدردنیای
تجارتالکترونیککشورسهم41درصدیدارد.بهعبارتی
بهنظرمیرســدتلگرامپسازفیلترینگنیمهدوم1401
درمقایسهباواتســاپمحبوبترشدهاست.پیامرسانهای
بومیهمباکاهش3درصدیروبهروشدهاندوبهعنوانمثال،
روبیکا14درصدازسهمتجارتالکترونیککشوررابهخود

اختصاصدادهاست.
گزارشمرکزتوسعهتجارتالکترونیکمیزانارزشاسمی
معاملاتتجارتالکترونیکدرســال1401را1833هزار
میلیاردتومانبرآوردکردهاست.ارزشاسمیبراساسمبلغ
تراکنشهایخریدازطریقدرگاهپرداختاینترنتیبهعلاوه
مبالغپرداختدرمحلوسایرروشهایپرداختمحاسبه
شدهاســت.اینگزارشهمچنینحاکیاستضریبنفوذ
اینترنتدرمقایسهباسال1400رشدی8درصدیداشتهو

درسال1401به137درصدرسیدهاست.
ایندرحالیاستکهسال1401ضریبنفوذتلفنهمراهبه
175درصدرسیدهکهنسبتبهسال1400رشد5درصدیرا
تجربهکردهاست.یکیازآمارهایجذاباینگزارشتعدادو
مبلغمیانگینخریداست،بهطوریکههرخریدالکترونیکي
بهطورمیانگین614هزارتومانبرآوردشــدهوتعدادکل
معاملاتبیشاز3میلیاردفقرهبــوده.بااینحال،اینعدد
کاهشیبوده،چراکهنســبتبهسالقبل17درصدکاهش
داشتهاســت.ایندرحالیاســتکهمعاملاتالکترونیکی
دولتیحدود653هزارمیلیاردتوماناعلامشــدهکهرشد
116درصدیدرمقایســهباســالقبلتررانشانمیدهد.
همچنینتعدادمعاملاتالکترونیکیدولتیبا22درصدرشد

بهبیشاز421هزارفقرهرسیدهاست.

عددخبراینترنت

رشد دانش بنیان ها در قالب هسته دانشجویی
محمدصادق خیاطیان، رئیس صندوق نوآوری و شکوفایی: امروز شرکت های دانش بنیانی را می شناسیم که 
در قالب یک هسته دانشجویی با یک میلیارد تومان وامی که از صندوق دریافت کرده اند، اکنون به فروش 

بیشتر از هزار میلیارد تومان محصولات خود رسیده اند. 

تلاش برای تبدیل دولت الکترونیک به آیکون
عیســی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات: تلاش می کنیم تا دولت به یک آیکون در کنار آیکون های 
دیگر تلفن همراه تبدیل شود. زندگی بشــر روزبه روز بیشتر از گذشته با خدمات جدید دیجیتال گره خواهد 

خورد و ما باید خودمان را برای یک تحول دیجیتال آماده کنیم.

یــک  شــرکت دانش بنیــان، توانســته 
اســت با طراحی و ســاخت نوعــی پهپاد 
تصویربــرداری برخــط از معــادن، گام 
مؤثری در رشد و توسعه معادن بردارد. 
در مــدت کوتــاه تأســیس این شــرکت، 
بیــش از ۵۰هــزار هکتــار بــه وســیله 
پهپادهای آشــیانه دار تحت شــبکه این 

شرکت نقشه برداری شده است.

50000
هکتار

یکی از پژوهشــگران »دانشــگاه فنــی برلین« 
مدعــی شــده اســت کــه ناســا بــا فرســتادن 
فرودگرهای خود، حیات بیگانه را ۵۰ سال پیش 
روی مریخ پیدا کرد اما آن را به طور تصادفی از 
بین برد. دانشــمندان می گویند ناسا ممکن 
اســت ۵۰ ســال پیش هنگامــی کــه 2فرودگر 
»وایکینگ« خود را روی مریخ قرار داد، حیات 

بیگانه را در سیاره سرخ کشف کرده باشد.

50
سال

هوشمصنوعی

عددخبر

 تولید چت بات هوشمند فارسی 
در پارک فناوری پردیس

یکیازشــرکتهایعضومرکزرشــدفنــاورینخبگانپارک
فناوریپردیسعــلاوهبرارائهنرمافزاریبــرایتبدیلمتنبه
گفتارزبانفارسی،چتباتهوشمندفارسیراهمتولیدکرده
است.بهگزارشروابطعمومیپارکفناوریپردیس،مدیرعامل
اینشــرکتبااشــارهبهتولیدنرمافزارتبدیلمتــنبهگفتار
فارسی،گفت:ایننرمافزاربااستفادهازهوشمصنوعیمیتواند
نوشتههایفارسیرابهعنوانیکزبانطبیعی،بهگفتارتبدیل
کند.بهگفتهاو،ایننرمافزارباتوجــهبهکاربردهایمختلفآن،
توانستهاستمورداستفادهمجموعههایمختلفآموزشی،دوبله
ومتنخوانی،تولیدکنندگانکتابصوتیوشرکتهایدیگرقرار
گیرد.ایننرمافزارهمچنینمیتواندبهافرادنابیناکمککندو
متنرابهگفتارتبدیلمیکندتاازآناستفادهکنند.باتوجهبه
عدمحرکتگذاریکلماتدرزبانفارسیازیکسوووجودکسره
اضافهازسویدیگر،پردازشزبانفارسیتوسطهوشمصنوعی

متفاوتتروسختتراززبانهایدیگرازجملهانگلیسیاست.

جاروی روباتیک 
نمونه کوچک روبات خانه دار

برای درک بهتر از آنچه قرار اســت روبات های 
انســان نما انجام دهند، جاروهای روباتیک که به 

راحتی کف خانه را جارو و حتی با بخار تمیز می کنند 
را می توان مثال زد. این وســیله محبــوب در حال 
حاضر به طور گسترده در بازار وسایل خانه به فروش 
می رسد. این جاروها را می توان 

نمونه کوچــک و اولیه از 
روبات های انسان نمای 

خانــه دار آینــده 
دانست.

با پیشــرفت های اخیر هوش مصنوعی، دهه 
آینده را باید دهه روبات های انسان نما نام گذاری 
کرد. غول های فناوری که هنوز با معرفی انواع 
گوشی های هوشمند، خودروهای خودران و 
پهپادهای بدون سرنشین با ویژگی های عجیب 
و غریب، خودنمایی می کنند، به زودی با ورود 
گسترده روبات های کارآمد به زندگی روزمره 
مردم، جذابیت خود را از دســت خواهند داد. 
روبات انسان نمایی که بتواند کارهای خانه را 
تمام و کمال، انجام دهد آخرین ترفند دنیای 

هوش مصنوعی است.

سلطه روبات ها بر بازار فناوری
یکشــرکتمســتقردرونکووردرحالتوسعه
یکروباتانســاننمابهنامPhoenixاستکه
پسازتکمیلفرایندهایعملکردیاش،حرف

انســانرامیفهمد،نحوهتعاملرادرکمیکند
وتماممهارتهایلازمبرایاجرایدســتورات
انســانرادارد.جوردیرز،مدیراجراییشرکت
Sanctuary AIســازندهاینروباتمیگوید:
گجتهایفناوریدرحالحاضربازاربزرگیدارند
امادردهههایآیندهمحصــولجدیدیعرضه
خواهدشــدکهغولهاراازمیدانبهدرمیکند.
بهاعتقادرز،روباتیکهبتواندهمهکارهایخانهرا
انجامبدهد،همانچیزیاستکهبربازارفناوری

سلطنتخواهدکرد.

خیز کشورها برای روبات های خانه دار
البتهرزبازهزمانیمعینیبرایروزیکهیکروبات
درخانهماباشدکهشستنلباسهایاتمیزکردن
حماموکشــیدنجاروبرقیراانجامدهد،تعیین
نمیکندامامتخصصاناینحوزهمیگویندممکن
استظرف10سالآیندهشاهدبهحقیقتپیوستن
اینرویاباشیم.دههاشــرکتدیگرنیزدرسراسر
جهانرویاینفناوریکارمیکنند.دربریتانیا،
شرکتدایســوندرحالســرمایهگذاریروی

هوشمصنوعیوروباتیکباهدفانجامکارهای
خانهاست.

ورود ماسک به دنیای روبات ها
مطرحترینشرکتدربازارخودروهایالکترونیک،
تسلامتعلقبهایلانماسکاست.اینشرکتنیز
رویروباتانساننمایOptimusدرحالکار
استوبهادعایماسکتاچندسالدیگربهفروش
عمومیمیرسد.جهشهایروبهجلودرهوش
مصنوعیبهاینمعنیاستکهتوسعهروباتهای

انساننمادرحالشتابگرفتناست.

ChatGPT تأثیرگذارتر از
برخــلافChatGPTورقبــایآن،روباتهای
انســاننمابایددردنیایفیزیکیحرکتکنندو
بداننداشیاءچگونهبایکدیگرارتباطدارند.کارهایی
کهبرایبسیاریازانسانهاآسانبهنظرمیرسند،
میتواندشاهکاربزرگروباتهایانساننماباشد.
برایمثال،دریکپروژهآزمایشی،روباتفونیکس،
لباسهارادرکیسههایپلاستیکیدراتاقپشتی

یکمغازهکاناداییبستهبندیمیکند.اینکاربرای
اکثرروباتهامشکلاستامافونیکسازپسآن
برمیآید.اینروباتبرایانجــامحدود20نقش
مختلفآموزشدیدهاســت.یکــیازبزرگترین
چالشهادادنحسلامسهبهروباتاستتابداند
چهفشاریبایدبهیکجسمواردکند.برایساخت

چنینروباتی،هنوزکارزیادیبایدانجامشود.

درک شهودی انسان و روبات؛ نقطه تمایز
پروفسورعلیرضامحمدیمؤسسآزمایشگاههوش
حرکتیروباتیکدردانشگاهمیشیگان،میگوید:
نمیتوانیکروباترادریکمحیطبدونساختار
قراردادوازآنخواستبدونآسیبزدنبهچیزی،
حرکتکند.حتیاگرهوشمصنوعیرابامیلیونها
سناریوآموزشبدهید،همیشهدردنیایواقعی
امکانداردباچیزیکهقبلاهرگزندیدهاســت
روبهروشودوبهروشیغیرقابلپیشبینیوشاید
خطرناکواکنشنشاندهد.بخشیازمشکلاین
استکهانسانهادرکشهودیاززمینهوپیامدها
دارنداماایجادآندریکروباتبسیاردشواراست.

خانه ات را به روبات  بسپار
باپیشرفتهوشمصنوعیاحتمالاتا10سالآیندهروباتهایانساننمایخانهدارعرضهخواهندشد
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رؤیای برباد رفته ماسوله
ســال 1390موضوع ثبت جهانی روستای ماسوله در استان 
گیلان جدی و تلاش هــا برای تدوین پرونــده ثبت جهانی 
»منظر فرهنگی ماسوله« در یونسکو آغاز شد. از آن زمان تا 
ارسال پرونده به یونسکو 11ســال طول کشید و این پرونده 
سرانجام سال 1401تحویل یونسکو شد تا در اجلاس کمیته 
میراث جهانی یونسکو که قرار است چند هفته دیگر در شهر 
ریاض، پایتخت عربســتان برگزار شود به همراه پرونده ثبت 
جهانی کاروانسراهای ایرانی بررسی شــود، اما ظاهرا رویای 
ثبت جهانی ماسوله در یونسکو تعبیر نشده و براساس آنچه 
سایت صدای میراث خبر داده است، شورای جهانی بافت ها 
و بناهای تاریخی، مشهور به »ایکوموس« جهانی که بازوی 
مشورتی قوی یونسکوست، با ارســال گزارشی به دبیرخانه 
یونسکو، کشــورهای عضو و نماینده ایران در یونسکو اعلام 
کرده اســت، به رغم آنکه ماســوله ظرفیت بالایی برای ثبت 
جهانی دارد، پرونده ای که برای ثبت جهانی ماسوله به یونسکو 
ارسال شده دارای ایرادات اساسی است و با واقعیات موجود در 
ماسوله همخوانی ندارد؛ بنابراین ثبت جهانی آن منتفی است.

بدین ترتیب ایران یکی از 2سهمیه ســالانه خود برای ثبت 
جهانی یونسکو را از همین حالا از دست داده است. اما اصل 
ماجرا چه بود؟ پیش تر دفتر ثبت میراث جهانی به عنوان یکی 
از زیرمجموعه های اصلی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی مسئولیت تدوین پرونده های ثبت جهانی ایران 
را برعهده داشت که البته موفقیت چشمگیری را در ثبت آثار 
ایران در فهرست میراث جهانی یونسکو کسب کرده بود. این 
دفتر اما با روی کار آمدن مدیرکل قبلی دفتر ثبت آثار تاریخی 
در وزارت میراث فرهنگی که از قضا مدتــی نیز مدیر پایگاه 
میراث فرهنگی ماسوله بود، منحل شد و دفتر ثبت به تنهایی 
پرونده ثبت جهانی ماسوله را تدوین کرد. این پرونده ایرادات 
زیادی داشت و براســاس اعلام سایت خبری صدای میراث، 
نتوانســت به رغم ســفر ارزیاب ایکوموس به ایران و ارزیابی 
پرونده ثبت جهانی ماسوله در سال 1401و امیدی که به ثبت 
جهانی ماسوله پس از 12سال دامن زده بود، پرونده ای بدون 
ایراد تحویل یونســکو دهد و همین چند روز قبل ایکوموس 
جهانی با وارد دانستن ایرادات متعدد به پرونده ثبت جهانی 
ماسوله به یونسکو اعلام کرده اســت که امکان ثبت جهانی 
ماسوله با توجه به پرونده ارسال شده از سوی ایران وجود ندارد 
و وزارت میراث فرهنگی ایران باید از نو پرونده ای جدید برای 

ثبت جهانی ماسوله نوشته و روال کار را دوباره انجام دهد.

سرشماری گونه های حیات وحش استان تهران انجام شد
علیرضا مزینانــی، مدیرکل محیط زیســت اســتان تهران: براســاس آخرین سرشــماری جمعیــت علفخواران 
بزرگ جثه، تعداد ۲۷هزارو۳۸۹ رأس قوچ و میش، کل و بز، آهو و جبیر در سطح استان و در ۱۰منطقه تحت 

مدیریت و حفاظت و برخی زیستگاه ها و مناطق آزاد سرشماری شده است.

گناوه در حال پاکسازی از لکه های نفتی است
علی سلاجقه، رئیس سازمان حفاظت محیط زیست: لوله انتقال نفت در محدوده بندر گناوه که آسیب دیده بود، 
کاملا بسته شده و هیچ میعاناتی با این لوله منتقل نمی شود و لکه های نفتی نیز در حال پاکسازی هستند. بر اثر 
این نشتی، ۲لکه بزرگ روی آب دریا وجود دارد که در حال پاکسازی هستند و ان شاءالله به زودی جمع می شوند.

 بازی با شیر 
در ویلای شخصی

برخی ســرمایه دارها در باغ ویلاهای لواســان 
شهریار و کرج شیر و ببر نگهداری می کنند

تمایل به نگهداری گونه های جانوری بزرگ جثه و عجیب در بین ایرانی ها 
بیشتر شده است. شــاهد این مدعا آمار یگان حفاظت محیط زیست از 
کشفیات گونه های مختلف مثل شیر، ببر، پلنگ و انواع پرندگان زینتی 
در معرض انقراض در فضای مجازی، باغ ها و خانه های ایرانی هاست. مبدأ 
قاچاق بیشتر گونه های جانوری، هندوستان،  آفریقا و جنوب شرق آسیاست که از طریق کشتی های کوچک و دیگر 
مسیرها وارد پاکستان و سپس ایران می شوند و عمدتا در فضای مجازی و حتی در بازارهای محلی تهران و دیگر 
شهرهای بزرگ به فروش می رسند. آمارها و کشفیات سال های اخیر یگان حفاظت محیط زیست مشخص کرده است 
که برخی ایرانیان در باغ ها و خانه های خود عمدتا در شهرهای اطراف تهران مثل لواسان، شهریار و کرج گونه هایی 
همچون شیر، پلنگ، ببر، تمساح، مار، راکون، میمون و انواع پرندگان زینتی در معرض انقراض مثل طاووس و انواع 
طوطی سانان را نگهداری می کنند. الگوی بعضی از ایرانی ها برای نگهداری این حیوانات در خانه و باغ، سلبریتی هایی 

هستند که با گونه های عجیب وغریب، تصاویرشان را در فضای مجازی منتشر می کنند. 

رتبه اول 
تخلف

تهران

كریدور 
قاچاق و 

نگهداری و 
فروش

سیستان و 
بلوچستان

كریدور 
خروجی 

قاچاق حیات 
وحش

 آذربایجان
 غربی و 

كردستان

بیشترین 
كشفیات 
در فضای 

حقیقی

خراسان 
رضوی و 

فارس

تاكسیدرمی 
غیر مجاز 
پرندگان

مازندران

عدد خبر

خبر

دود آتش سوزی بخش عراقی 
هورالعظیم در چشم مردم خوزستان

معاون محیط طبیعــی اداره  کل حفاظت محیط زیســت 
خوزستان با اشــاره به وقوع آتش ســوزی در بخش عراقی 
تالاب هورالعظیم و انتشــار دود غلیظ آن در بیشتر مناطق 
جنوبی استان خوزستان گفت: در 3، 2 روز اخیر آتش سوزی 
زیادی در بخش عراقی تالاب هورالعظیم رخ داده اســت که 
موجب آلودگی هوا شده و دود غلیظی بیشتر مناطق جنوبی 
خوزستان را فرا گرفته است. سیدعادل مولا گفت: در تلاش 
هستیم میزان وسعت و مناطق دچار آتش سوزی را بررسی 
کنیم. ظاهرا آتش سوزی گســترده بوده است و تا صبح روز 
گذشته)7شهریورماه( ادامه داشــته است. وی درخصوص 
ثبت تالاب هورالعظیم در کنوانســیون رامســر بیان کرد: 
تاکنون مراحل اولیه ثبت بخش عراقی تالاب هورالعظیم در 

کنوانسیون رامسر انجام شده است.

گردشــگر خارجــی در ۲ســال نخســت 
دولت ســیزدهم به ایران ســفر کردند. 
بــر اســاس اعــلام ســازمان جهانــی 
ســال۲۰۲۲  در  تنهــا  جهانگــردی، 
تعــداد 4.۱میلیــون گردشــگر خارجــی 
بــه کشــورمان ســفر کردنــد کــه ایــن 
رقــم نســبت بــه ســال۲۰۲۱، بــه میزان 

۳۱5درصد رشد داشت. 

7/1
میلیون  

درخواســت مــردم روســیه بــرای ســفر 
تابســتانی به ایــران افزایش یافتــه و به 
اعــلام خبرگــزاری ریانووســتی، ایــران و 
عربســتان مقصــد جــذاب گردشــگران 
روس هستند و علاقه گردشگران روس 
برای ســفر به ایران در تابســتان۲۰۲۳، 
حــدود ۱۱5درصــد و بــرای ســفر بــه 
عربســتان ۱۲۳درصــد افزایــش یافتــه 

است.

2/2
درصد  

 قیمت های تقریبی 
 در بازار  قاچاق
  حیات وحش

پرندگان شكاری كوچك جغد 
كوچك ) مرغ حق( یا دلیجه 

 از
  5 میلیون

تومان

توله شیر 

100 تا 500 
 میلیون
تومان

پرندگان بزرگ شكاری

از  300 
 میلیون
تومان

توله کشی شیر و ببر در باغ وحش ها
علیرضا ساجدین، معاون رصد و پایش زیست محیطی یگان محافظت محیط زیست: بخشی از گونه های 
حیات وحش در داخل کشــور به افراد متمول فروخته می شوند و بخشــی که به فروش نمی رسند از طریق 
مرز های ایران با ترکیه و عراق به سایر کشورها قاچاق می شوند. در داخل کشور بیشترین تخلف در مورد حیوانات 
بزرگ جثه را برخی باغ وحش ها مرتکب می شوند. باغ وحش های متخلف، به دلیل نداشتن درآمد بلیت فروشی، 
وارد چرخه می شوند و درآمدهایشان را از طریق توله کشی گونه های حیات وحش تامین می کنند. توله شیر 
تازه متولد شده را از 100میلیون تا 500میلیون تومان و هر قدر که تیغشان ببرد به افراد متمول و افرادی که در 

حاشیه شهرهای بزرگ و تهران باغ و ویلا دارند و طالب نگهداری این گونه ها هستند، می فروشند.

عجیب ترین گونه ها ی كشف شده

پستانداران 

شیر ، ببر، پلنگ
 بچه فیل،

میمون ، انواع 
خزندگان بزرگ

  مثل مارهای بوآ
و پیتون

پرندگان 
 ، ،ملنگــو  كـاكـــادو 

شاه طوطی ، ماكائو... 
 قرقاول ها

 آمریكایی، سیلور و ...   

 طاووس ها 
جاوا ، سفید 

كریدور قاچاق حیات وحش ایران  

مجید جباریگزارش
روزنامه نگار

آذر
ش 

د نو
 امی

ک:
رافی

گ

این گزارش با همکاری یگان حفاظت 

محیط زیست تهیه شده است

مبدأ: هندوستان ، آفریقا ، جنوب شرق آسیا 
محل توزیع : پاكستان

ورود: شهرهای مرزی ایران
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